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PROTOKÓŁ NR XXI/2016 

z XXI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

z 20 czerwca 2016 roku, godz. 1100 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XXI zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XXI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita Radnych i zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Życzę, by obrady 

przebiegły w dobrej atmosferze. Poważnie, Szanowni Państwo, traktuję apel Pana Prezydenta Andrzeja 

Dudy, by debata publiczna przebiegła w dobrej atmosferze, kulturalnej atmosferze, by ona była 

pozbawiona agresji, ataków, by przed Światowymi Dniami Młodzieży również i województwo lubuskie 

mogło powiedzieć o tym, że prowadzimy niesłychanie kulturalną debatę bez niepotrzebnej agresji, bez 

niepotrzebnych eskalacji. Chciałem powiedzieć – tutaj Pan Przewodniczący Marcinkiewicz mówi o tym, 

że wszyscy radni są już obecni na dzisiejszej sesji.  

Szanowni Państwo, 30 maja o godz. 11:00 w tej sali obradował IV Lubuski Sejmik Dziecięcy. Dziękuję 

Panu Marcinkiewiczowi, który reprezentował Sejmik jako przewodniczący i wszystkim Radnym, którzy 

wzięli udział w tym ważnym wydarzeniu. Dzieci wypracowały Kodeks Samorządowca w formie uchwały 

zawierającej 11 cech charakteru, które powinny charakteryzować radnego województwa. Warto 

sprawdzić, czy my tym cechom odpowiadamy, a jeśli nie to starać się zmienić pod oczekiwania młodych 

Radnych Sejmiku. Uchwała została przyjęta przez dzieci, dziś ją Państwu wręczymy. Raz jeszcze 

bardzo dziękuję za dobre przygotowanie i wiem od uczestników, że byli bardzo usatysfakcjonowani tymi 

obradami. Chciałem jednocześnie Państwa poinformować, że wystawa pt. „Leopold Skulski. 

Farmaceuta i mąż stanu”, którą mamy przyjemność oglądać przed Salą Kolumnową naszego Sejmiku, 

została przygotowana przez Główną Bibliotekę Lekarską im. Stanisława Konopki w Warszawie. 

Prezentowana była w Senacie Rzeczypospolitej Polskiej, a do Zielonej Góry przywędrowała z inicjatywy 
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Pani Marszałek Polak. Wystawa przedstawia życie i działalność wielkiego Polaka, farmaceuty, inżyniera 

chemika, działacza publicznego, społecznego, a także przedsiębiorcy. Bardzo Państwa wszystkich 

zachęcam do zapoznania się z tą wystawą.  

Szanowni Państwo, skoro jest nas pełna reprezentacja, wobec tego Sejmik jest władny  

do podejmowania prawomocnych uchwał. Jednocześnie informuję, że protokół z XX sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego został umieszczony na serwerze radnych, a podczas dzisiejszej sesji 

wyłożony jest na stoliku Biura Sejmiku. Protokół przyjmiemy w dalszej części obrad.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu.  

 

Punkt 2.   

Przyjęcie porządku obrad sesji.                   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przystępujemy  

do uchwalenia porządku XXI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni otrzymali 

zaproszenie na sesję wraz z porządkiem. Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego proponuję 

rozszerzenie porządku obrad o: 

 punkt 12a - Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Zielona 

Góra - druk nr 289/16, 

 punkt 12b - Podjęcie uchwały w sprawie odwołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze - druk  

nr 290/16.         

 punkt 12c - Podjęcie uchwały w sprawie powołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze - druk  

nr 291/16, 

 punkt 18a - Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego - druk nr 293/16, 

 punkt 23a - Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy  

o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy - druk nr 292/16. 

Szanowni Państwo, na wniosek Radnych, członków Kapituły Odznaki Honorowej proponuję 

rozszerzenie porządku obrad o punkty:  
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 punkt 37a - Podjęcie uchwały w sprawie nadania Włodzimierzowi Grycnerowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 294/16, 

 punkt 37b - Podjęcie uchwały w sprawie nadania Elżbiecie Reginie Marszałek „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 295/16, 

 punkt 37c - Podjęcie uchwały w sprawie nadania Towarzystwu Miłośników Ziemi Babimojskiej 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 296/16, 

 punkt 37d - Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ochotniczej Straży Pożarnej Rogoziniec 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 297/16.     

Szanowni Państwo, w związku z rezygnacją Pana Tadeusza Jędrzejczaka - Członka Zarządu 

Województwa Lubuskiego z pełnienia funkcji Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu  

i Turystyki proponuję rozszerzenie porządku obrad o punkt 38a – Podjęcie uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej – druk nr 298/16. 

Wszystkie materiały, projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na serwerze dla 

radnych. Czy mają Państwo jakieś uwagi, pytania, bądź propozycje dotyczące obrad dzisiejszej sesji 

Sejmiku? Bardzo proszę, Pan Przewodniczący Marcinkiewicz.    

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, proponuję by w punkcie 41a - i wnoszę o wniesienie tego - przyjąć stanowisko Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w sprawie budowy docelowych węzłów w ciągu planowanej, czy wykonanej 

autostrady A-2 na terenie naszego województwa. Chodzi o to, że ostatnie stanowisko w tej sprawie, 

oficjalne jako Sejmik, przyjmowaliśmy już blisko 4 lata temu. Zostały 2 węzły, które powinny być 

zrobione i nie są zrobione do dzisiaj i chyba najwyższa pora, żeby jeszcze teraz na półrocze przed 

wakacjami takie stanowisko podjąć. Ja to skseruję, mam to przygotowane i do wszystkich Państwa 

Radnych dotrze to stanowisko. Myślę, że sprawa nie jest budząca kontrowersje, ale oczywiście  

w punkcie 41a moglibyśmy na ten temat podyskutować. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czy 

są jakieś inne punkty, zgłoszenia? Pan Radny Wołowicz i Pani Radna Gośniowska-Kola.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Dziękuję. Ja zgłaszam wniosek  

o wykreślenie punktu 38 – Podjęcie uchwały uchylającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej 

do spraw promocji produktów tradycyjnych i regionalnych. Jest ten punkt wprowadzony, przyznam 

troszkę z zaskoczenia, bez jakiś konsultacji, bez próby podjęcia jakiegokolwiek dialogu z Komisją  

i po prostu nie wiem o co tu chodzi, również jako członkowie Komisji. Ja oczywiście czytałem wniosek 
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Radnych Platformy w tej sprawie, ale jednak jest to pewnego rodzaju zaskoczenie, argumentacja nie  

do końca prawdziwa, czy w ogóle nieprawdziwa, więc składam wniosek o wykreślenie tego punktu  

z dzisiejszego porządku? Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Pozwolę sobie 

dopowiedzieć, ponieważ w tym samym punkcie 38 chciałabym zapytać, która Komisja obradowała  

na temat tej uchwały i uzasadnienie, które dotarło do nas jest absolutnie nie do przyjęcia. W związku  

z tym również proszę o wykreślenie punktu 38. Dziękuję.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W tej sprawie jeszcze 

Pan Przewodniczący Marcinkiewicz, rozumiem tak?  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: Przyjmuję 

złożony wniosek i proszę o rozpatrzenie tego wniosku w punkcie 38. W uzasadnieniu w sposób krótki 

jest napisane, ale może powiedzmy to publicznie: ta Komisja po prostu nie działa, ta Komisja nie ma 

członków. W ostatnim czasie z tej Komisji kolejna osoba zrezygnowała uzasadniając to tym,  

że ta Komisja nie pracuje. No, Proszę Państwa, nie twórzmy fikcji. Ale myślę również, że warto na ten 

temat podyskutować. Po to jest to umieszczone jak rozumiem w porządku obrad. Jeżeli większość 

Państwa Radnych, wszyscy radni dojdą do wniosku, że jednak uda się uzupełnić tą Komisję, a brakuje 

tam już kilku osób żeby ona w ogóle mogła działać i że ta Komisja ma coś do spełnienia, to przecież  

nie zostanie to przyjęte. Nie sądzę żeby warto było, a chyba nie o to chodzi żebyśmy w tej chwili 

prowadzili dyskusję, tylko jest to przewidziane w punkcie 38.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Szanowni 

Państwo, były 2 głosy za, jest 1 głos przeciw i zostawmy. Oczywiście za chwilę przystąpimy  

do głosowania i jeśli nie zostanie wykreślone wtedy odbędzie się debata, a tak czy inaczej ostateczna 

decyzja jest w głosowaniu. Chciałem zapytać Biuro Sejmiku czy projekt stanowiska proponowany 

dotyczący zjazdów z A-2 został już dostarczony Państwu? Tak? Za chwilę będzie. Rozumiem, tutaj  

był głos za tym stanowiskiem, czy jest jakiś głos przeciwko temu stanowisku? Nie ma w tym momencie, 

dobrze. 
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Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Przeciwko jakiemu stanowisku? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Propozycji 

wprowadzenia do porządku obrad stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczącego realizacji 

węzłów na A-2. Za chwilę… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ja jestem przeciwko, bo nawet nie wiem o czym 

będziemy mówić i komisja żadna na ten temat nie pracowała, więc znowuż wprowadzamy coś, co nikt 

nie przepracował.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Był głos za, był głos 

przeciw. Za chwilę, może poczekajmy tak żebyście Państwo przed głosowaniem otrzymali treść tego 

stanowiska, także techniczna przerwa na dostarczenie tylko treści stanowiska, bo staramy  

się przestrzegać zasady, by w momencie głosowania znane były treści projektów, które mają być 

przedmiotem obrad. Dobrze, Proszę Państwa, będziemy głosowali nad tym punktem w momencie, 

kiedy wszyscy Państwo będziecie mieli to stanowisko, a teraz przejdziemy do głosowania tych punktów, 

które nie budzą wątpliwości i będziemy też… Już są, także Państwo Radni za chwilę otrzymają.  

I prosiłbym o wprowadzenie też wniosku o wykreślenie punktu 38, nad którym też musimy 

przeprowadzić głosowanie. Zatem Państwo Radni przed głosowaniem będą znali już propozycję 

stanowiska. Szanowni Państwo, jeśli nie ma innych uwag to poddaję pod głosowanie rozszerzenie 

porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12a - Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji zielonogórskiej - druk nr 289/16. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 12a, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto 

jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 Radnych. Za było 27, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek został rozszerzony o punkt 12a. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 12b - Podjęcie uchwały w sprawie odwołania 

Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Zielonej Górze - druk 290/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad 
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o punkt 12b, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

niebieski „?”.  

Szanowni Państwo, w głosowaniu wzięło udział 29 Radnych. Za było 24, przeciw było 2, 3 wstrzymało 

się. Stwierdzam, że porządek dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12b. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12c - Podjęcie uchwały w sprawie 

powołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska  

i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze - druk 291/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem 

porządku obrad o punkt 12c, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 30 Radnych. Za było 24, przeciw 2, 4 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że porządek został rozszerzony o punkt 12c. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18a - Podjęcie uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego - druk 293/16. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18a, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski”?”.  

Stwierdzam, że w głosowaniu wzięło udział 29 Radnych. Za było 28, nikt nie był przeciw, 1 się 

wstrzymał, a zatem porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 18a. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 23a – Podjęcie uchwały w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok 
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budżetowy - druk 292/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 23a, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 Radnych. Za było 29, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 23a.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 37a w sprawie nadania 

Włodzimierzowi Grycnerowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 

294/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 37a, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony 

„N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 Radnych. 29 było za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 37a. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 37b – Podjęcie uchwały w sprawie 

nadania Elżbiecie Reginie Marszałek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

– druk 295/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 37b, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 30 Radnych. Za było 30, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 37b. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 37c – Podjęcie uchwały w sprawie 

nadania Towarzystwu Miłośników Ziemi Babimojskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk 296/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 37c, 
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proszę podnieść rękę, nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę, nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 Radnych. Za było 29, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 37c. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 37d - Podjęcie uchwały w sprawie 

nadania Ochotniczej Straży Pożarnej Rogoziniec „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk 297/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 37d, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę, nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 30 Radnych. 30 było za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zatem 

stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 37d. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 38a – Podjęcie uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej – druk 298/16. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 38a, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 Radnych. Za było 27, nikt nie był przeciw, 2 Państwa Radnych 

wstrzymało się od głosu. Zatem stwierdzam, że porządek został rozszerzony o punkt 38a. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W tej chwili poddaję 

pod głosowanie - rozumiem, że wszyscy stanowiska mamy - wniosek o rozszerzenie porządku obrad  

o punkt 41a - Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie budowy docelowych węzłów  

w ciągu planowanej autostrady A-2 na terenie województwa lubuskiego.  Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem porządku, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 
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proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 Radnych. Za było 24, 3 było przeciw, 2 głosy wstrzymujące. Zatem 

stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 41a.   

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie wycofanie z porządku obrad punktu 38 - Podjęcie uchwały uchylającej uchwałę w sprawie 

powołania Komisji doraźnej do spraw promocji produktów tradycyjnych i regionalnych - druk nr 285/16. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego wniosku o wycofanie z porządku obrad, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”., Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.   

W głosowaniu wzięło udział 30 Radnych. Za było 17, przeciw 13, nikt się nie wstrzymał. Zatem wniosek 

został przyjęty. Zatem punkt 38 został wycofany z porządku obrad.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zatem, Szanowni 

Państwo, przystępujemy do głosowania całości porządku obrad. Kto z Państwa jest za przyjęciem 

porządku ze zmianami, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 Radnych. Za było 28, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. Zatem 

stwierdzam, że porządek z wprowadzonymi zmianami został przyjęty.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
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Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kto z Państwa Radnych 

chciałby zabrać głos w tym punkcie? Pan Przewodniczący Surmacz złożył do protokołu wniosek.  

Kto z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Pan Radny Kruczkowski, następnie Pan Radny 

Wołowicz. Pan Radny Kruczkowski, bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

chciałem złożyć 2 interpelacje i 1 zapytanie. Zarząd Województwa uchwałą z dnia 31 maja 2016 roku 

powołał na kolejną 5-letnią kadencję nową Radę Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa 

Lubuskiego. Zgodnie z ustawą o ochronie przyrody z dnia 16 kwietnia 2004 roku Zarząd Województwa 

powołuje członków Rady Parku Krajobrazowego w liczbie od 10 do 20 spośród działających na rzecz 

ochrony przyrody przedstawicieli nauki, praktyki, organizacji ekologicznych, właściwych miejscowo 

jednostek samorządu województwa, samorządu gminnego i organizacji gospodarczych. Propozycje 

kandydatów do Rady przedkłada Zarządowi Dyrektor Zarządu Zespołu Parków Krajobrazowych. Proszę 

o wyjaśnienie, dlaczego spośród wszystkich zgłoszonych 15 kandydatów Zarząd Województwa 

wykreślił tylko moją osobę jako przedstawiciela samorządu województwa, a wprowadził jako nową 

kandydaturę pracownika Urzędu Marszałkowskiego? Nie było żadnych przeszkód ustawowych  

i prawnych żeby skład Rady liczył nie 15 a 16 członków. Nadmieniam, że ostatnie 2 kadencje byłem 

członkiem Rady i pełniłem funkcję przewodniczącego. Moja współpraca z członkami rady oraz 

dyrektorem ZPK układała się bardzo dobrze. Ewidentnie wynika z tego, że jest to kolejny krok złej 

praktyki sejmikowej koalicji, eliminowania radnych opozycyjnego Klubu Radnych Bezpartyjni 

Samorządowcy z działalności w strukturach samorządu województwa. Drugi temat dotyczy połączenia 

kolejowego. Około 2 tygodnie temu ukazał się artykuł w Gazecie Lubuskiej: „Pociąg bezpośredni bez 

pomyślunku”. Miałem możliwość będąc w radiu wypowiedzieć się w tym temacie. Odpowiedzią na moje 

wystąpienie w radiu było zajęcie stanowiska przez rzecznika prasowego Zarządu Województwa. Myślę, 

że to, że pociąg w tej chwili nie ma obsady takiej jaką moglibyśmy się spodziewać wynika to przede 

wszystkim z faktów takich, że po pierwsze jedzie o niewłaściwej godzinie, po drugie nie był właściwie 

wypromowany. I tu nie chodzi o ulotkę, która się pokazała, czy o kilka wypowiedzi w radiu,  

czy w telewizji. Ulotka była malutka i tylko na prośbę można było dostać ją w kasie, więc nie był ten 

pociąg właściwie wypromowany, a także chodzi o politykę cenową biletów, bo jeżeli taniej było 

przesiąść się w Kostrzynie aniżeli jechać z Gorzowa to jest normalną rzeczą, że ludzie jeździli i jeżdżą  

z przesiadką. Ja mam pytanie: jakie działania w tej chwili Zarząd podejmuje, ażeby na podstawie 
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informacji prasowych, które się ukazały i to są fakty - rzecznik prasowy pisze, że dopiero  

po 6 miesiącach - jest taka zasada - dokonuje się oceny połączeń, ale myślę, że 3 miesiące  

też wystarczy - jakie działania podejmuje Zarząd, żeby to połączenie przypadkiem nie zeszło z rozkładu 

jazdy w przyszłym roku? Byłoby bardzo sensownym i celowym żeby ten pociąg z Gorzowa nadal jechał 

do Berlina, ale oczywiście o innej godzinie. Oczywiście wcześniejszej, tak żeby nie tylko ci, którzy jadą 

zwiedzać Berlin, ale ci, którzy jadą w sprawach gospodarczych, naukowych, administracyjnych, żeby 

mogli do Berlina na 10:00 dotrzeć. Jeżeli oni docierają na 11:00 to jest ten pociąg dla tych ludzi 

niepotrzebny. Ja przypomnę, że założenia pierwsze były takie, że pierwszy pociąg miał wyjeżdżać  

po 5:00, a drugi miał wyjeżdżać po 8:00 z Gorzowa i wtedy byłaby ta logika. Dzisiaj, kiedy został tylko 

jeden, kiedy nie jedzie pociąg z Torunia, z Bydgoszczy, kiedy nie jedzie nawet z Piły no to rzeczywiście 

przy tej godzinie frekwencja jest taka, jaka jest, plus ceny biletów, plus, że tak powiem niepełna 

informacja. Dlatego moje pytanie jest sformułowane w postaci kilku zapytań, uwag i wniosków. Jakie 

działania są w tej chwili podejmowane żeby ten pociąg zachować, żeby zmienić jego godzinę odjazdu  

z Gorzowa, żeby uzgodnić ze stroną niemiecką politykę cenową? Przypomnę, że w przyszłym roku 

będzie modernizowany wiadukt w Gorzowie, w 2018 Niemcy będą przebudowywać most i byłoby 

bardzo wskazane, żeby ten pociąg utkwił w rozkładzie jazdy i żeby od roku 2019, żeby to było 

przynajmniej 3 połączenia w jedną i w drugą stronę i wtedy dopiero to ma sens. Bo życie pokazuje,  

że jak jest jedno połączenie to ono długo nie żyje. Jak byśmy puścili jeden autobus, czy dwa razy 

dziennie na jakiejś linii w Zielonej Górze, czy tramwaj w Gorzowie to by się okazało, że nie ma 

pasażerów. W związku z powyższym mam nadzieję, że Zarząd jakieś działania podejmuje i że one 

przyniosą oczekiwane efekty. Dziękuję. I jeszcze jedno zapytanie związane z Biurem Zamiejscowym 

Urzędu Marszałkowskiego w Gorzowie. Informacja taka się ukazała na znanym portalu, że od kilku dni 

jest nowy kierownik Wydziału Zamiejscowego. W związku z powyższym, proszę o informację, czym była 

podyktowana ta zmiana. Dziękuję.           

                                               

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Wołowicz. 

Jeszcze są zapisani Pan Balcerzak, następnie Pani Gośniowska-Kola. Czy ktoś z Państwa Radnych…? 

Już dobrze, zapisuję.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Dziękuję. Ja mam pytanie. Właściwie ono 

zrodziło się po poprzedniej sesji, kiedy jedna ze zmian budżetowych dotyczyła dofinansowania 

nowotworzonych kierunków studiów Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej w Sulechowie. 

Zapoznałem się z protokółem przed dzisiejszą sesją. Tam z odpowiedzi Pana Marszałka Gawlika 

wywnioskowałem, że troszeczkę o innych chyba kierunkach mówiliśmy, bo o co innego chodziło, ale  
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w związku z tym mam pytanie: ile w ostatnich latach utworzono nowych kierunków studiów  

z dofinansowaniem budżetu województwa? Ilu studentów podjęło naukę na tych kierunkach i co się 

stało z dofinansowaniem w przypadku niepowodzenia przedsięwzięcia? Chodzi mi o to, że przy takich 

projektach każdy mówi, że jest przygotowany, że rozeznał rynek, rozeznał sytuację, ma właściwie 

gotowe listy studentów, a później wychodzi coś takiego, że tworzymy kierunek np. winiarstwo i nie ma 

ani jednego studenta. Więc chciałbym pójść tym tropem i zobaczyć czy my się przyglądamy dalszym 

losom pieniędzy, które kierujemy na określony cel. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Balcerzak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo. Ja mam jeden wniosek  

i zapytanie. Chcę króciutko nawiązać do Inwestycyjnego Forum Samorządowego, które odbyło  

się w Kisielinie i do Pani Marszałek z takim apelem, że przygotowane były doskonale materiały,  

ale nie było zbyt wielu uczestników, którzy byli adresatami. Mam propozycję, żeby takie Forum zrobić  

we wrześniu i wszystkie te materiały, które tam były na tym Forum rozesłać wójtom i burmistrzom.  

To jest dobry materiał żebyśmy we wrześniu podjęli dyskusję o rozwoju i o inwestycjach. Drodzy 

Państwo, nie ma ważniejszych spraw jak gospodarka. Krótko przypomnę, że w Polsce w modelu 

konsumpcji, który jest 50% wydajemy na żywność i na mieszkanie, na alkohol 6,2, na zdrowie 5,2.  

Ten model gospodarki musimy zmienić i też w województwie. Pani Marszałek, to województwo  

się doskonale rozwija we wszystkich gałęziach, szczególnie w zakresie produkcji żywnościowej. Jeżeli 

cokolwiek mógłbym tutaj wnieść to Komisja nie działała tylko ze względu na nieobecności, które były 

niemożliwe, natomiast było kilka doskonałych spotkań z ludźmi, którzy zajmują się gospodarką 

żywnościową i ona jest bardzo ważna dla tego województwa. Przypomnę, że jeżeli chodzi  

o województwo lubuskie rozwija się przemysł spożywczy - i to bydło, i to indyki, i przetwórstwo. 15-tego 

było wystąpienie Pana Profesora z uczelni z Wrocławia, który powiedział, że nigdzie nie ma na takim 

poziomie zakładów przetwórczych i ubojni, które są w województwie lubuskim. Dlatego Pani Marszałek 

rzeczywiście tylko trzeba program szkolnictwa zawodowego i na pewno odniesiemy sukces. Dziękuję 

bardzo. A jeszcze tylko jedno odnośnie 278. Składałem interpelację. Jest okres sezonu. 278 na linii 

Lubiatów-Sława jest zdegradowana poprzez dziury i wystąpiłem z prośbą o przejście z ulicy 

Energetycznej do Ośrodka Sportu i Rekreacji. Tam tysiące ludzi przechodzi. Mam gorącą prośbę żeby 

to przyspieszyć i usunąć te dziury. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Nawrocki złożył na piśmie interpelację. A zatem kolejka jest taka: Pani Gośniowska-Kola, Pani 

Chinalska. Jeśli są jakieś następne zgłoszenia…? Pan Radny Kowal się jeszcze zgłaszał. Proszę, Pani 

Radna Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni Państwo, mam 4 interpelacje - oczywiście złożę na piśmie. 

Pierwsza, to zwracam się z prośbą o remont drogi wojewódzkiej 361 w miejscowości Ciosaniec. Druga 

interpelacja - proszę o wskazanie zakresu obowiązków pracowników w Zamiejscowym Urzędzie 

Marszałkowskim w Gorzowie. Zauważyłam tam znaczny wzrost liczby osób zatrudnionych. To jest 20 

osób. Bardzo proszę o wskazanie. To odpowiedź na moją ostatnią interpelację, także mam 

szczegółowe dane i bieżące. W Gorzowie jest zatrudnionych 20 osób. Proszę o wskazanie zakresu 

obowiązków tych osób. Oczywiście proszę wszystkich o przyjęcie takiej uwagi, że nie mam nic 

przeciwko temu, co się dzieje w Gorzowie. Chciałabym wiedzieć co ci Państwo tam robią. Następna 

interpelacja - jakie działania zostały podjęte przez Zarząd Województwa w sprawie mojej interpelacji 

dotyczącej przywrócenia połączenia kolejowego na trasie Leszno-Wschowa-Głogów? Nawiążę tutaj  

do poprzedniej wypowiedzi Pana Radnego Kruczkowskiego. Słyszeliśmy jakiś czas temu o złotym 

pociągu i o rewelacyjnych połączeniach Berlin-Gorzów, słyszeliśmy też - otrzymaliśmy wszyscy takie 

informacje drogą e-mailową - o tym, że to na wnioski i apele radnych są takie decyzje. W związku z tym 

przypominam, bardzo proszę wziąć pod uwagę, że składając interpelację we Wschowie również były 

zbierane podpisy. W tej chwili na podstawie oświadczenia burmistrza miasta i gminy Wschowa 

potwierdzam, że ilość osób, które dojeżdżają, tj. młodzież do szkół, jest około 300. Wszyscy wiemy jakie 

jest korzystanie w tej chwili z pociągu relacji Berlin-Gorzów. Kolejna interpelacja - proszę o wskazanie 

informacji w jakich konkursach dotyczących kształcenia zawodowego biorą udział szkoły zawodowe  

w województwie lubuskim ze wskazaniem na jaką kwotę są te konkursy, na jaki cel i kto jest ich 

odbiorcą. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Chodzi o fundusze 

unijne Pani Radna, tak?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Tak, chodzi o fundusze 

unijne. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Żeby była jasność. 

Dobrze. Szanowni Państwo, teraz Pani Radna Chinalska, następnie Pan Radny Kowal. Czy jeszcze 

ktoś z Państwa Radnych? Jeszcze widzę zgłoszenia. Bardzo proszę. I proszę wyłączać mikrofon  

po zakończeniu zabierania głosu, dobrze? Dziękuję. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoki 

Sejmiku, składam interpelację jedną pisemnie, drugą ustnie. Chciałabym złożyć interpelację w sprawie 

remontu drogi wojewódzkiej nr 138 w miejscowości Chlebowo oraz w sprawie położenia nowej 

nawierzchni asfaltowej na drodze wojewódzkiej nr 276 pomiędzy Krosnem Odrzańskim a Radnicą.  

W związku z planowanym przez powiat krośnieński remontem drogi powiatowej graniczącej z drogą 

wojewódzką nr 138 zwracam się do Zarządu Województwa o ujęcie w planach remontów odcinka drogi 

wojewódzkiej nr 138 w miejscowości Chlebowo. Nadmieniam, iż droga ta od lat jest w bardzo złym 

stanie technicznym, dlatego też wymaga pilnych prac remontowych. Z wcześniejszych moich 

interpelacji wiem, że droga ta nr 138 nie będzie dalej remontowana od Gubina do promu w Połęcku, 

więc bardzo proszę, aby chociaż ten odcinek drogi w miejscowości Chlebowo został wyremontowany.  

I następnie droga wojewódzka nr 276 jest remontowana na kilku odcinkach. Jest to droga Krosno 

Odrzańskie-Świebodzin, jednak pomiędzy Krosnem Odrzańskim a Radnicą ma liczne dziury i koleiny, 

dlatego niezbędne jest położenie nowej nawierzchni asfaltowej, tzw. dywanika, który zwiększy 

bezpieczeństwo i komfort komunikacyjny. Następna moja ustna interpelacja dotyczy budowy ostatniej 

mili z programu cyfrowej Polski. Chciałam się zapytać, jakie obszary będą jeszcze objęte tym 

projektem? Co będzie z powiatem krośnieńskim? Podczas ostatniej sesji Sejmiku podała Pani 

Marszałek, że kilka kolejnych powiatów zostało objętych tzw. ostatnią milą i chciałam się zapytać, kiedy 

powiat krośnieński też będzie objęty tym projektem, bo dodam, iż w gminie Bytnica, gminie Dąbie, 

gminie Maszewo jest bardzo słaby sygnał internetowy, a zostały doprowadzone światłowody i centralki 

są? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Kowal. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Szanowni Państwo, wsłuchując  

się w sprawy gospodarcze, które są omawiane na komisjach bardzo proszę, również ze względu na to, 

że okresy sprawozdawcze zgodnie z poszczególnymi ustawami dobiegają końca, proszę o dostarczenie 

sprawozdań z działalności spółek z udziałem województwa lubuskiego za rok 2015. Dziękuję. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Wysoka Rado, akurat tutaj stanowisko Sejmiku widzę, że jest przygotowane, ale już przygotowałem 

interpelację dotyczącą zjazdów Łagów-Myszęcin i chciałbym mimo wszystko ją złożyć. W budżecie 

województwa na rok 2016 zabezpieczyliśmy środki na opracowanie analizy makroekonomicznej 

dotyczącej wpływu węzłów Łagów i Myszęcin na autostradzie A-2 na rozwój gospodarczy terenów 

wokół węzłów oraz regionu województwa lubuskiego. Chciałem się dowiedzieć jak daleko 

zaawansowane są prace i kiedy można się spodziewać dokumentu, który może przyspieszyć dalsze 

kierunki działań dotyczące realizacji inwestycji i jakie są planowane kolejne decyzje? To jest jedna 

interpelacja, a druga związana z ostatnim posiedzeniem Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, które 

mieliśmy w Słońsku. Rolnicy zwrócili się z prośbą o wsparcie dotyczące Parku Narodowego Ujście 

Warty. Proszę o pomoc, aby przetargi na dzierżawę łąk i pastwisk na terenie Parku odbywały się, jako 

przetargi ograniczone z okresem dzierżawy dłuższym niż 3 lata. Jest tam bardzo dużo rolników 

utrzymujących bydło, jest to dla nich jedyna możliwość prowadzenia produkcji. Ostatnie przetargi 

nieograniczone powodowały, że grunty te wydzierżawiali niekoniecznie rolnicy z naszego województwa, 

którzy z rolnictwem mają niewiele do czynienia oprócz dopłat obszarowych. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pani Radna Dereń.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Szanowni Państwo, zapytuję jak przedstawia się 

na dzień dzisiejszy realizacja programu „Wioski internetowej”? Jaka jest możliwość skorzystania przez 

mieszkańców wsi z tego typu łącza w szczególności wsi - dla przykładu Lubiechnia Mała: całkowity brak 

łączy telefonicznych - oraz podjęcie działań w celu umożliwienia mieszkańcom wsi powiatu słubickiego 

korzystania z tak szeroko rozpropagowanego programu przez Lubuski Urząd Marszałkowski, ponieważ 

światłowody i centralki są wybudowane? Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych? Pan Radny Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowny Panie Przewodniczący,  Pani Marszałek, 

Wysoki Sejmiku, ja mam kilka interpelacji dotyczących chociażby drogi nr 276, drogi nr 138, powtórną 
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interpelację w sprawie szynobusu pomiędzy Zieloną Górą a Gubinem. Te interpelacje złożę w dniu 

dzisiejszym na piśmie, ale korzystając z okazji i mając na uwadze również dyscyplinę czasową 

chciałbym poruszyć jeszcze dwie kwestie i zwrócić się bezpośrednio do Koleżanek i Kolegów Radnych. 

Szanowni Państwo, w ostatnim czasie miałem niebywały zaszczyt i wielką przyjemność uczestniczyć  

w konferencji samorządowej „Samorząd XXI wieku”. Byłem tam jednym z prelegentów obok Premiera 

Gowina, prof. Roberta Gwiazdowskiego, czy Cezarego Kaźmierczaka Przewodniczącego Związku 

Przedsiębiorców i Pracodawców. Na tejże konferencji pojawił się temat reformy samorządowej. 

Prelegenci zwrócili uwagę na to, że nie powinniśmy czekać na ogólnopolską dyskusję na temat reformy 

samorządowej, tylko zainicjować ją w regionach. Powstał pomysł powołania Centrum Myśli 

Samorządowej, powstał również roboczy zespół, który miałby przedstawić kilka rudymentarnych tez 

obozowi rządzącemu i chciałbym prosić, aby koleżanki i koledzy radni również włączyli się w tworzenie 

tych tez, jak i pomogli przy tworzeniu zespołu, oczywiście w sposób bardziej sformalizowany. Na razie 

jest to początek inicjatywy. Drugim tematem, który chciałbym poruszyć jest spotkanie z Premierem 

Morawieckim, w które bardzo wiele osób na ostatniej sesji nie wierzyło. To spotkanie miało miejsce,  

nie mówię tutaj o tej części oficjalnej, tylko o części nieoficjalnej - o zamkniętym spotkaniu w wąskim 

gronie, na którym poruszyliśmy temat dwóch kluczowych inwestycji dla regionu tj. inwestycji miedziowej  

i inwestycji węglowej. Ja jestem pełen optymizmu po tym spotkaniu, teraz poczekamy na decyzje 

polityczne i zobaczymy, co z tego tematu wyjdzie. Oczywiście jestem za tym żebyśmy dzisiaj przyjęli 

stanowisko w sprawie miedzi. Szkoda, że nie przyjęliśmy go na poprzedniej sesji, ale jak najbardziej 

Klub Bezpartyjnych Samorządowców będzie wspierał przyjęcie tego dzisiejszego stanowiska, dlatego 

że uważamy, że trzeba ten temat odświeżyć i im więcej się o miedzi mówi, tym po prostu dla sprawy 

lepiej. Dziękuję serdecznie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Panu 

Radnemu. Mówiliśmy o tym, że zastanowimy się, żeby w którymś momencie przygotować taką debatę 

dotyczącą samorządu terytorialnego. W uzgodnieniu z klubami ustalimy kiedy to by było możliwe. 

Chętnie zapoznamy się z tym wystąpieniem Pana Radnego Sejmiku, który wygłosił dla całej Polski.    

Kto z Państwa Radnych chciałby jeszcze zabrać głos? Ja tylko chciałem Pani Marszałek zapytać,  

bo goście jechali z Berlina i stwierdzili, że w czwartek pociąg do Zielonej Góry nie jedzie i chciałem  

się zapytać, dlaczego w czwartek pociąg z Berlina do Zielonej Góry nie jedzie? Jeśli nie ma więcej 

innych pytań, interpelacji to chciałem przejść do punktu 4.           

 

Interpelacje i zapytania Radnych złożone na piśmie stanowią załącznik nr 17 do protokołu.                   
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Punkt 4.   

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę  

o zabranie głosu Panią Elżbietę Annę Polak, Marszałka Województwa, ewentualne odniesienie  

się do niektórych ze zgłoszonych interpelacji, zapytań czy też wniosków. Bardzo proszę o zabranie 

głosu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowny Panie Przewodniczący, 

Dostojni Radni, Szanowni Goście, proszę Państwa w okresie międzysesyjnym, czyli dokładnie  

od 16 maja do dzisiaj, Zarząd Województwa Lubuskiego obradował na 5 posiedzeniach, podjęto 130 

uchwał, rozpatrzyliśmy również 125 wniosków, ofert, 30 dokumentów, które zostały zatwierdzone  

i przekazane pod obrady Sejmiku. I tak krótko w zakresie poszczególnych obszarów. Departament 

Zarządzania Regionalnym Programem Operacyjnym przedstawił Zarządowi do przyjęcia Program 

Rozwoju Transportu Województwa Lubuskiego. Program został przyjęty. Departament Infrastruktury 

Społecznej. Ogłosiliśmy konkurs na realizację zadań w obszarze przeciwdziałania uzależnieniom  

i patologiom społecznym. Alokacja na ten konkurs, Proszę Państwa, wynosi 60 tys. złotych. Przyjęliśmy 

również podział środków z tzw. PFRON-u. Do podziału była kwota 500 tys. złotych, do dofinansowania 

zakwalifikowaliśmy 34 wnioski. Zarząd podjął również decyzję o przystąpieniu w roli partnera  

do realizacji projektu ponadnarodowego w obszarze przeciwdziałania wykluczeniu zawodowemu  

do dofinansowania z programu krajowego POWER. Departament Rozwoju Regionalnego i Współpracy 

Zagranicznej. Została zatwierdzona lista projektów do przyznania dotacji celowej na działania 

wspierające gminy w zakresie przygotowania planów rewitalizacji. To są pieniądze na ten cel rządowe. 

W zakresie pracy Departamentu Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich zatwierdziliśmy listę operacji 

w ramach działania „Podstawowe usługi i odnowa wsi na obszarach wiejskich” z alokacją blisko 74 mln 

złotych. Zarząd również wyraził zgodę na zwiększenie dotacji dla Teatru w Gorzowie, w związku  

z jubileuszem 70-lecia. Przyznana kwota to 30 tys. złotych. W zakresie ważnych wydarzeń w tym czasie 

17 maja podpisaliśmy umowę o wartości 40 tys. na wsparcie 4 Centrów Integracji Społecznej. 19 maja 

odbyło się u nas posiedzenie Kuratorium Europejskiej Akademii Sportu Landu Brandenburgia. Nasza 

Filharmonia Zielonogórska świętowała jubileusz 60-lecia. Najlepsi sportowcy zostali nagrodzeni 

stypendiami, te stypendia były w tym roku wręczone w Gorzowie Wielkopolskim. Stypendia uzyskało 38 

młodych sportowców. 28 mln euro rozdysponowaliśmy dla lubuskich lokalnych grup działania i lokalnej 

grupy rybackiej i to jest blisko 100 mln złotych. 74 mln poszło na drogi z PROW- u. Podpisaliśmy 120 

umów. Było też w tym czasie spotkanie z Wicepremierem Gowinem, dotyczyło przyszłości Uniwersytetu 



18 
 

Zielonogórskiego. Rozmawialiśmy również na temat utworzenia szpitala uniwersyteckiego na bazie 

szpitala klinicznego w Zielonej Górze, ponieważ do tej pory nie mamy odpowiedzi od Ministra Zdrowia, 

co do ścieżki prawnej, która w tym obecnym stanie prawnym mogłaby doprowadzić szpital do tego 

statusu uniwersyteckiego. Geopark Łuk Mużakowa 28 maja uzyskał certyfikat światowego dziedzictwa. 

Mamy w tej chwili w regionie lubuskim 2 obiekty wpisane na listę UNESCO i właśnie w jednej gminie  

w Łęknicy, tj. Geopark i Park Mużakowski. O tym, że zasługuje na taki wpis światowego dziedzictwa 

będziemy mogli wszyscy przekonać się już niedługo, w sobotę. Przypominam Państwu, jeszcze raz 

zapraszam na Dni Województwa Lubuskiego. Bardzo się cieszę, że Państwo wszyscy potwierdziliście 

udział. IV Lubuski Sejmik Dziecięcy odbył się 30 maja. Dzieci naszych lubuskich rodzin były bardzo 

aktywne, również radni. Bardzo Państwu też dziękuję za udział. Kolejne konkursy. Proszę Państwa, 

ogłosiliśmy 13 kolejnych konkursów na kwotę 208 mln w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego. Konkursy w tym roku - mamy harmonogram 43 konkursów - cieszą się bardzo dużym 

zainteresowaniem, także takie obawy, że trudne projekty, trudny okres programowania głównie  

w zakresie badań i innowacji okazały się na wyrost, niepotrzebne. Tylko w jednym działaniu 

przedsiębiorcy złożyli ponad 320 aplikacji i myślę, że cała alokacja może być spokojnie wyczerpana, 

jeżeli oczywiście przejdą pozytywną ocenę. Także zainteresowanie beneficjentów jest olbrzymie. 

Poznaliśmy 31 maja najbardziej przedsiębiorcze Lubuszanki. Jest to projekt realizowany przez Gazetę 

Lubuską. Zarząd postanowił wesprzeć również Światowe Dni Młodzieży kwotą 30 tys. złotych. 

Będziemy gościć tutaj w regionie przez tydzień. Pielgrzymi nie jadą tylko do Krakowa, będą  

we wszystkich regionach, które są po drodze zwłaszcza, a lubuskie jest po drodze. Będziemy mieli 

gości z Kuby, Boliwii, Hiszpanii, Francji, Włoch, z całej Europy. Mamy dla nich też specjalny taki 

program atrakcyjny szlakiem naszych ważnych obiektów, instytucji, do których będą mogli wejść 

bezpłatnie, zwiedzać. Jest to bardzo dobry czas na promocję, wykorzystanie tego czasu na promocję 

regionu. 2 czerwca odbyło się spotkanie bardzo ważne, w zakresie projektów przeciwdziałania 

katastrofom naturalnym i ich skutkom. Mamy bardzo ambitny plan, w tym obszarze do zainwestowania 

kilkaset milinów wspólnie z Bankiem Światowym. Inne konkursy w zakresie promocji jak „Polub 

Lubuskie w 60 sekund” to też promocja Dni Województwa Lubuskiego, Parku Mużakowskiego.  

17 czerwca minęło dokładnie 25 lat od podpisania „Traktatu o dobrym sąsiedztwie, o współpracy 

polsko-niemieckiej”. Takie uroczyste obchody odbyły się w dniach 2-3 czerwca w Poczdamie. Wspólnie 

z Panem Przewodniczącym Czesławem Fiedorowiczem uczestniczyliśmy w posiedzeniu Komitetu 

Międzyrządowego i Współpracy Międzyregionalnej Polska-Niemcy, gdzie nastąpiło nie tylko 

odsumowanie prac Komitetu, ale również tych 25 lat. Nie będę mówić o szczegółach, ponieważ na ten 

temat będą wystąpienia i rozmowy w Parku Mużakowskim w Bad Muskau i w Poczdamie. Swój udział 

potwierdzili również premierzy sąsiadujących z nami landów. Teraz mamy czas analizy, badań 
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sprawozdań finansowych naszych jednostek, spółek. LORO już przedstawiło swoje sprawozdanie, 

ubiegły rok zamknęło kwotą dodatnią blisko 1 mln 600 złotych. W tym czasie odbywało się wiele 

ważnych imprez europejskich, światowych, Mistrzostw Polski, m.in. siatkarskie. Gościliśmy siatkarki, 

nasze reprezentacje kraju w Zielonej Górze. Lubuskie i zachodniopomorskie razem dla parków 

krajobrazowych - zostało podpisane takie porozumienie 6 czerwca w zakresie budowy infrastruktury 

turystycznej w parkach krajobrazowych. Wspólnie z województwem zachodniopomorskim będziemy ten 

projekt realizować. W ramach naszego planu promocji nie tylko gospodarczej, również turystycznej, 

lubuskie promowało się w Nitrze, naszym regionie partnerskim nitrzańskim, 4 czerwca. O tym,  

że zostały podzielone środki z PFRON-u już mówiłam, 500 tys. Prowadzimy promocję poza granicami 

regionu, poza granicami kraju, ale również w kraju, w stolicy lubuskie prezentowało się kulturalnie. Teatr 

w Gorzowie świętując 70-lecie nie tylko prezentował się w spektaklu „Bal w operze”, ale również było  

to duże spotkanie z naszymi ambasadorami lubuskimi, którzy na co dzień pracują i są w stolicy. Trzeba 

powiedzieć, że bardzo udane spotkanie, cieszyło się bardzo dużym zainteresowaniem. Realizując 

budżet tegoroczny zakupiliśmy 2 nowe karetki dla zielonogórskiego pogotowia. Wkład własny 300 tys., 

pozostałe środki pochodzą z budżetu pogotowia ratunkowego w Zielonej Górze. Koszt prawie 1 mln 

złotych całkowity. Proszę Państwa, udało się podpisać bardzo szerokie partnerstwo dla wolontariatu. 

Chcemy zbudować w ramach projektu z Europejskiego Funduszu Społecznego sieć poradni  

dla młodzieży, które będą działały nie tylko w oparciu o środki finansowe unijne, ale również w oparciu  

o wolontariat. Na uroczystość przyjechał osobiście Rzecznik Praw Obywatelskich dr Adam Bodnar, 

który kilka dni spędził w naszym regionie spotykając się z mieszkańcami, realizując swoją oczywiście 

misję, swoją pracę, a list partnerski podpisało wiele instytucji m.in. Lubuska Rada Adwokacka, również 

harcerze z naszego regionu i organizacje pozarządowe, które będą wspólnie realizować projekt  

i Fundacja Rozwoju Demokracji Lokalnej, Fundacja BABA, wiele, wiele naprawdę instytucji, chyba  

ze 14. 10 czerwca w Zielonej Górze odbyła się bardzo ważna konferencja przeprowadzona przez 

Uniwersytet Zielonogórski „Bezpieczeństwo ruchu drogowego”. Ponieważ planujemy przeznaczyć 370 

mln euro na infrastrukturę drogową to mamy nadzieję, że wpłynie to również na poprawę 

bezpieczeństwa. Mamy największą sieć, najbardziej gęstą sieć dróg w Polsce, stąd też niestety 

wypadki, codziennie czytamy są tragiczne, ale jak widać konsekwentnie realizujemy nasz plan  

w zakresie poprawy dostępności transportowej. Poznaliśmy ambasadorów nowosolskiej gospodarki. 

Bardzo dużo przedsiębiorców zainwestowało Strefie Słubicko-Kostrzyńskiej w Nowej Soli. Wokół Parku 

Interior tworzy się również wielkie partnerstwo i współpraca, która zaowocuje projektami w nowej 

perspektywie, ale najważniejsze jest to, że firmy się rozbudowują. 11 czerwca obchodziliśmy razem  

z naszym Wojewódzkim Ośrodkiem Sportu i Rekreacji w Drzonkowie 40-lecie. Z tej okazji przyjechali 

sportowcy z całego świata, którzy swoją karierę budowali na naszym Ośrodku w Drzonkowie. Odbył  
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się również tutaj u nas, w tej sali, 13 czerwca II Lubuski Sejmik Turystyczny. Prezentowaliśmy nasze 

kampanie, jak również nasze plany na przyszłość. Pytaliście też Państwo o naszą konferencję 

gospodarczą „Zainwestuj w Lubuskiem”, oczywiście będą takie kolejne. My w ten sposób chcieliśmy 

pokazać, że powstaje partnerstwo samorządu województwa ze Strefą Słubicko-Kostrzyńską. Mamy  

2 tys. ha uzbrojonych terenów objętych strefą w 89 obszarach, zdiagnozowaliśmy również nasz 

potencjał inwestycyjny, potencjał eksportowy, zaprosiliśmy do współpracy PAIiIZ i ta konferencja to była 

inauguracja takiego nowego otwarcia, ponieważ zakończyliśmy rozliczenie tego etapu poprawy 

infrastruktury w regionie lubuskim. Czas na nowe otwarcie. To jest taki okres, ten rok taki przełomowy. 

Jesteśmy w takim okresie przełomowym w zakresie również gospodarki. Mamy poprawioną dostępność 

transportową, komunikacyjną, zawiązane określone partnerstwa, przygotowane projekty. Startujemy  

w nową perspektywę innowacyjną. Jasno mamy określoną strategię i jesteśmy przewidywalni. O tym 

właśnie przedsiębiorcom, samorządowcom mówiliśmy na tej konferencji. Będą kolejne, które będziemy 

realizować nie tylko w ramach naszego budżetu, również w ramach projektu. Jest ten projekt  

już przygotowany promocji gospodarczej, wspólnych misji gospodarczych, wizyt studyjnych, które  

też będą realizowane z instytucjami okołobiznesowymi. Na ten temat również jest poświęcona jedna 

taka duża część Konwentu Marszałków, który się rozpoczyna jutro, potrwa 3 dni i też będę 

uczestniczyła w tej części dotyczącej promocji gospodarczej. Będą też przedstawiciele PAIiIZ-u.  

Też jesteśmy ciekawi w jaki sposób PAIiIZ będzie dalej realizował swoje zadania, bo też były 

zapowiadane przez rząd jakieś zmiany.  Jemiołów został wybrany najpiękniejszą lubuską wsią, drugie 

miejsce Trzebicz i trzecie miejsce Zdroisko. Trzeba odwiedzić te miejscowości koniecznie. Ja już  

w Jemiołowie byłam żeby sprawdzić czy faktycznie i faktycznie jest to bardzo urocza miejscowość tuż 

koło Łagowa. Pierwsze lubuskie siłownie pod chmurką już w tym roku powstają zgodnie z naszym 

budżetem. Łagów został miastem artystów, przyjechali ambasadorzy do Łagowa z całej Polski, wybitni 

malarze, artyści, którzy są bardzo mocno związani z naszym Łagowem. Szpital w Torzymiu - to wizyta 

robocza, bardzo ważna, tam realizujemy duży projekt. Torzym zaciągnął duży kredyt 15 mln, który my 

poręczyliśmy, trzeba więc sprawdzać, monitorować. W Torzymiu powstaje Lubuskie Centrum 

Kardiologiczno-Pulmonologiczne. To była pierwsza spółka utworzona w naszym samorządzie. 

Całkowicie szpital został oddłużony przez samorząd, teraz sam zaciąga zobowiązania i odważniej 

inwestuje, chce mieć większy kontrakt. Przyszłość przed szpitalem rozwija się pewna,  

ale póki co jeszcze projekt jest niezakończony. Do końca roku będzie realizowany. Także tu będzie 

Lubuskie Centrum Kardiologiczno-Pulmonologiczne. Uniwersytet III Wieku obchodził już 25 lat.  

Dla zainteresowanych mogę powiedzieć, że zapisy trwają, inauguracja 1 października. Czesław 

Grabowski czaruje u nas w regionie lubuskim swoim geniuszem artystycznym, ale również dowcipem, 

urokiem osobistym już 30 lat. W imieniu Państwa, swoim złożyłam mu serdeczne życzenia w piątek,  
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a w sobotę wręczaliśmy „Leony” wybitnym aktorom w naszym Teatrze. W niedzielę tłumy mieszkańców 

regionu odwiedziły Drzonków i to nie tylko na Lubuski Piknik Zdrowia, ale również tu w Drzonkowie 

odbyły się Mistrzostwa Polski w Pływaniu Niepełnosprawnych oraz siatkarskie Mistrzostwa Polski 

Oldboyów. Tyle się działo, Proszę Państwa, w okresie międzysesyjnym. Nie będę przedłużać,  

ale te najważniejsze, na które już mogę odpowiedzieć Państwa pytania i interpelacje. Pan Kruczkowski  

- Rada Parków Krajobrazowych. To jest kompetencja Zarządu Województwa. Oczywiście pisemnie 

uzasadnimy, ale Zarząd Województwa ma prawo dowolnie kreować skład tej Rady Parków. Jeśli chodzi 

o połączenie kolejowe Gorzów-Berlin, ponieważ obarczył Pan odpowiedzialnością Zarząd Województwa 

za niską frekwencję, my odpowiadamy w takich sytuacjach. Ja tylko przypomnę, że również należy Pan 

do inicjatorów tego połączenia. Zarząd wcale nie był taki chętny do uruchomienia. Robiliśmy badania, 

monitoring, nie zgodziliśmy się na 3 lata i całe szczęście. Zgodziliśmy się na rok, żeby sprawdzić  

czy faktycznie te 5 tys. osób chce jeździć tym pociągiem. No okazało się, że nie. Podpisało się pod 

petycją 5 tys. osób, te godziny połączenia przecież nie były tajne, od początku były jawne i nikt nie 

zgłaszał żadnych zastrzeżeń, także rzecznik prasowy odpowiadał w imieniu Zarządu Województwa,  

bo jest rzecznikiem Zarządu Województwa. Ja się też pod tym podpisuję. Oczywiście promocja jest 

potrzebna tego połączenia. Zarząd zlecił taką promocję poprzez Radio Zachód, poprzez ulotki i staramy 

się dotrzeć do mieszkańców. Jednak ja przypomnę, że taka była informacja tutaj wielokrotnie 

prezentowana, że mieszkańcy wiedzą i mieszkańcy chcą tego połączenia, ale oczywiście będziemy 

jeszcze takie działania promocyjne prowadzić, bo nie zawsze udaje się za pierwszym razem. Będziemy 

wpływać też na operatora, tak żeby dostosował godziny połączenia do potrzeb mieszkańców. W Biurze 

Zamiejscowym tak, potwierdzam, jest nowy kierownik. Jest to Pani Izabela Piotrowicz. Jeżeli chodzi  

o zakresy czynności, o które Państwo pytacie i etaty, obsadę to oczywiście przedstawimy. Pracownicy 

wiem, że właśnie w tym Biurze Zamiejscowym, też 3 osoby są stale nieobecne, więc stąd też rotacja. 

Poprzednia Pani Kierownik jeszcze nie wróciła z urlopu macierzyńskiego, są pewne przesunięcia, także 

jeżeli chodzi o politykę kadrową, no dzieje się. W ubiegłym roku urodziło nam się w urzędzie prawie 70 

dzieci, w poprzednich latach również. Także są przyjmowane osoby na zastępstwa i będą też kolejne 

urodziny. Pan Wołowicz się cieszy, będzie dziadkiem kolejnym, trzecim. Także w tak dużym zakładzie 

myślę, że to jest naturalne, że są pewne zmiany i staramy się. Ja bardzo mocno monitoruję, żeby  

nie było przerostów, wciąż wdrażamy program restrukturyzacji zatrudnienia w urzędzie. Zresztą 

możemy Pana, też osoby zainteresowane, żeby nie przedłużać, poinformować na piśmie.  

Pan Balcerzak na temat Forum Inwestycyjnego - to już odpowiedziałam w trakcie informacji. Będą 

kolejne takie spotkania. Oczywiście te materiały dostarczymy do wszystkich. W tym dniu akurat 

odbywały się też różne konferencje, być może dlatego wójtowie, burmistrzowie skorzystali z innych  

ale wiem, że są mocno zainteresowani współpracą z PAIiIZ- em i ze strefą Słubicko-Kostrzyńską. Strefa 
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planuje otwarcie oddziału w Nowym Kisielinie, tutaj w Parku, ponieważ no niestety wiele gmin, która 

zainwestowały w uzbrojenie stref nie pozyskała inwestora i będą decyzje zmuszające w sprawie zwrotu 

dotacji. Nie mamy wyjścia jeżeli nie będą osiągnięte wskaźniki w tym zakresie. Jeżeli chodzi o drogi, 

kolejne Państwa wnioski w sprawie remontu, modernizacji dziur, dywaników to oczywiście na piśmie. 

Tak z pamięci nie chcę popełnić błędu. Pani Gośniowska-Kola pytała się również o konkursy dotyczące 

kształcenia zawodowego. Realizujemy projekt w partnerstwie, własny projekt systemowy, duży  

na kwotę 170 mln złotych. W tym partnerstwie są wszystkie organy prowadzące szkoły zawodowe, czyli 

starostowie. Projekt jest już bardzo mocno zaawansowany. Szczegóły oczywiście przedstawię  

na piśmie. Jeżeli chodzi o połączenie Leszno- Wschowa-Głogów też prowadzimy rozmowy, tak żeby  

nie dopłacać do kolejnego połączenia, bo za każdym razem operator no owszem jest chętny przyjąć 

nowe zamówienie, ale za dodatkowe pieniądze, a przypomnę, że już 44 mln dopłacamy do tego 

transportu publicznego. Podobnie remonty Chlebowa, Radnica. Dzisiaj też będziemy zwiększać budżet 

na drogi, właśnie na dywaniki, na naprawy. Na każdej sesji praktycznie wprowadzamy nowe środki 

finansowe, a w samym budżecie zaplanowaliśmy na drogi 77 mln. Kolejne zwiększenia będą 

refundowane przez pieniądze unijne, gdy tylko będą konkursy i będą pieniądze będą te projekty 

zakontraktowane. Będziemy uwalniać środki własne i też zawsze będzie możliwość zwiększenia, 

przesunięcia tych środków. Tam, gdzie wchodzą pieniądze unijne nasze z budżetu mogą wchodzić  

na kolejne inwestycje. My konsekwentnie też, Proszę Państwa, realizujemy nasz plan inwestycji 

priorytetowych, który przyjęliśmy. Tam jest lista podstawowa, lista warunkowa i jeżeli są oszczędności 

poprzetargowe, oszczędności wynikające z większego dofinansowania. Teraz takie pieniądze są, jest 

nadkontraktacja, dobry kurs euro i te pieniądze cały czas wprowadzamy na kolejne inwestycje drogowe. 

Jeżeli chodzi o ostatnią milę i projekty realizowane już na tym etapie: samorząd wykonał autostradę, 

światłowody - to w ramach projektu Szerokopasmowe Lubuskie, natomiast to już operatorzy prywatni 

realizują te tzw. ostatnie mile. Ja na ostatniej sesji mówiłam o projekcie, który jest u nas realizowany, 

ale to nie jest nasz projekt samorządowy. Te 4 powiaty, które są objęte ostatnią milą, jest to projekt 

realizowany przez firmę Orange. Z inicjatywą wyszli włodarze, samorządowcy gmin. Np. w Sulęcinie  

w 100% będą wszyscy przyłączeni, ponieważ złożyli taki akces do tego projektu. W tej chwili już jest 

aktywny program rządowy Cyfrowa Polska. Nasze działania też w obszarze cyfryzacji są prowadzone, 

są już konkursy, nawet e-zdrowie - też te działania są zatwierdzone w ubiegły piątek i myślę,  

że operatorzy czekali na te pieniądze po prostu. Teraz za pieniądze unijne już będą wchodzić  

i realizować. Podobnie jak firma Orange na tych czterech powiatach pojawią się następni, ale też 

inicjatywa jest ważna po stronie samorządów lokalnych. My robimy dużo spotkań informacyjnych na ten 

temat. Niedawno odbyło się też takie spotkanie prezentujące program Cyfrowa Polska i możliwości 

pozyskania środków finansowych. Sprawozdania z działalności spółek - tak, teraz przyjmujemy, jutro  
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też są zgromadzenia wspólników i Pan Radny Kowal prosił, więc w tej części, która jest jawna  

jak najbardziej będziemy udostępniać. Jeżeli chodzi o zjazdy Łagów-Myszęcin to myślę, że dyskusja  

w tym punkcie, ponieważ zostało stanowisko przyjęte pod obrady. Wioska internetowa – podobnie. 

Jeżeli jest potrzeba organizacji więcej takich spotkań - bardzo chętnie. Też na Zrzeszeniu Wójtów  

i Burmistrzów możemy zaprezentować nasze możliwości regionalne, jak i też możliwości z programu 

Cyfrowa Polska do sfinansowania ostatniej mili. Jesteśmy mocno tym zainteresowani,  

żeby światłowody, które zbudowaliśmy były wykorzystane. Widzę, że jest Pan Prezydent Nowej Soli, 

więc wpraszamy się na Zrzeszenie Wójtów,  Burmistrzów, żeby rozmawiać dalej o cyfryzacji takiej 

skutecznej, spod strzechy, w naszym regionie lubuskim. Bardzo Państwu dziękuję za uwagę. 

Oczywiście pozostałe wszystkie odpowiedzi szczegółowo przekażę na piśmie. Dziękuję. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 18  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Tym 

samym przyłączam się do powitania Pana Tyszkiewicza kierującego Zrzeszeniem Wójtów, Burmistrzów, 

Prezydentów Województwa Lubuskiego. Chciałbym powiedzieć i prosić przewodniczących klubów  

o to, byśmy zastanowili się jak Sejmik ma sprawozdawać swoją działalność. Uważam, że nie musimy 

występować z tym w czasie obrad, ale zastanowimy się by Sejmik w jakiś okresach, być może 

półrocznych, też sprawozdawał ze swojej działalności. Państwa aktywność w regionach i aktywność 

Sejmiku też powinna być jakoś zapisana, by było też przekonanie o tym, że staramy  

się za tą aktywnością Zarządu, jako Sejmik i Radni poszczególni nadążać. Pani Marszałek jeszcze 

chciała coś uzupełnić. Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Jeszcze tylko jedna informacja. Pani 

Skarbnik w międzyczasie policzyła, bo bardzo dużo jest interpelacji i pytań w sprawie dróg, 

modernizacji, naprawy chodników. Tylko w tym półroczu, Proszę Państwa, zwiększyliśmy plan 

finansowy w części inwestycyjnej o kwotę 29 mln złotych z przeznaczeniem na drogi, łącznie również  

z dzisiejszą zmianą w budżecie. Także wszystkie środki, które odzyskujemy z nadkontraktacji, 

poprzetargowe praktycznie są na drogi przeznaczane. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Ja chciałbym się też pochwalić, że zostałem dziadkiem i zachęcam wszystkich innych byśmy to nie tylko 

ze względu na 500+, bo akurat nasze dzieci, nasze wnuki nie będą z programu 500+ korzystać,  
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ale oczywiście im więcej dzieci, wnuków tym lepiej. Szanowni Państwo, czy są jeszcze jakieś uwagi? 

Pan Radny Wołowicz chciał jeszcze do tej odpowiedzi Pani Marszałek coś, tak?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Tak. Zapoznałem się ze sprawozdaniem 

Zarządu. Dwie kwestie. Jedna tu już została prawie wyjaśniona, te 30 tys. na Światowe Dni Młodzieży. 

Ja wiem, że w stosunku do ponad - prawdopodobnie będzie jeszcze więcej - ponad pół miliarda złotych 

wydanych z budżetu państwa i budżetu samorządów na te Dni, to 30 tys. nie jest kwotą znaczącą,  

ale chciałbym się dowiedzieć kto konkretnie dostał te pieniądze. Bo przeznaczono je, ale dla kogo? 

Druga kwestia: pod hasłem miliony na ekonomię społeczną Pani Marszałek tutaj wspomniała o czterech 

niewielkich, 40 tys. na wsparcie czterech centrów integracji społecznej, ale w tym samym zapisie  

są wskazane 2,5 mln złotych dla Rejonowego Ośrodka Polityki Społecznej i zapisane są pod hasłem 

„koordynacja lubuskiej ekonomii społecznej” i to mi trochę zgrzyta, bo 2,5 mln na koordynację to coś 

chyba nie tak. Gdyby to było na działanie jakieś, na spółdzielnie socjalne, na rozwój, ale koordynacja? 

Więc prosiłbym o wyjaśnienie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Bardzo 

prosiłbym by na stosownej komisji ta odpowiedź do Pana Radnego Wołowicza trafiła. Rozumiem 

jeszcze Pani Radna Gośniowska-Kola do tego sprawozdania Pani Marszałek, tak?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: To znaczy, ja mam taką 

wielką prośbę. Może to niekoniecznie jest w tym punkcie, bo nie odnosi się do relacji tutaj Pani 

Marszałek, ale mam takie pytanie i prośbę: czy możemy w taki sposób pracować, żeby Zarząd zdawał 

nam relacje stosownie do zakresu działania? Jeżeli Pani Marszałek Makarska jest odpowiedzialna  

za drogi, to chcielibyśmy właśnie, żeby to ta osoba - taka prośba oczywiście - zdawała relacje na temat 

pracy, za którą ona jest odpowiedzialna. Jeżeli poprzednio Pan Nowak był odpowiedzialny  

- ja przynajmniej tak to odczytywałam - za to, co się dzieje w sferze lotniska w Babimoście  

to chciałabym wiedzieć, kto w tej chwili będzie za to odpowiedzialny. Jeśli można wziąć pod rozwagę, 

pod uwagę, bo Pani Marszałek jest na pewno bardzo obciążona tymi wszystkimi informacjami.  

Ja nie wątpię w to, że wszystko wie, ale pewne takie szczegółowe dane dobrze by było żebyśmy 

usłyszeli od osób, które się konkretnie tymi obszarami zajmują. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Sugestia została 

usłyszana. Czy ktoś z Państwa ma jeszcze jakieś sugestie, propozycje? Jeśli nie, to rozumiem,  

że informacja została przyjęta do wiadomości. Na serwerze dla radnych zostały zamieszczone 
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informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2007-2013 i 2014-2020. Czy ktoś z Państwa ma pytania do przedmiotowych informacji? Nie ma,  

a zatem możemy przystąpić do punktu 5.                                              

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej stanowią 

załącznik nr 19 do protokołu.  

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                       

Punkt 5. 

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2015 rok 

 podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa 

Lubuskiego za 2015 rok oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa 

Lubuskiego za 2015 rok - druk nr 287/16, 

 podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego  

- druk nr 288/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę o zabranie 

głosu i przedstawienie sprawozdania Panią Elżbietę Annę Polak, Marszałka Województwa Lubuskiego.  

Bardzo proszę.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, ponieważ już  

na komisjach dosyć szczegółowo rozmawialiśmy na temat sprawozdania pozwolicie Państwo,  

że w takim telegraficznym skrócie. Panią Skarbnik poproszę o już precyzyjne dane finansowe, 

natomiast ja pod względem może takim analitycznym i zadaniowym bardziej przedstawię w jaki sposób 

wykonaliśmy budżet w 2015 roku, po to żeby przypomnieć, bo to już było dosyć dawno. Proszę 

Państwa, jeżeli chodzi o dochody, zostały wykonane ponad 100%, na plan 488 mln wykonaliśmy 489. 

Praktycznie to był rok gdzie kończyliśmy perspektywę, ostanie pieniądze tamtej perspektywy w tym roku 

jeszcze popłynęły do beneficjentów, co też będzie widać w tym sprawozdaniu. Jeżeli chodzi o wydatki: 

532 mln plan, wykonanie 491. Tutaj mamy 92% planu. Staraliśmy się zmniejszyć deficyt i widać  

to właśnie tutaj na tym slajdzie, planowany deficyt w budżecie wynosił 43,9, a wykonanie prawie 2 mln 

złotych. Ponieważ przyjęliśmy wieloletnie plany inwestycyjne praktycznie we wszystkich obszarach, 

jutro przyjmujemy w zakresie zdrowia, tak zaplanowaliśmy realizację budżetu, żeby nam starczyło 

środków finansowych na wkłady własne, wsparcie tych wszystkich zadań w perspektywie 2020. Dzisiaj 

prezentowaliśmy w zakresie kultury. Ten plan sięga kwoty 100 mln i też na wkłady własne musimy mieć, 

dlatego deficyt staraliśmy się trzymać w ryzach. Jeżeli chodzi o rezerwę też nie trwoniliśmy. Jak widać 
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po rozdysponowaniu połowa zaplanowanych kwot. I krótko, tematycznie, zadaniowo. W zakresie 

Departamentu Administracyjno-Gospodarczego wykonaliśmy na wydatki bieżące 28,6 mln,  

a na majątkowe, tak jak planowaliśmy, stopniowo robiliśmy modernizację w Urzędzie. Jest  

ona zakończona, wszystkie piętra są zrobione. Przed nami termomodernizacja. Projekt praktycznie  

w tej chwili jest przygotowany w takim zakresie funkcjonalno-użytkowym. Pozostały piwnice jeszcze  

do modernizacji. To jest plan w tym roku. Także przebudowa, modernizacja kolejnego piętra, wykonanie 

systemu kontroli dostępu w budynku głównym, wymiana poziomów instalacji i zakup sprzętu 

komputerowego. To się składa na tą kwotę 3 mln 700. Jeżeli chodzi o Departament Infrastruktury  

i Komunikacji - miał do dyspozycji 121,6, wykonanie 116. I tutaj w zakresie infrastruktury i komunikacji 

chociaż hasłowo takie najważniejsze zadania, które były w ubiegłym roku zrealizowane, to rozbudowa 

drogi wojewódzkiej nr 158 Wawrów, budowa obwodnicy Drezdenko I etap, wzmocnienie drogi 

wojewódzkiej Krosno Odrzańskie-Świebodzin, przebudowa drogi wojewódzkiej Buchałów-Drzonów  

i rozbudowa drogi wojewódzkiej relacji Iłowa-Ruszów dojazd do autostrady, właściwie to droga krajowa 

A18 - 6 mln 700. Inwestycje kolejowe: naprawa pojazdu szynowego prawie 4 mln i zakupy inwestycyjne, 

2 pociągi elektryczne Impuls na kwotę 42,8 mln, dofinansowanie prawie 30 mln. Kolejny Departament 

Infrastruktury Społecznej i bardzo dużo zadań w tym obszarze: ochrona zabytków i opieka nad 

zabytkami - 29 zadań na kwotę prawie 1 mln złotych, rewitalizacja Teatru w Gorzowie 897 tys., 

rewitalizacja zabytkowego obiektu biblioteki, tego obok tej nowej, na kwotę 485 tys. i adaptacja budynku 

szkolnego w Zaborze - 200 tys. złotych. Na stypendia przeznaczyliśmy 36 tys., 20 stypendystów 

otrzymało stypendia. Motywacyjne - 210 tys., sportowe - 41 sportowców na kwotę 86 tys. i motywacyjne 

Marszałka 84 tys. Infrastruktura sportowa. Na boiska do plażowych piłek siatkarskich 92 tys. - to są tzw. 

sportowe „Lubusiki” - 16 boisk powstało. Modernizacja kompleksu w Drzonkowie: hotel, basen kryty, 

sala konferencyjno-sportowa - kwota ponad 4 mln, z budżetu dofinansowanie 2 mln 900. 700 tys. 

dofinansowała nam Zielona Góra. Rozwój nowoczesnych technologii informacyjnych też w Drzonkowie  

- projekt finansowany z regionalnego programu 476 tys. Departament Rolnictwa i Środowiska: plan  

5,5 mln, wykonanie 4,3 i tutaj duże inwestycje, które były finansowane z PROW-u poza tą kwotą  

co wcześniej podałam, a mianowicie I etap odbudowa prawostronnego wału przeciwpowodziowego  

na Odrze 21,5 mln, rzeka Biała Woda - 4,6 odbudowa i rekonstrukcja rzeki, zbiornik retencyjny  

w Małomicach na Bobrze 1,5 mln i odbudowa Kanału Prostego - 992 tys. W ramach Lubuskiego 

Regionalnego Programu I etap obszaru w zlewni Kanału Siedlickiego 0,5 mln i odbudowa kanału 

przeciwpożarowego w Lubsku - 700 tys. złotych. Ze środków Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska przepompownia Ludzisławice 1 mln 700, przepompownia Witnica budowa za 1 mln 200  

i odbudowa Kanału Pulsa III – 1 mln 300. W dziale rybactwa budowa strażnicy, budowa pomostów  

w Lubiewie i wzmocnienie konkurencyjności regionu Pojezierze Dobiegniewskie ponad 0,5 mln razem  
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z infrastrukturą towarzyszącą. Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych wykonał 67,5 mln. 

Zadania, które były wcześniej przeze mnie zaprezentowane. Departament Ochrony Zdrowia: plan 

wydatków ponad 17 mln i tyle zostało wykonane i w tym zakresie realizowały swoje inwestycje szpitale 

w Zielonej Górze, w Świebodzinie, w Ciborzu, w Międzyrzeczu, w Zaborze, w Gorzowie na ogólną 

kwotę 8 mln 400. Na utworzenie kierunku lekarskiego mamy zaplanowane 6 mln na kilka lat.  

W ubiegłym roku została rozliczona kwota 1,5 mln złotych i to są jedyne środki, które przeznaczyliśmy 

na nowe kierunki, bo też takie było pytanie, na które na piśmie oczywiście odpowiemy. Promocja 

zdrowia: 280 tys., programy profilaktyki zdrowotnej 197 i WOMP-y, Wojewódzkie Ośrodki Medycyny 

Pracy, które są dwa - w Zielonej Górze i w Gorzowie, są finansowane też z budżetu odpowiednio 

kwotami: w Gorzowie ponad 2 mln, a w Zielonej Górze 3 mln 700 tys. Pomoc techniczna to rozliczenie. 

Nie będę czytała, bo to jest księgowe. Jeżeli chodzi o środki z EFS-u: w ubiegłym roku w ramach 

Europejskiego Funduszu Społecznego do wydatkowania zaplanowaliśmy 51 mln 800, wypłacone ponad 

34 mln. Odbyło się 10 konkursów. W ramach Lubuskiego Regionalnego Programu do kontraktacji  

w ramach nowych umów mieliśmy zaplanowane 25,5 mln, z beneficjentami 74,5 mln plus środki doszły 

jeszcze z budżetu państwa 33,9 mln złotych. Także ogółem 249 mln. W ramach Lubuskiego 

Regionalnego Programu Operacyjnego, w ramach konkursów, przeznaczyliśmy ponad 6 mln 700  

na poprawę stanu infrastruktury w regionie, 520 tys. na infrastrukturę transportową, 3,8 na rozwój  

i modernizację lokalnej infrastruktury edukacyjnej. W ramach IPI, czyli listy indykatywnej najważniejsze 

zadania, które zostały zrealizowane to Centrum Nauki Keplera, rewitalizacja zabytkowego obiektu  

w Gorzowie przy Bibliotece, dostosowanie infrastruktury Szpitala Wojewódzkiego do kierunku 

lekarskiego - 25 mln, to jest Instytut Patomorfologii i laboratoria oraz w Gorzowie dostosowanie też 

infrastruktury do potrzeb szkolenia studentów wydziałów medycznych - to są 4 bloki operacyjne  

na kwotę 8 mln 200 tys. złotych. Departament Rozwoju Regionalnego: plan 827 ponad, wykonanie  

759 tys. Najważniejsze zadania w tym Departamencie, które były realizowane to współpraca 

zagraniczna 188 tys., międzynarodowa wymiana młodzieży - jest to projekt wspólny europejski - kwota 

65 tys., realizacja programu europejskiej współpracy terytorialnej Polska-Saksonia 179 tys., Regionalne 

Obserwatorium Terytorialne ponad 326 tys. Złotych. I Biuro Projektów Własnych 19 mln. Biuro 

Projektów Własnych realizowało takie projekty jak elektroniczny system obiegu dokumentów, 

rewitalizacja budynku szpitalnego, który został przeznaczony na dziekanat kierunku lekarskiego i projekt 

promocji turystycznej budowa Lubuskiego Centrum Winiarstwa „Lubuskie aktywne i turystyczne” kwota 

5, 5 mln.  Data Center - świadczenie usługi ośrodka przetwarzania danych - 106 tys., zakup do celów 

promocyjnych bloku miejsc w każdym rejsie samolotami, połączenie Zielona Góra-Warszawa 

dofinansowanie 7 mln, budowa hali kontroli przylotów kwota 3 mln 200. W zakresie promocji 

województwa i w zakresie komunikacji społecznej wykonaliśmy kwotę 2 mln 400 tys. złotych, w tym 
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dotacje dla organizacji pozarządowych to prawie 0,5 mln i organizacja Dni Województwa też prawie  

0,5 mln. Czasopismo samorządowe „Region”, pozostałe środki: promocja podczas przystanku 

Woodstock, festiwale jazzowe, inne kampanie, które są prowadzone przez nas - kampania promująca 

Szlak Wina i Miodu, Lubuski Szlak Fortyfikacji i Promocja Lubuskich Parków. Jak widać dochody stale 

rosną. W 2010 roku wykonanie dochodów 475 tys., a na koniec 2015 roku 489 mln 400. Wykonanie  

- dochody z PIT-u, bo o to się zawsze Państwo pytacie, to od razu przedstawię. W 2010 roku dochody  

z PIT-u, czyli od przedsiębiorców, 18 ponad milionów, a na koniec 2015 roku - 27 mln. To wynika  

ze wzrostu liczby przedsiębiorstw w regionie. Mieliśmy 110 tys., teraz jest dużo więcej i dochody z CIT- u 

w 2010 - 63,6, na koniec 2015 roku – 81 mln. Wydatki majątkowe – na koniec 2015 roku 200 mln 700. 

Także wydatki majątkowe widać różnie się kształtowały, były wyższe. To zależy od tego, na jakim 

jesteśmy etapie wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego. Ten boom jak widać był w 2014 

roku – 224 i w 2010. My teraz wchodzimy też w ten okres. Już 2016 rok też będzie wzrost wydatków 

majątkowych znacznie, ponieważ mamy w tym roku dużo konkursów, będą pieniądze zakontraktowane  

i myślę, że w przyszłym roku plan na wydatki majątkowe już będzie znacznie większy. Ja bardzo 

Państwu dziękuję. Pani Skarbnik bardziej analitycznie, księgowo. Skoro jestem przy głosie, pozdrawiam 

byłego wicewojewodę, który nas odwiedził - Pan Świrepo, bardzo dziękujemy za przybycie. Witamy 

serdecznie.  

 

Informacja na temat wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2015 rok stanowi załącznik nr 20 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Później przejdziemy  

do sprawozdania finansowego. W tej chwili poproszę o odczytanie uchwały nr 215 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa 

sprawozdaniu z wykonania budżetu za rok 2015 oraz uchwały 215A Składu RIO z dnia 10 maja  

w sprawie sprostowania oczywistej omyłki – zwrócicie tam Państwo uwagę na nią - z dnia 28 kwietnia  

w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa sprawozdaniu z wykonania 

budżetu. Bardzo proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, Wiceprzewodniczącego Sejmiku.  

o przeczytanie tej uchwały, a potem przystąpimy do sprawozdania finansowego.   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytał uchwałę  

nr 215/2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 28 kwietnia 

2016 roku, która stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
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Następnie Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytał 

uchwałę nr 215A/2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 

10 maja 2016 roku, która stanowi załącznik nr 22 do protokołu.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję.  

O przedstawienie sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego za 2015 rok proszę Panią 

Józefę Chalecką, Skarbnik Województwa Lubuskiego.  

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, 

sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego składa się z bilansu z wykonania budżetu 

województwa lubuskiego sporządzonego na dzień 31 grudnia, łącznego bilansu jednostek budżetowych 

i samorządowego zakładu budżetowego, łącznego rachunku zysków i strat sporządzonego także  

na dzień 31 grudnia 2015 roku w/w jednostek i samorządowego zakładu budżetowego, łącznego 

zestawienia zmian funduszu jednostek sporządzonego też na dzień 31 grudnia i zakładu budżetowego. 

Podsumowując: sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego jest ewidencyjnym, księgowym 

odzwierciedleniem wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2015 rok, podlegało badaniu przez 

biegłego rewidenta, który stwierdził, iż zbadany bilans, sprawozdanie z wykonania budżetu 

województwa lubuskiego został sporządzony zgodnie z wymagającymi zasadami rachunkowości oraz 

na podstawie prawidłowo prowadzonych ksiąg rachunkowych. W związku z powyższym, proszę Wysoki 

Sejmik o przyjęcie sprawozdania finansowego i udzielenie absolutorium Zarządowi Województwa  

Lubuskiego za 2015 rok. Dziękuję. 

 

Sprawozdanie finansowe stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo Państwu 

dziękuję. O odczytanie opinii niezależnego biegłego rewidenta z badania sprawozdania finansowego 

województwa lubuskiego za rok 2015 bardzo proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, 

Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytał opinię 

niezależnego biegłego rewidenta z badania sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego  

za 2015 rok, która stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie 

informacji o stanie mienia Województwa proszę Pana Romana Bąka, Dyrektora Departamentu 

Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego.  

 

Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego 

Roman Bąk: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Panie i Panowie Radni, Województwo Lubuskie 

posiada 40 jednostek organizacyjnych, w tym 12 jednostek opieki zdrowotnej, 7 jednostek edukacji         

i oświaty, 10 jednostek kultury i sportu, 11 innych jednostek, w tym 13 to są jednostki samodzielne,       

9 to są instytucje kultury, 17 jednostki budżetowe oraz posiadamy 1 zakład budżetowy. Ilość jednostek 

uległa w stosunku do roku 2014 zmianie o 1 jednostkę. Związane to było z przekształceniem 

Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacyjnego-Ortopedycznego w Świebodzinie w spółkę z ograniczoną 

odpowiedzialnością. Wartość mienia województwa na dzień 31 grudnia 2015 roku wynosiła 

3 639 642 054,25 zł, w tym grunty to była wartość 311 928 895,16 zł, wartość mienia nieruchomego 

będącego w dyspozycji naszych jednostek wynosiła 410 931 515,63 zł. Główne mienie, jakim 

dysponujemy są to drogi. Posiadamy 1 517 km dróg o ogólnej wartości 2 910 837 299,52 zł. Drogi 

zajmują powierzchnię 2 599 ha i wartość gruntu pod drogami wynosi 256 280 849,96 zł. Jeśli chodzi     

o nieruchomości wolne, które nie znajdują się w dyspozycji naszych jednostek to zajmują  

one powierzchnię 398 ha i ogólna ich wartość wynosi 4 257 430,35 zł. Oprócz nieruchomości 

województwo posiada również akcje oraz udziały w spółkach i wartość akcji i udziałów w spółkach 

wynosi 123 429 500 złotych, w tym akcje 6 979 000 zł, natomiast jeśli idzie o udziały wynoszą one 

116 450 500 zł. Jeśli idzie o akcje to zmiany nastąpiły tutaj w stosunku do roku 2014 odnośnie wartości 

akcji w spółce Przewozy Regionalne, gdzie wartość naszych udziałów spadła z 55 461 000 zł  

na 27 730 500 zł. Oprócz tego w roku 2015 województwo objęło 36 tys. nowych udziałów o wartości 

nominalnej 500 zł każdy na łączną kwotę o wartości 18 mln złotych w spółce Lubuskie Centrum 

Ortopedii im. Dr. Lecha Wierusza w Świebodzinie. Jeśli chodzi o szczegółowe zestawienia  

to do sprawozdania dołączone są tabele 1, 2 i 3, gdzie jest przedstawiona wartość mienia w rozbiciu  

na poszczególne jednostki organizacyjne, także gdyby ktoś był zainteresowany może się z tym 

zapoznać. Dziękuję.  

 

Informacja na temat mienia Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję.         

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa na temat przedłożonych 

materiałów bardzo proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana Maciuszonka.  
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

Komisji Gospodarki pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącego Pana Tadeusza Jędrzejczaka.  

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Kołodzieja.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Panią Przewodniczącą Bożenę Krystynę 

Osińską.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Grażynę Dereń.  
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Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Opinia pozytywna przy 5 głosach za i 1 głosie wstrzymującym się. Głosowało 6 Radnych. Dziękuję.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna.    

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczącej sprawozdania 

finansowego, sprawozdania rocznego z wykonania budżetu za rok 2015, o stanie mienia Województwa 

Lubuskiego bardzo proszę Pana Zbigniewa Kościka, Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej.  

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie 

wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie udzielenia absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego proszę również Pana Zbigniewa Kościka, Przewodniczącego 

Komisji Rewizyjnej.  

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Komisja wnioskuje do Sejmiku Województwa 

Lubuskiego o udzielenie absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego.    

 

Wniosek Komisji rewizyjnej stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O odczytanie uchwały nr 324/2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze w sprawie wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego          
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o udzielenie absolutorium dla Zarządu Województwa Lubuskiego z tytułu wykonania budżetu 

województwa za 2015 rok proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, Wiceprzewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytał uchwałę      

nr 324/2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 7 czerwca 

2016 roku w sprawie wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego    

o udzielenie absolutorium dla Zarządu Województwa Lubuskiego z tytułu wykonania budżetu za 2015 

rok, która stanowi załącznik nr 34 do protokołu.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Szanowni Państwo, teraz czas na wystąpienia klubowe, tak w sprawach absolutorium jak  

i sprawozdania finansowego. Który z klubów chciałby jako pierwszy zabrać głos bardzo proszę  

o podniesienie ręki. Pani Natalia Pawlak w imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego. Bardzo 

proszę Pani Radna.  Zapytam w międzyczasie czy pozostałe kluby też chcą zabierać głos na temat 

absolutorium? Jeśli tak to proszę o wskazanie osoby, która będzie zabierała głos. Pani Gośniowska 

-Kola w imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości..   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: I jeszcze tu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: I jeszcze 

Przewodniczący Marcinkiewicz oczywiście, przepraszam. I Pan Łukasz Mejza w imieniu Bezpartyjnych 

Samorządowców. Bardzo proszę, oddaję Pani głos.       

 

Członek Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Natalia Pawlak: Klub Radnych 

Polskiego Stronnictwa Ludowego oceniając sprawozdanie finansowe i sprawozdanie z wykonania 

budżetu województwa lubuskiego za 2015 rok brał pod uwagę wyniki badania sprawozdania 

finansowego za 2015 rok wyrażony w opinii niezależnego biegłego rewidenta i uchwały Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze, czego mieliśmy przykład przed chwilą 

przedstawiony. Opinia ta jest pozytywna, wskazująca, że sprawy finansowe we wszystkich aspektach 

przedstawia rzetelne i jasne informacje istotne dla oceny sytuacji majątkowej i finansowej jednostki     

na dzień 31 grudnia 2015, natomiast realizacja założeń zawartych w budżecie województwa lubuskiego 

na 2015 rok była zadaniem niezwykle trudnym przy tworzeniu, którego braliśmy udział. Muszę 

powiedzieć, że wśród radnych PSL są też obszary niezadowolenia i mamy świadomość tego,  



34 
 

że nie wszystkie zadania wykonaliśmy tak, jak byśmy chcieli i oczekiwali. Niedosyt dotyczy remontów 

dróg. Jak wiadomo większość interpelacji dotyczyła właśnie tych zadań, ale pocieszające jest to Pani 

Marszałek dzisiaj pocieszyła, że w bieżącym roku o 29 mln wzrośnie kwota na drogi. Wątpliwości budzi 

też inwestowanie w lotnisko Babimost. Liczymy na to, że znajdą się przewoźnicy, którzy wpłyną właśnie 

na zmniejszenie tej dotacji. Z doświadczenia wiemy, że w okresach przedświątecznych, w okresach 

urlopowych autostrady nasze są zapchane i pozyskanie właśnie przewoźników m.in. na emigrację  

tą dużą, która nam się przydarzyła, chociaż 2-3 razy w tygodniu z Anglii, czy Holandii do tego 

Babimostu. Bardzo by to ułatwiło sprawę z uwagi na to, że w kontaktach z ludźmi miejscowymi, którzy 

przyjeżdżają, na spotkaniach właśnie wnioskowano o to, żeby ten Babimost trochę odciążył nasze 

autostrady też. Zadowoleni jesteśmy zarządzaniem i wielkością środków dla rolnictwa i gospodarki 

wodnej w ramach LRPO i PROW, o czym tu dzisiaj Pani Marszałek mówiła. Wysłuchaliśmy wystąpienia 

Pan Marszałek i Pani Skarbnik i po wystąpieniu Pani Skarbnik stwierdzamy, że sprawozdanie finansowe 

zostało sporządzone zgodnie z wymogami polityki rachunkowości. Ze sprawozdania Pani Marszałek  

i dyrektora Bąka wynika, że udało się utrzymać budżet proinwestycyjny, przeprowadzić wiele inwestycji 

drogowych i związanych z rolnictwem, ochroną zdrowia, itd. No i nowa perspektywa, nowe rozdanie    

na lata 2014-2020, wiecie Państwo, niesie nam nową perspektywę i nowe możliwości. Klub Radnych 

PSL pozytywnie ocenia pracę Pani Marszałek i całego Zarządu w związku z tym zagłosuje w całości  

za przyjęciem sprawozdania finansowego i sprawozdania z wykonania budżetu województwa 

lubuskiego za 2015 rok oraz za udzieleniem absolutorium urzędującemu Zarządowi Województwa 

Lubuskiego. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo Pani dziękuję. 

O wystąpienie w imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości bardzo proszę Panią Gośniowską-Kolę.  

 

Członek Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni, budżet należy 

rozpatrywać zawsze analizując go w nawiązaniu do historii. Budżet to są konkretne kwoty, ale żeby 

 je obiektywnie zobaczyć należy sięgnąć do tego, co się działo przed rokiem 2015. Budżet to także 

strategia województwa. Te liczby powinny wskazywać na konkretne sukcesy, na dobre decyzje albo  

na złe decyzje. Bo takie są tego konsekwencje. To, że budżety uchwalamy i one są na taką miarę, jakie 

jest nasze województwo, to wszyscy sobie z tego zdajemy sprawę. To, że nie są to budżety marzeń,  

to też wracamy corocznie do tego. Jakie było wykonanie widzimy po liczbach. W zasadzie 

przygotowałam sobie tutaj wiele tabel, wiele analiz. Próbowałam się do tego odnieść, ale pozwolę sobie 

jednak skrócić to moje wystąpienie. Powiem Państwu, że jeżeli chodzi o dochód, który w 2015 roku 
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wyniósł 489 mln to proszę zwrócić uwagę na dochód jaki był w 2014 roku. To jest 536 mln. To znaczy, 

że mamy spadek tego dochodu. Jeżeli chodzi o dochody wynikające z PIT-ów i CIT-ów - to jest obraz 

przecież naszej gospodarki, naszych przedsiębiorstw, małych, średnich, dużych, spółek. Proszę 

Państwa, w 2008 roku ten dochód wynosił niemalże 100 mln, w 2015 jest 108, tzn. że w przeciągu 8 lat 

wzrost tego dochodu jest na poziomie 7%. Te liczby mówią wszystko. To nie jest żadna euforia,  

to nie jest dobry budżet, to nie jest dobre wykonanie. Bo jeżeli wszyscy sobie weźmiemy pod uwagę 

jakie środki, jakie zaangażowanie funduszy unijnych było w tym czasie brane, no to cóż to jest  

za dochód? Braliśmy ostatnio udział w Nowym Kisielinie w takim sympozjum ważnym o innowacyjności. 

Proszę Państwa, szkoda tylko, że osoby, które przygotowywały tą konferencję, jako przykład 

wystąpienie było Pana Burmistrza z Kostrzyna - no cóż powiedzieć, chcielibyśmy żeby w takim 

sympozjum brały udział i zabierały głos osoby, które osiągnęły sukces, a nie porażkę. Bo wszystko,  

co zostało przedstawione w tej prezentacji było omówieniem tego jak robić nie należy budując strefę 

ekonomiczną. Wszystkie dane, z którymi się zapoznałam i starałam się tutaj przygotować to są dane 

albo wynikające z interpelacji, z odpowiedzi Zarządu Województwa lub z jakichś niezależnych 

ekspertyz. I teraz, jeżeli wrócę do tej innowacyjności, proszę Państwa, pewnie wszyscy zapoznaliście 

się i wiecie Państwo jak wygląda innowacyjność w naszym województwie. Jeżeli chodzi o potencjał 

innowacyjności Indeks Millennium umieścił nas na przedostatnim miejscu. No cóż powiedzieć? Jaka jest 

analiza? Co na to wpływa? Jeżeli widzieliśmy, że tak wspaniale się nasze województwo rozwija,  

że mamy taką wspaniałą sieć dróg, że mamy S3, no to kto buduje te strefy ekonomiczne specjalne w 

takim oddaleniu? Jak tam dojedziemy? Przez lotnisko w Babimoście, na którego bez przerwy nie mamy 

żadnego planu, nie mamy żadnych konkretów? Mam tutaj przytaczać kolejne liczby? 87 tys. 330 zł 

wykonanie dokumentacji Plan Generalny Portu Lotniczego Babimost, dokapitalizowanie spółki Lotnisko 

Babimost 240 tys. 7 mln rokrocznie z budżetu. No cóż mogę powiedzieć więcej? Dlaczego  

w tej perspektywie nie korzystamy ze środków unijnych skoro wszyscy zgadzamy się, że stan dróg  

w naszym województwie jest tak fatalny, jest tak kiepski? Ja tutaj nie wątpię w to, że Zarząd Dróg 

Wojewódzkich zrobiłby wszystko żeby te drogi były takie, o jakich marzymy, bo wierzę w naszych 

inżynierów, wierzę w nasze firmy, ale dlaczego nie są uruchomione środki unijne po to, żeby od tego 

zacząć, na co czekamy? Będę mówiła kolejny raz o przeprawach promowych, o mostach, których  

nie ma, o tym, że się w Milsku martwią o to co to będzie jak deszcz nie spadnie, bo poziom wody  

w ciągu ostatniej doby spadł o 10 cm, no cóż mam powiedzieć? Teraz, jeżeli mówimy  

o oszczędnościach, bo przecież jest tak dobrze. To proszę Państwa, jeżeli chodzi o stan zatrudnienia  

w Urzędzie Marszałkowskim na przestrzeni tych ostatnich lat on cały czas rośnie. W 2010 roku osób 

zatrudnionych było 628. Na dzień dzisiejszy, bo taką mam odpowiedź w interpelacji, to są 702 osoby  

i dlatego pytam. Uważam, że pytanie jest zasadne. Co robią te osoby? Jaki jest ich zakres kompetencji 
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jeżeli chodzi o Zamiejscowy Urząd w Gorzowie Wielkopolskim. 20 osób. Więc proszę mi nie mówić  

o oszczędnościach. Jak to się ma, jeżeli w Urzędzie Marszałkowskim zamontowano system kontroli  

w budynku, który kosztował 312 tys. 431 zł? Czemu ten system ma służyć? Czy my się czegoś boimy, 

że się tak mamy zamykać? 321 tys. Wrócę teraz, żeby nie rozciągać tych wszystkich informacji,  

bo wystąpienia klubowe są dalsze, ale są takie nasze sztandarowe sprawy związane ze strategią 

województwa. Centrum Winiarstwa Zabór. Inwestycja niemalże 4 mln, 3 mln 978 tys., oznakowanie 

Lubuski Szlak Wina i Miodu 3 174 zł, nadzór inwestorski to jest w 2015 roku nad budową dodatkowej 

wiaty z pergolą przy hali pokazowej 3 690 złotych. Proszę Państwa, oddana do użytku była na fali 

wyborów. W odpowiedzi na interpelację dowiedziałam się, że w tym czasie odbyło się tam 30 imprez. 

Jaki jest cel tego Centrum Winiarstwa? Ja zapraszam wszystkich Państwa Radnych, bo to nie jest 

daleko, można tam pojechać i zobaczyć, co tam się dzieje. Smutny obraz. Centrum Winiarstwa, gdzie 

nawet trawa nie jest wykoszona gdzie się odbywają imprezy, ale śmiem wątpić jaki jest ich cel. Teraz 

informacje prasowe jakie do nas i w mediach docierały mówiły o tym, że zainteresowanie jest tak duże, 

że firmy niemalże w kalendarzu wpisuje się w kolejki, żeby tam organizować inwenty. Odbyło się tam  

30 spotkań.  Jeżeli chodzi o liczbę uczestników to jest około 14 tys. Ja zapytam w kolejnej interpelacji 

jaka jest powierzchnia tego budynku, tego Centrum Winiarstwa, że tam się zmieści 1 400 osób,  

no bo spotkanie było bożonarodzeniowe. Teraz w dzisiejszym porządku obrad była propozycja 

zlikwidowania Komisji do spraw Promocji Produktów Tradycyjnych. Jak to się wpisuje w naszą strategię 

i w to powiązanie z Centrum Winiarstwa, które m.in. temu miało służyć? To tam mieliśmy degustować 

wina, próbować produkty tradycyjne, no jest cicho. Teraz w ramach konkursu, który został ogłoszony 

zgłosił się tam jeden oferent i konkurs nadal nie jest rozstrzygnięty, dlatego, że trzeba doprecyzować 

jeszcze pewne zapisy dotyczące konkursu. Jeden oferent. Jeżeli chodzi o to, jak się żyje  

w województwie lubuskim to korzystam z informacji, które otrzymujemy wszyscy - Urząd Statystyczny 

Zielona Góra. Wyniki badania budżetów gospodarstw domowych pokazują, że w województwie 

lubuskim odnotowano wzrost ubóstwa ekonomicznego. Proszę sięgnąć do tych danych, proszę 

Państwa. Będziemy żyli wizjami, będziemy budowali strategię, ale jak to się ma do naszego 

codziennego życia? Wrócę jeszcze do tych stref ekonomicznych, do tych planów gospodarczych,  

bo wszyscy oczywiście powtarzamy, że w tym jest cała nadzieja, bo to poprawia poziom naszego życia 

w województwie lubuskim. Oczywiście, że strefy ekonomiczne, że to jest ogromny potencjał, że trzeba 

tak działać, ale są też takie obszary, gdzie firmy u nas już pracują i oczywiście pewnie Państwu powiem 

może do złudzenia, ale takim zagłębiem jest właśnie Sława. Tam w firmach, to są informacje z Urzędu 

Miasta i Gminy, pracuje około 2 tys. Osób. To jest zagłębie drobiarskie. Bardzo Państwa proszę 

przypomnijcie sobie, kiedy wybieraliśmy się z Komisją Gospodarki do Wschowy jak droga wojewódzka 

wygląda? Jak te firmy mają tam dojechać? To jest 2 tys. osób. Przeprawą w Milsku gdzie się czeka 
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godzinę na promie, tylko samochody osobowe? Jak mają inwestorzy i firmy, które już tam pracują 

dojeżdżać? Co to znaczy, że wiadukt na drodze wojewódzkiej jest w ciągu tygodnia pięć razy 

blokowany przez ciężarówkę, która zwyczajnie tam wjeżdża i nie wyjedzie, tylko musi się kilometr 

cofać? Nie mówię tu już o bezpieczeństwie, bo to są dane policyjne, do których też zachęcam żeby 

sięgnąć. Wrócę także do takich spraw jak niekorzystnie zawarte umowy i to są umowy na wynajem 

budynków, które były w ubiegłym roku. One nie były w ubiegłym roku zwarte, one przez cały ten rok 

obowiązywały i te uważam umowy były zawarte z ogromną szkodą dla budżetu. Dlatego, że w tej chwili 

podczas nowych naborów stawka za 1 m takiej powierzchni biurowej jest o połowę mniejsza i Państwo 

wszyscy wiecie, jakie to były budynki, jakie tam były obciążenia, to że Urząd Województwa płacił  

za podatek od nieruchomości, za użytkowanie wieczyste i za stawkę w kwocie prawie 50 zł za metr. 

Proszę Państwa, ja nie mam takiego poczucia, że u nas jest tak dobrze. Ja nie chcę żyć takimi wizjami. 

Ja wolałabym żeby ten budżet był tak zaplanowany, żeby coś z niego wynikało. Jeżeli mówimy  

o szkolnictwie zawodowym, o innowacyjności, o drogach wojewódzkich, to zwyczajnie tak należy  

ten budżet planować żeby był tego skutek. Radni Klubu PiS zagłosują przeciwko udzieleniu 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O zabranie głosu proszę Pana Radnego Łukasza Mejzę w imieniu Bezpartyjnych Samorządowców.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: Szanowna Pani 

Marszałek, Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, absolutorium to jeden z najistotniejszych 

ustawowych środków kontroli Sejmiku nad działalnością Zarządu. Udzielenie absolutorium oznacza 

stwierdzenie prawidłowości działań finansowych organu wykonawczego jakim jest Zarząd 

Województwa, w określonym przedziale czasu oczywiście i tu trzeba stwierdzić, że z formalnego punktu 

widzenia nie stwierdzono w województwie lubuskim rażących nieprawidłowości. Ale sesja absolutoryjna 

to również możliwość dokonania oceny funkcjonowania Zarządu i koalicji rządzącej, możliwość 

wskazania osiągnięć, ale również skierowania krytycznych uwag w stosunku do podejmowanych 

działań. Nawiasem mówiąc tych krytycznych uwag, czy ocen jest trochę więcej niż tych pozytywnych.  

O liczbach powiedziano już dzisiaj wiele. Wszyscy je znamy, więc ja nie będę ich przytaczał. Szanowni 

Państwo, co roku oceniamy wykonanie budżetu podsumowując 12 miesięcy pracy Zarządu 

Województwa i koalicji rządzącej województwem. Jest to procedura o tyle istotna, że punktem wyjścia 

są fakty, są konkretne zdarzenia. Badając wykonanie budżetu i chcąc w sposób obiektywny 

odpowiedzieć na pytanie czy poprzedni rok był dla regionu rokiem rozwoju, czy raczej czasem 

zmarnowanych szans powinniśmy wziąć pod uwagę 4 kryteria i w oparciu o nie ocenić to,  
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co się wydarzyło w minionym roku. Oczywiście są to kryteria powszechnie znane: kryterium legalności, 

kryterium rzetelności, gospodarności i kryterium celowości. Każde z tych kryteriów każe postawić pewne 

pytania. I tak pierwsze pytanie brzmi: czy podejmowane decyzje były zgodne z obowiązującym 

prawem? Drugie: czy Zarząd i administracja mu podległa wykonywała swoje obowiązki z należytą 

starannością, sumiennie i we właściwym czasie? Pytanie odnoszące się do kryterium gospodarności  

to czy nakłady były proporcjonalne do uzyskanych efektów i czy wydatkowanie pieniędzy publicznych 

na konkretne zadania miało swoje racjonalne uzasadnienie? I ostatnie pytanie związane z kryterium 

celowości: czy założone cele przyjęte uchwałą budżetową zostały przez Zarząd i przez koalicję 

osiągnięte? Przygotowując się do dzisiejszej sesji szukałem odpowiedzi na te 4 kluczowe pytania,  

tak żeby móc obiektywnie stwierdzić czy to, co wydarzyło się na Ziemi Lubuskiej w ostatnim roku było 

właściwe. I tak odpowiadając na pytanie pierwsze dotyczące legalności podejmowanych działań 

odpowiedź wydaje się raczej pozytywna. Mi ani członkom mojego Klubu nie jest znany fakt, aby Zarząd 

Województwa podejmował działania niezgodne z obowiązującym prawem, ale to, że budżet  

był realizowany w oparciu o przepisy prawa to jednak trochę za mało żeby stwierdzić, że zasługują 

Państwo na absolutorium. Legalność podejmowanych działań jest rzeczą oczywistą. Jest to swoiste 

conditio sine qua non funkcjonowania w przestrzeni publicznej. Ale odpowiadając już na kolejne pytania, 

jeżeli chodzi o realizację konkretnych zadań i inwestycji wpisanych w budżet to odpowiedź raczej jest 

już negatywna. I tu przykłady można byłoby mnożyć, jednakże ze względu na dyscyplinę czasową ja nie 

wymienię wszystkich, zwrócę uwagę na te, które dla nas były najbardziej rażące. I tak w pierwszej 

kolejności należy wskazać na punkt o nazwie melioracja, wskaźnik wykonania zaledwie 80%.  

Co z informatyzacją? Gdzie jest ta informatyzacja, o której tyle się mówi? Jeszcze więcej mówi  

się o innowacji. Ja nie dostrzegam tych innowacji, bo ich po prostu nie ma. Wojewódzki Urząd Pracy  

- kolejna pozycja ze wskaźnikiem wykonalności poniżej 80%. Szanowni Państwo, boli i rzuca się w oczy 

przede wszystkim brak takiej szerszej refleksji nad programami finansowanymi ze środków publicznych. 

My powielamy schematy, nie zastanawiamy się czy dane przedsięwzięcie ma nadal funkcjonować,  

jak ma funkcjonować. W tym kontekście można przywołać chociażby WOSiR w Drzonkowie, lotnisko  

w Babimoście, Centrum Winiarstwa, kierunek winiarski, który przypominam był utworzony przy naszym 

wsparciu. Ilu jest studentów? Nie ma ani jednego. Nie ma właściwej kontroli nad wydawanymi środkami. 

O budżecie, jego liczbach powiedziano dzisiaj wiele, odczytano wiele opinii, wręcz laudacji, ale tak jak 

mówiliśmy przy jego uchwalaniu, że brakuje w nim ładu i składu, tak teraz dopycha się go kolanem  

by jakoś to było. Wydajemy spore środki, ale brakuje wizji, brakuje takiej koherentnej strategii rozwoju. 

Mam wrażenie, że wydajemy nie na rozwój, a - przepraszam za określenie - na partyjnych kolegów.  

Czy to wydawanie jest z jakimś pomysłem, czy jest to zwyczajny pęd za uciekającym fotelem?  

To, co się w roku poprzednim wydarzyło to dalsze dryfowanie naszego województwa. Myślę,  
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że przyczyną takiego stanu rzeczy jest nie tylko brak pomysłu dla regionu, ale też to, że są Państwo 

zajęci przede wszystkim sami sobą i okazuje się, że wewnętrzne spory pochłaniają większość Waszej 

energii, a to oczywiście w sposób oczywisty musi odbijać się na zarządzaniu województwem. 

Powiedziałbym więcej, województwo nie jest zarządzane w pełnym rozumieniu tego terminu, jest tylko 

administrowane. Z uwagi na zbyt rozbudowane koszty administracji, przerost zatrudnienia, zbyt małe 

wydatki na drogi, a zbyt duże na nie zawsze uzasadnione formy promocji województwa  

oraz wspomnianą wcześniej argumentację Klub Radnych Bezpartyjni Samorządowcy będzie głosował 

przeciwko udzieleniu absolutorium dla Zarządu Województwa Lubuskiego. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę o zabranie głosu Pana Mirosława Marcinkiewicza w imieniu Klubu Platforma 

Obywatelska. Czy ktoś w imieniu Klubu SLD chciałby zabrać głos? Nie. Dobrze. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Panie i Panowie Radni, Szanowni Państwo, szczerze mówiąc  

to musiałem aż popić po wysłuchaniu tego, co przed chwilą usłyszałem. Właściwie, żeby się nie 

rozwodzić długo to powiem malkontenctwo, biadolenie, ogólniki, narzekanie. Rozumiem, że to jest rola 

opozycji, ale może choć trochę merytoryki do tego, bo prezentacja Pani Marszałek, Pani Elżbiety Anny 

Polak, była po prostu merytoryczna, obiektywna i szczegółowa. Zarząd Województwa kolejny raz po 

prostu poradził sobie z wykonaniem budżetu naszego województwa. Przedstawione fakty dowodzą,  

że budżet został przygotowany adekwatnie do możliwości finansowych naszego województwa. Możemy 

narzekać, że one są tylko takie, ale co do wykorzystania tych możliwości to zostało to przygotowane 

idealnie. W swoim wystawieniu właśnie chcę się skupić tylko na merytorycznych przesłankach, które  

to przesłanki, argumenty wskazują jednoznacznie, przemawiają za udzieleniem absolutorium  

dla województwa lubuskiego i tylko małe, krótkie wtręty – mówię w pewnym nawiasie - Pan Radny 

Mejza stwierdził cytuję: nie stwierdzono rażących nieprawidłowości, no to jakie tu właściwie 

stwierdzono? Ja nie słyszałem o żadnych nieprawidłowościach, jeżeli trzeba to raz jeszcze przeczytam 

opinię… 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: Z formalnego punktu 

widzenia. 
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Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: 

…Regionalnej Izby Obrachunkowej, więc myślę, że z takiego cytatu to warto się wycofać. No można się 

pomylić, przejęzyczyć i w tak ważnym dniu takie mocne słowa nie powinny padać.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Przepraszam, Pan Marcinkiewicz  

co ocenia? Pana Mejzę czy Zarząd Województwa?  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: Ja bardzo dziękuję, że 

tak ważny jestem dla Platformy Obywatelskiej, że ocenia moją osobę - to bardzo miłe dla mnie, ale 

Panie Przewodniczący proszę nie cytować mnie wybiórczo. Ja powiedziałem z formalnego punktu 

widzenia, więc jeżeli chce Pan przywoływać moje słowa to proszę to robić w sposób wiarygodny i pełny.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam. Pana 

Przewodniczącego Mejzę informuję, że przewodniczy Pan Klubowi Bezpartyjni Samorządowcy, jeszcze 

nie Sejmikowi i jeśli ktoś z Państwa chce zabrać głos bardzo proszę o zgłoszenie się. Ja na pewno 

Państwu udzielę w stosownym momencie prawa głosu.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej Mirosław Marcinkiewicz: Jeżeli koledzy 

pozwolą to ja może będę kontynuował chyba, że kolega Mejza jeszcze chce coś dodać to ja poczekam, 

no nie ma problemu. Mogę, tak? Dziękuję. W trakcie omawiania bardzo poważnej sprawy, bo sprawy 

wykonania budżetu, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola była uprzejma powiedzieć, wtrącić znowu  

o komisji, która nie działa. No proszę Państwa, powiedzmy to publicznie. Ile posiedzeń się odbyło w tym 

roku? Nie ma chętnych. Nie działa. Jeżeli dochodzimy do wniosku, że coś jest, bo jest formalnie  

i próbujemy to zmienić, no to znowu jest to odczytane w ten sposób, że chcemy coś tam zrobić komuś 

kuku. Pracujmy w tych komisjach, które pracują merytorycznie, które wnoszą określony wkład i tylko 

tyle. Nic bym o tym nie mówił, ale skoro to zostało wspomniane to trzeba to powiedzieć. I jeszcze jedna 

uwaga w tym nawiasie - Pani Małgorzata była uprzejma też stwierdzić, że nieprawidłowe umowy…  

No, jeżeli są nieprawidłowe umowy to nie mówmy tu z tej mównicy o jakichś niewiadomo jakich 

nieprawidłowych umowach, tylko są inne sposoby zgłaszania zauważonych, dostrzeżonych, wykrytych 

nieprawidłowości. Nie twórzmy takiej atmosfery dlatego, bo mówimy o podsumowaniu wykonania 

budżetu i Koleżanko nie zgadzam się całkowicie, że dochody nie rosną. Tylko nie wystarczy mówić  

o tym, a trzeba spojrzeć na cyfry. Jeżeli chodzi o PIT - Pani Marszałek to pokazywała w prezentacji,  

ale może odwołajmy się do tego jeszcze raz - w 2012 roku było to 22 mln z kawałkiem, w 2013 - 23, 

2014 - 24, w 2015 - 27. No przepraszam, nie mówmy, że białe jest czarne. Przepraszam, czy ja mogę? 
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Nie przerywam, gdy mówią inni. Proszę uprzejmie kolejny raz… Zaprzeczajmy faktom. Tak jest, tak. 

Zaprzeczajmy faktom. Podobny zresztą trend wzrostowy jest jeżeli chodzi o podatki CIT. W 2012 – 63, 

2013 – 70, 2014 – 77, 2015 – 81 milionów. Przepraszam, możemy narzekać na wszystko, ale cyfry 

pokazują określoną tendencję. Z jednym się zgadzam: fajnie by było gdyby tego było np. dwa razy tyle, 

ale to już jest zupełnie inna rzecz. Jest to tendencja wzrostowa. Odnotujmy, że wiele inwestycji, które  

są zapisane w strategii, a my mamy tą strategię realizować, są po prostu wykonywane. Pasażerski 

tabor kolejowy 42 mln. No proszę Państwa, jeżeli mamy, jako samorząd zapewniać sprawne poruszanie 

się również transportem kolejowym - musimy to zapewnić, tak? Odbudowa wałów 

przeciwpowodziowych na Odrze Pyrnik–Klenica 21 mln - też tu słychać było, że właściwie to nic my nie 

robimy. No przecież mówimy o ogromnych pieniądzach i o tym, że te pieniądze tu w naszym 

województwie są zgodnie z określonym planem wydawane. Można tak cytować, Pani Marszałek część 

tych rzeczy podała. Budowa obwodnicy Jezior 3,5 mln, Drezdenko I etap 3 mln, ochrona 

przeciwpowodziowa Słubic 3 mln, itd. Nie chcę przedłużać wystąpienia, bo ta lista – właśnie, czy jest 

znana? Może warto czasem usiąść na chwilę i spojrzeć na to. Tak, dzięki sprawnej realizacji te rzeczy 

realizowane są. Rokrocznie Zarząd Województwa przykłada dużą wagę do wspierania jednostek 

ochrony zdrowia. I znowu w roku 2015, to nie są małe sumy, infrastruktura Szpitala Wojewódzkiego  

w Zielonej Górze dla potrzeb kierunku lekarskiego blisko 3 mln złotych, modernizacje elewacji 

budynków Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacyjno-Ortopedycznego w Świebodzinie 1 mln, czy choćby 

utworzenie pododdziału nabytych niedoborów immunologicznych - chodzi o HIV i AIDS - na oddziale 

zakaźnym Szpitala w Zielonej Górze blisko 900 tys. No to są konkretne pieniądze. Te pieniądze właśnie 

są w budżecie i zgodnie z określonym planem są realizowane. Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Panie i Panowie Radni, Szanowni Państwo, to jest właśnie kierunek prorozwojowy, który województwo 

lubuskie utrzymuje od lat. Zadania budżetowe realizowane są efektywnie, gospodarnie i celowo.  

Nie będę przytaczał tej uchwały RIO, która została już przeczytana. Budżet został wykonany prawidłowo 

i tego nie podważymy. W imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej, mając na uwadze wszystkie 

wymienione w pełni obiektywne argumenty potwierdzone przez niezależną instytucję, jaką jest bez 

wątpienia RIO, a także doceniając ostatni rok wytężonej pracy wszystkich osób zaangażowanych  

w realizację ubiegłorocznego budżetu, szczególnie Zarządowi Województwa, pragnę zapewnić, że nasz 

Klub będzie głosował za udzieleniem absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, przechodzimy teraz do dyskusji, zapisałem już dwie osoby, które się zgłosiły  

w międzyczasie. Pani Gośniowska-Kola i Pan Radny Balcerzak. O głos prosi Pani Marszałek, 

przypominam też Radna Sejmiku Województwa Lubuskiego. Bardzo proszę Panią Marszałek  
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o zabranie głosu, następnie Pani Gośniowska-Kola i Pan Klaudiusz Balcerzak. Jeśli są inne zgłoszenia 

bardzo proszę o podnoszenie ręki. Przypominam o moim apelu z początku, który jest apelem 

Prezydenta Rzeczypospolitej. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Szanowni 

Państwo, wobec słów krytyki zwłaszcza opozycji, muszę zabrać głos żeby jednak odnieść  

się przynajmniej do niektórych zarzutów całkowicie w mojej ocenie, w ocenie Zarządu, 

bezpodstawnych. Starałam się Państwu w sposób bardzo obiektywny, merytoryczny przedstawić 

wykonanie budżetu, tylko budżetu za 2015 rok. Nie spodziewałam się takiej bardzo szerokiej oceny 

sięgającej aż 2008 roku. Co prawda już pracowałam wtedy jako wicemarszałek, ale funkcję marszałka 

pełnię od 2010 roku. Więc proszę Państwa, krótko. Przede wszystkim pragnę sprostować zarówno 

wypowiedzi Pani Radnej z Klubu PiS jak i Pana Mejzy. Wybrzmiało to w ten sposób, że nie mamy 

planu, nie mamy programu, źle realizujemy budżet. Jest to absolutnie nieprawda. Konsekwentnie  

i z pełną determinacją realizujemy Strategię Rozwoju Województwa Lubuskiego. Mamy plan, mamy 

pieniądze i wiemy jak to zrobić. Mamy strategię, która jest aktualna, Proszę Państwa. Trzeba  

ją przeczytać w końcu. Strategia Rozwoju Województwa Lubuskiego jest dokumentem nie za bardzo 

obszernym. To jest tylko 100 stron. Do 2020 roku mamy w niej jasno określoną wizję. Budujemy region 

konkurencyjny i innowacyjny. Nie mówimy, że my jesteśmy regionem innowacyjnym. Nigdy takich 

określeń ani ja, ani członkowie Zarządu nie użyliśmy. Budujemy region innowacyjny. Taki jest cel, taka 

jest perspektywa 2020. Wiemy, że nie jesteśmy w tym względzie mistrzami świata, że mamy 

przedostatnie miejsce, dlatego właśnie wyznaczyliśmy sobie taki cel Strategię Rozwoju Województwa. 

Przypomnę, ponieważ dużo czasu Państwo poświęciliście na ten temat i jest mi naprawdę bardzo 

przykro, bo wiele razy o tym mówiliśmy, prezentowaliśmy i Regionalny Program Operacyjny, i Strategię 

Rozwoju Województwa, i programy branżowe, które są oparte o Strategię Rozwoju Województwa.  

To są dokumenty, które są ze sobą spójne i które konsekwentnie właśnie w ramach tych rocznych 

budżetów realizujemy. Roczny budżet to jest tylko jeden element w tej wielkiej układance. Mamy cztery 

wyznaczone priorytety. Budujemy region konkurencyjny i innowacyjny, ale również dostępny 

transportowo i telekomunikacyjnie, region efektywnie zarządzany, region zrównoważony pod względem 

społecznym i terytorialnym. Mamy w strategii wyznaczone 25 zadań, 25 inwestycji. Strategia jest 

rozpisana na programy branżowe. Jest to program transportowy, program gospodarki odpadami. Jest  

to lista projektów priorytetowych w zakresie modernizacji budowy dróg, kolejny program w zakresie 

melioracji, zabezpieczenia przeciwpowodziowego, kolejny w zakresie inwestycji priorytetowych  

w kulturze i kolejny w ochronie zdrowia, strategia promocji ochrony zdrowia. Mamy wszystkie aktualne 

dokumenty, to naprawdę wymagało bardzo dużo pracy. Nie tylko strategia, ale właśnie też programy 
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branżowe i programy inwestycyjne i co roku Zarząd konsekwentnie w budżet wpisuje to, co w danym 

roku ma być realizowane, co wynika z tych wieloletnich programów. Staramy się zabezpieczyć również 

pieniądze na wkłady własne tak co roku, żeby nie przekroczyć możliwości zdolności samorządu  

do zaciągania kredytu, bo wiele inwestycji jest właśnie finansowanych z kredytów. Ubiegły rok, Proszę 

Państwa, 2015 - ja przedstawiłam cyfry, wykonanie finansowe, budżet, ale to przede wszystkim 

przyjęcie Regionalnego Programu Operacyjnego, który został zatwierdzony przez Komisję Europejską 

w pierwszej piątce. To jest sukces. Chcieliście Państwo z opozycji sukcesów. Nasz Regionalny Program 

to też jest program. My mamy plan, my mamy strategię, która sięga 2020 i też Regionalny Program 

Operacyjny. W pierwszej piątce został przyjęty. Napisaliśmy uszczegółowienie w ubiegłym roku, 

opracowaliśmy kryteria dostępu, uzyskaliśmy również desygnacje. Udało się też wynegocjować 

Kontrakt Terytorialny na kwotę 12 mld złotych. Czyli powtórzę, mamy 906 mln w nowej perspektywie 

plus 12 mld w Kontrakcie Terytorialnym. Budżet 2015 to jest tylko ułamek, to jest 1/5 tej całości.  

Z innych sukcesów, które nie da się wypowiedzieć cyframi w budżecie to na pewno największym 

sukcesem jest utworzenie kierunku lekarskiego. To się wiąże z inwestycjami. Mówiłam o tym  

w sprawozdaniu. Niewiele województw uzyskało zgodę na otwarcie kierunku lekarskiego. Utworzyliśmy 

pierwszą w województwie klinikę na bazie szpitala w Zielonej Górze. Powstała klinika, od 1 października 

powstał kierunek lekarski. Zakończyliśmy budowę Instytutu Patomorfologii w Zielonej Górze,  

a w Gorzowie 4 bloków operacyjnych. To są sukcesy. Uzyskaliśmy zgodę na budowę bazy pogotowia 

lotniczego w Gorzowie Wielkopolskim. Wcześniej oddaliśmy do użytku taką bazę w Przylepie pod 

Zieloną Górą. To są myślę „kamienie milowe”. Staraliśmy się o to latami. Ja od 2008 roku. Jak widać 

konsekwentnie ten plan realizujemy. Ale to nie tylko spółka i klinika w Zielonej Górze. Powstała  

też spółka w Świebodzinie. I szpital zamknął swoją działalność za ubiegły rok zyskiem w wysokości  

1 mln 600 tys., co też przedstawiałam w sprawozdaniu. To są na pewno wymierne sukcesy. Uderzacie 

Państwo w meliorację, a to właśnie w ubiegłym roku, w 2015, zakończyliśmy bardzo ważny projekt, 

który nie mógł być zrealizowany przez wiele lat. Nie wiem, dlaczego PiS tego nie zrobił jak współrządził 

województwem. Zabezpieczenie przeciwpowodziowe Gorzowa Wielkopolskiego – Kanał Siedlicki.  

W ubiegłym roku ta właśnie inwestycja, historyczna można powiedzieć, która daje bezpieczeństwo  

dla Gorzowa Wielkopolskiego, została wykonana i rozliczona również przy udziale środków 

europejskich. Bezrobocie? Mówicie Państwo o wskaźnikach ekonomicznych, o ubóstwie. Nigdy nie było 

tak niskie jak w ubiegłym roku. Spadło o połowę. Nie rośnie, koleżanki i koledzy, tylko maleje, a w tym 

roku jest już jednocyfrowe. To nie tylko te inwestycje. Również w zakresie dostępności transportowej  

i komunikacyjnej. Kupiliśmy 3 pociągi. 1 dostaliśmy za darmo, za 2 zapłaciliśmy. Z powodu zwiększenia 

również dofinansowania do tych 2 poprzednich. Powstały 2 Zakłady Aktywizacji Zawodowej. Wcześniej 

takich nie było w regionie. Właśnie w 2015 roku przeznaczyliśmy na to po 0,5 mln i te 2 zakłady 
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powstały. W zakresie współpracy zagranicznej pozyskaliśmy nowy region do współpracy - Kretę. 

Jesteśmy pierwszym regionem w Polsce, który rozpoczął współpracę z regionami w Grecji, co jest 

niesłychanie ważne, ponieważ podpisaliśmy umowę na wymianę młodzieży. To nie chodzi o współpracę 

pomiędzy urzędami. To właśnie studenci z Uniwersytetu Zielonogórskiego już w ramach Erasmusa 

mogą odbywać staże i praktyki na Krecie. To jest bardzo atrakcyjne. Podpisaliśmy też umowę z kliniką 

w Poczdamie, Berlinie i Dreźnie. Też na współpracę w zakresie ochrony zdrowia. Krytykujecie Państwo 

promocję, a ja jestem zadowolona, ponieważ nasze spoty reklamowe zdobywają pierwsze miejsca  

w Polsce. W 2015 roku nasz spot reklamujący region lubuski zdobył pierwsze miejsce na targach 

międzynarodowych. Park „Ujście Warty” został uznany za jeden z siedmiu cudów Polski, a kolejny 

obiekt został wpisany - jedyny w Polsce - na Listę Dziedzictwa Kulturowego UNESCO. Krytykując, 

myślę że warto też zauważyć plusy. 2015 rok to jest tylko jedna część z wielkiej strategii, z wielkiego 

planu dla regionu lubuskiego, który konsekwentnie razem realizujemy. Bardzo dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję Pani 

Marszałek. Pani Radna Gośniowska-Kola chciała zabrać głos. Następnie Pan Radny. Jeśli są następne 

zgłoszenia to bardzo proszę o podnoszenie ręki.  

  

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Panie Przewodniczący, 

Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Państwo. Mnie oczywiście nie trzeba przypominać o tym,  

że należy mówić merytorycznie, grzecznie. Zawsze tak się staram. Chciałabym, żeby te słowa krytyki, 

które wypowiedziałam nie były odbierane jako atak, czy jako złośliwość, ale jako sprawy, które budzą 

nasze wątpliwości. I one są poparte faktami. Jeżeli Pani Marszałek zechciała tutaj wspomnieć o tym,  

że należy promować województwo lubuskie – oczywiście, nie mam co do tego żadnych wątpliwości,  

ale trzeba promować to co jest zgodne z prawdą i pokazywać takie fakty, które będą skutkowały 

sukcesem, a nie promować się dla promocji. Jest takich wiele szczegółów, o które można byłoby pytać, 

ale pewnie nie w tej chwili miejsce. Jeżeli byłby jakiś ranking, jakie w skali kraju województwo potrafi  

się odpowiednimi narzędziami promować najlepiej, ja nie mam żadnych wątpliwości, Lubuskie byłoby 

pierwsze. Dlatego, że województwo lubuskie jest najdroższym województwem jeżeli chodzi  

o administrację. To jest ciągle czołówka, i to nie jest chluba. Należy się promować tym co jest 

bogactwem. Jeżeli chodzi o bezrobocie – zgadzam się, nigdy nie było takich wyników. Liczba jest 

jednocyfrowa, ale wobec tego mam pytanie: skoro mamy tak niskie bezrobocie i jest tak dobrze,  

to dlaczego wpływy z PIT i CIT są na takim poziomie? Dlaczego one nie rosną w takim stopniu jak 

spada bezrobocie? Przecież to jest argument. Jeżeli Pan Przewodniczący Marcinkiewicz zechciał 

powiedzieć, że należy mówić merytorycznie, to chciałabym zwrócić uwagę, że ja mam nieco szerszy 
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kontekst na przedstawianie danych. Jeżeli mówimy o dochodach w roku 2014 to mówię o nich  

z konkretną liczbą i dlatego to ma znaczenie przy analizie, bo każda analiza budżetu powinna się 

opierać na danych, do których się odnosimy. Teraz kolejna sprawa, co należy podkreślić: jeżeli 

Państwo, jako Zarząd, macie taki wspaniały plan, taki dobry plan, to skąd wynikają te zamieszania 

polityczne? To odwoływanie dwukrotne Przewodniczącego Sejmiku? Skąd się to wszystko brało? 

Dlaczego te koalicje, które Państwo chcieliście stworzyć, były takim zlepkiem wszystkich możliwych? 

Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Balcerzak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, 

Pani Marszałek. Chcę króciutko nawiązać, nie będę konfrontował się z Panem Przewodniczącym 

Marcinkiewiczem, chcę Panu tylko przypomnieć, że produkty lokalne, regionalne budują, Proszę Pana, 

nasze województwo i promują nasze województwo. Proszę Pana, chcę Panu powiedzieć, że Pana  

nie ma nazwiska na tych wszystkich folderach. Balcerzak jest wszędzie. Proszę Pana, chcę Panu 

przypomnieć, że jestem autorem wielu technologii, wielu asortymentów, wielu zarejestrowanych, Proszę 

Pana, produktów tradycyjnych. Nie tylko ja. Vis a vis siedzi Pani Grażyna Dereń, która też jest. To jest 

bogactwo tego regionu, Proszę Pana. A jeżeli chodzi o to, co stworzyłem to chcę Panu powiedzieć,  

że za własne pieniądze - to zagłębie jest warte około 300 mln dolarów. I 2 tys. miejsc pracy za własne 

pieniądze. Niech Pan z tego nie rezygnuje. Ja też nie będę z tego rezygnował, tylko będę wspierał 

rozwój też produktami regionalnymi i lokalnymi. Chce Panu powiedzieć, że pracuję, czy współpracuję,  

z Ośrodkiem Innowacji i Wdrożeń Agrotechnicznych. Aktualnie opracowaliśmy 6 dokumentacji na nowe, 

innowacyjne produkty, o których Państwo się dowiecie gdzieś za 2 miesiące. Niech Pan nie rezygnuje. 

Niech Pan wspiera wszystkich tych, którzy chcą rozwijać to województwo, a ja do takich należę. 

Dziękuję bardzo.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Jeśli mogę tylko? 

Przepraszam tylko, bo temat komisji jest faktycznie ważny. Dwa zadania, jeśli można.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ale Pani Małgorzato, 

Pani Radna. Przepraszam, za chwilę po prostu, bo w tej chwili rzeczywiście proszę wyłączyć mikrofony 

na chwileczkę, tak? Ponieważ zwrócono się bezpośrednio do Pana Marcinkiewicza zgodnie z zasadą 

ad vocem oddaję głos. Po tym prosił Pan Surmacz i potem Pani w kolejności udzielę głosu. Dobrze? 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Panie Radny 

Balcerzak - chociaż byliśmy raczej na „ty”, ale niech tak będzie - ja też uważam, że Balcerzak to jest 

dużo fajniejsze nazwisko niż Marcinkiewicz. Całkowicie się tutaj z Panem zgadzam, ale mam takie, jakie 

mam. To po pierwsze. Po drugie to nie jest, przypominam, tylko komisja Balcerzaka, tylko to jest 

komisja produktów regionalnych i nie mam nic przeciwko Balcerzakowi - bardzo fajny, jeszcze raz 

powtórzę: świetne, ale komisja, która się w ogóle nie spotyka, z której działalności, uczestnictwie... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Jak się nie spotyka? Sprawdźcie daty  

w kalendarzach. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Jeżeli ktoś był chory i nie mógł, no trudno, 

nie miałem na to wpływu. Ale komisja się spotykała i pracowała. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Radny Balcerzak. 

Bardzo proszę o nie przerywanie. Pan Marcinkiewicz nadal ma głos. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: I toczymy, 

zauważcie Państwo, dyskusję. Stąd była propozycja umieszczenia tego w porządku obrad,  

po to żebyśmy o tym porozmawiali. A w punkcie, kiedy mówimy o wykonaniu budżetu województwa 

rozmawiamy o komisji ds. promocji, prawda? Więc uważam, że to jest całkowicie nieprawidłowe,  

ale Panie Balcerzak całkowicie się z Panem zgadzam. Podpisuję się pod tym. Nazwijmy ją, 

przemianujmy, na komisję Balcerzaka i wtedy chyba będzie dobrze. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Surmacz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Nie trzeba, ona już jest. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Surmacz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani 

Marszałek, w ubiegłym roku występowałem w sprawie sytuacji związanych z patologicznymi 

zachowaniami w kwestiach finansowych w przekształconym szpitalu wojewódzkim w Gorzowie.  

W odpowiedziach uzyskiwałem informacje uspokajające, że tam nie ma żadnych niepokojących zjawisk, 

po czym wybuchła sprawa gwałtownego wzrostu wydatków na wynagrodzenia, bodajże dwukrotnie  
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w ciągu jednego roku zwiększono koszty. Skierowała Pani, z tego co wiem, kontrolę i wyników  

tej kontroli ja nie znam. Ponieważ rozmawiamy o podsumowaniu działalności to chciałbym prosić 

również o informację dość szczegółową w tej sprawie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pani Radna Grażyna Dereń, później ja też chciałbym zabrać głos. Bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Postaram się króciutko. Czuję się wywołana  

do odpowiedzi, mianowicie odnośnie komisji produktu regionalnego i tradycyjnego. Jak powołana 

została doraźnie komisja, na pierwszej komisji stwierdziłam, że podchodzimy merytorycznie do działań 

komisji, że nie jest to komisja powołana w celu promocji mojej osoby, czyli Dereń, czy Balcerzak, tylko 

do działania, że tak powiem, konkretnego. I złożyłam rezygnację z tego względu, że po roku pracy,  

że tak powiem, efektów takich wydajnych nie ma. A nas rozliczać będą wyborcy. To znaczy się także 

członkowie tej lubuskiej, że tak powiem, lubuskich produktów regionalnych, którzy mają, że tak powiem, 

swoje uwagi i chciałabym, żeby to nie było niesmaczne, a tutaj zasugerowane zostało, żeby dołączona 

praca została do komisji rolnictwa, a ponieważ szukamy także oszczędności i na każdym kroku  

to się podkreśla, więc ja nie widzę problemu, jeżeli skład komisji rolnictwa się poszerzy. A można        

na ten temat jeszcze dyskutować. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Jeśli 

mogę zabrać głos... Do Pani Radnej Gośniowskiej-Koli właśnie chciałem, bo Pani chciała teraz zabrać 

głos, tak? Bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Dziękuję bardzo.  

Ja myślę, że ta dyskusja, widzę nie ma sensu. Poprosimy po prostu o to, żeby było sprawozdanie  

kto należy do Komisji Promocji Produktów Tradycyjnych i Regionalnych, ile takich spotkań tej komisji 

było, kto się wypisał, jaki jest skład? Na tą chwilę nasza wiedza jest taka, że do tej komisji należy  

5 osób. Prosimy o taki skład, prosimy o harmonogram, kiedy te komisje pracowały, z jakim efektem i jaki 

był tego koszt. Przypominam Państwu, że nie tak dawno powołaliście Państwo komisję ds. młodzieży.  

To jest również komisja doraźna i do tej pory odbyło się jedno spotkanie. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, przygotujemy. 

Pani Radna Gośniowska-Kola nawiązała do mojego - w związku z absolutorium - do mojego odwołania  

i „sklęcanie” jak to Pani…, z dociskaniem na siłę innej koalicji. Oczywiście chcę się do tego odnieść, 
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tylko w taki sposób, że... no bo rzeczywiście nie chcę mówić o tym, że jestem jakąś ofiarą, bo ofiarą  

nie jestem, tylko było moje odwołanie. Ale kiedy dzisiaj słuchałem Pana Przewodniczącego Mejzy, który 

miał być w tej koalicji, który skrytykował zupełnie budżet za rok ubiegły, to nie mam poczucia 

zgorzknienia, że rzeczywiście działałem tak, by do tej koalicji nie doszło. Chyba, że to o innym roku 

mówiliśmy. Szanowni Państwo, ja mam ogromny szacunek do Pana Radnego Balcerzaka i wielokrotnie 

jego działalność wspierałem. Tylko do mnie się zwrócili inni producenci wędlin, byśmy ciągle  

nie promowali niemieckiej, znaczy spółki Balcerzak sp. z o.o. z niemieckim kapitałem spółki kapitałowej 

Heristo, bo tutaj mamy tego rodzaju problem i spróbujmy te rzeczy oddzielić, bo rzeczywiście one  

są ważne w tym przypadku. One są w tym przypadku ważne. Szanowni Państwo, zgłosiła się Pani 

Kucharska.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Panie Przewodniczący, Szanowni Radni.  

Ja myślę, że my chyba zeszliśmy tutaj z tematu. Mamy punkt 5, proszę przeczytać. Mamy procedować 

odnośnie wykonania uchwały budżetowej, a mówimy o punkcie 38. Więc myślę, że czas wrócić  

do punktu 5. Dziękuję bardzo.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy są jeszcze jakieś inne zgłoszenia na ten temat? Jeśli nie ma to, Szanowni Państwo, projekt 

uchwały o… Pytanie do Pani Marszałek. Czy Pani Marszałek chciałaby się odnieść do odpowiedzi Pana 

Radnego?  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pan Radny zadał pytanie w sprawie 

audytu, który był przeprowadzony w szpitalu w Gorzowie. Oczywiście jest protokół sporządzony.  

Ja Panu przekażę, bo on jest dosyć szczegółowy, dotyczy analizy kosztów, o które Pan pytał. 

Faktycznie podwyżki w tym czasie, z tego co pamiętam, tak ad hoc, były w szpitalu.  W mojej ocenie  

za wysokie, tym bardziej, że dotyczyły tylko jednej grupy „białego personelu”. Natomiast wnioskodawcy 

tej kontroli - związki zawodowe, słusznie zauważyły, że nie jest realizowane porozumienie płacowe, 

które zostało zawarte przed przekształceniem szpitala, ale spółka jest w bardzo dobrej kondycji.  

Za 2 lata, za pierwszy i za kolejny rok, zamknęła działalność zyskiem, mogła sobie również pozwolić  

na wiele inwestycji, więc również na te podwyżki, na które czekają pracownicy szeregowi, też mogła 

sobie pozwolić. W tej chwili odbyło się spotkanie we wtorek, tydzień temu, rady nadzorczej  

ze związkami zawodowymi i myślę, że te negocjacje zakończą się pozytywnie. Dziękuję.      
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Zatem, Proszę Państwa, projekt uchwały dotyczącej zatwierdzenia sprawozdania jest na serwerze dla 

radnych. Zatem poddaję pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 

finansowego Województwa Lubuskiego za rok 2015 oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu 

za rok 2015 – druk nr 287/16. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 30 Radnych. Za było 18, przeciw było 5, 7 wstrzymało się od głosu.  

Zatem stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/248/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 

finansowego Województwa Lubuskiego za 2015 rok oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2015 rok stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

zanim podejmiemy uchwałę  w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego 

pozwólcie Państwo, że uchwałę przeczytam.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego odczytuje projekt uchwały, który stanowi załącznik 

nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Do uchwały załączone 

jest uzasadnienie. Czy mam odczytać to uzasadnienie? Nie widzicie Państwo takiej potrzeby. Jeśli tak, 

to pozwólcie Państwo, że poddam pod głosowanie projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego – druk nr 288/16. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 30 Radnych. Za było 18. Przeciw było 10. 2 głosy wstrzymujące.  

Zatem stwierdzam, że Sejmik przyjął uchwałę i udzielił absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego. Gratulacje dla Pani Marszałek.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręcza kwiaty Marszałek 

Województwa Lubuskiego Elżbiecie Annie Polak w związku z udzieleniem Zarządowi Województwa 

absolutorium. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/249/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie udzielenia absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, jest 

jeszcze wniosek o szampana, ale nie został on uwzględniony. To może w przyszłym roku Pan Radny 

Wołowicz zafunduje. Szanowni Państwo, za chwilę… Pani Marszałek jeszcze chciała zabrać głos.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, 

ja tylko w imieniu własnym oraz Zarządu, Pani Skarbnik, bardzo serdecznie dziękuję Państwu  

za udzielenie absolutorium. Będziemy nadal konsekwentnie realizować Strategię Rozwoju 

Województwa Lubuskiego. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, za chwilę ogłoszę przerwę w obradach i jednocześnie poinformuję, że posiedzenie 

Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa odbędzie się w czasie przerwy w sali 108.  

W tej chwili jest godzina 14:13. Bardzo proszę, byśmy w przeciągu pół godziny zakończyli tą przerwę. 

Bardzo Państwa o to proszę. Dziękuję. 

 

Przerwa w obradach. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady po przerwie.  
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Punkt 6. 

Sprawozdanie roczne z wykonania planów finansowych za 2015 r. w poszczególnych 

jednostkach organizacyjnych Województwa Lubuskiego:  

 instytucji kultury,  

 jednostek ochrony zdrowia,  

 Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli chodzi  

o sprawozdanie instytucji  kultury na sesji jest obecny Pan Dyrektor Sławomir Kulczyński, widziałem  

go przed chwilą, Pana Dyrektora Sławomira Kulczyńskiego i chciałem poprosić Pana 

Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki o opinię w tej sprawie.  

 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji jest pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli chodzi  

o jednostki zdrowia jest obecny Pan Dyrektor Wróblewski. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych bardzo proszę… Nie ma w tej chwili Przewodniczącej Komisji, ale jest 

Wiceprzewodnicząca Anna Chinalska. Bardzo proszę o opinię Wiceprzewodniczącą.    

 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 
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Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Sejmiku Województwa Lubuskiego opiniuje pozytywnie.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli chodzi  

o Wojewódzkie Ośrodki Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wielkopolskim na sali  jest 

obecny Pan Dyrektor Smoła, za co bardzo dziękuję, że dołączył Pan do tego grona , Dyrektor 

Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. O przedstawienie opinii bardzo proszę Przewodniczącego 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Informacja stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek:  

Komisja Gospodarki pozytywnie zaopiniowała.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji również pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Po tych opiniach,  

czy Państwo Radni mają jakieś pytania do tych sprawozdań? Jeśli nie to rozumiem, że Sejmik 

sprawozdania przyjął do wiadomości. Bardzo dziękuję za rzetelność przygotowania sprawozdania, która 

wykluczyła konieczność zadawania pytań. 

 

Punkt 7. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 1.01 – 31.03.2016 r. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor 

Wróblewski jest obecny na Sali, Dyrektor Departamentu  Ochrony  Zdrowia. Pan Wojciech Filipczak 

widziałem, że też jest – Dyrektor Biura Audytu, Kontroli i Nadzoru Właścicielskiego. Szanowni Państwo, 

czy ktoś z Państwa chciałby zadać pytania do tej informacji za I kwartał 2016 roku? Nie ma. A jeśli tak 

to uważam, że Sejmik informację przyjął do wiadomości.  

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Punkt 8. 

Sprawozdanie za 2015 rok z wykonania Uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali  jest obecna 

Pani Józefa Chalecka, Skarbnik Województwa Lubuskiego. O opinię na ten temat bardzo proszę 

Przewodniczącego  Komisji Budżetu i Finansów Pana Tadeusza Pająka. 

 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji  pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają do tego sprawozdania jakieś pytania? Jeśli nie ma to rozumiem, że Sejmik to sprawozdanie przyjął 

do wiadomości. 

 

Punkt 9. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2014 

-2020” w 2015 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Na sesji jest obecny, 

bo widziałem, Pan Jakub Piosik, Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. 

O przedstawienie opinii bardzo proszę Wiceprzewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych Panią Annę Chinalską. 

 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych opiniuje pozytywnie. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Czy do Pana Dyrektora 

Piosika Państwo macie jakieś pytania? Nie ma. A zatem przyjmuję, czy uznaję, że Sejmik  

to sprawozdanie przyjął do wiadomości. 

 

Punkt 10. 

Raport „Ocena zasobów pomocy społecznej" za rok 2015 i rekomendacje na 2016 rok  

dla województwa lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest 

tenże Jakub Piosik, Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Bardzo 

proszę Wiceprzewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Panią Annę Chinalską  

o przedstawienie opinii na temat tego raportu. 

 

Raport stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 
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Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych opiniuje pozytywnie. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Pani Radna 

Kucharska ma pytanie do Pana Piosika? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Może właśnie o taką refleksję do Pana 

Dyrektora, bo bardzo szczegółowo przeczytałam to sprawozdanie. Interesują mnie zasoby pomocy 

społecznej i faktycznie dostrzega się w demografii kolosalny wzrost ludzi w podeszłym wieku i jak gdyby 

są podjęte, to znaczy założenia, ja nie widzę działań  odnośnie polityki senioralnej w województwie.  

Tak naprawdę swego czasu składaliśmy wspólny wniosek, żeby województwo miało jakąś wytyczoną 

drogę, co zrobić z ludźmi sędziwymi już powiem. Nie tylko aktywizacja w podeszłym wieku, ale chodzi 

mi o opiekę długoterminową. I zauważyłam tu takie postulaty, że należy rozwijać usługi w zakresie 

rehabilitacji, opieki długoterminowej i hospicyjnej, pomocy instytucjonalnej – i w tym są DPS (dzienne 

domy pomocy) i dostosowanie programów krajowych na rzecz aktywizacji osób starszych.  

Tak naprawdę to są tylko to, co my dostrzegamy, ale chciałam zapytać Pana Dyrektora  

jak zmobilizować szczególnie samorządy lokalne do tego, żeby faktycznie rozwijały pomoc 

instytucjonalną, bo wiem, że w naszym województwie jest bardzo mało dziennych domów pomocy, jest 

mało domów rodzinnych? Czy wy Państwo macie jakieś przełożenie na działanie samorządów 

lokalnych? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Dyrektorze, 

bardzo proszę. Czy mamy przełożenie na samorządy lokalne?  

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Ja może  

w ten sposób odpowiem na to pytanie: zgadzam się z tym, że społeczeństwo nasze starzeje się, coraz 

więcej ludzi korzysta z różnego rodzaju usług opiekuńczych, coraz więcej mamy osób 

niepełnosprawnych. Tak, informujemy samorządy gminne i powiatowe o różnego rodzaju rozwiązaniach 

na rzecz osób starszych, niedołężnych, wymagających opieki osób trzecich między innymi poprzez to, 

że informujemy o konkursach, które są organizowane przez między innymi Departament Europejskiego 

Funduszu Społecznego. Teraz będzie w miesiącu sierpniu najprawdopodobniej kolejny konkurs  

w ramach tzw. działania 7.5, to są  usługi społeczne. W ramach tych usług społecznych samorządy 
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gminne, powiatowe, bądź organizacje pozarządowe będą mogły organizować dzienne domy pobytu dla 

seniorów, osób niepełnosprawnych. Oczywiście tutaj trzeba też mieć wkład własny, to jest 15%, 85% 

finansują te działania środki strukturalne. Czyli tak jakby powiedzieć informacyjna, promocyjna nasza 

działalność w tym kierunku jest, jak najbardziej funkcjonuje.       

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Przepraszam, tylko chciałam tak uzupełnić:  

a co z osobami leżącymi, wymagającymi całodobowej opieki? Czy cokolwiek w tym zakresie,  

bo wie Pan Dyrektor, że Domy Pomocy Społecznej funkcjonujące nie tylko w naszym województwie,  

ale w całej Polsce, zostały pozbawione możliwości dofinansowania ze środków unijnych i nie ma  w tym 

zakresie żadnej… Właściwie polityka jest taka, żeby ta pomoc instytucjonalna była, nie było jej  

w powiatach, tylko była w gminach, a gminy w tym zakresie praktycznie nie robią nic, bo dzienny dom 

pomocy to nie jest całodobowa opieka. Dziękuję.  

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Zgodzę się  

z tym, tylko komisja… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam.  

No jeszcze też dołożę taką cegiełkę, jak gdyby z własnych doświadczeń, bo nie mogę się zgodzić tutaj  

z koleżanką Barbarą, że gminy nie robią nic, bo są tutaj duże różnice. Pamiętam, kiedy ponad 20 lat 

temu  zakładałem bez żadnego dofinansowania Dzienny Dom Pomocy Społecznej w Gubinie to koledzy 

burmistrzowie, nie będę ich z nazwiska wymieniał, mówili co ty robisz po prostu, to nie jest twoje 

zadanie, po co to robisz i nie pamiętam też, aby na moją głowę jakieś laury, czy pochwały zewnętrzne 

docierały. Mamy różną wrażliwość. Z drugiej strony my w tych raportach dotyczących realnej oceny 

informacji o tym, którzy ludzie wymagają tej całodziennej opieki, popadamy w pewną pułapkę bo gminy 

trochę zafałszowują te informacje, bo boją się tego, że oni będą musieli wydatkować więcej pieniędzy 

dlatego, że to źródło dofinansowania, niestety zewnętrzne, jest niewystarczające. Moja uwaga i moja 

propozycja do Pana Dyrektora, nie tylko do tego raportu, ale na przyszłość, po pierwsze taka  

by zastanowić się nad niekonwencjonalnymi formami poprzez organizacje pozarządowe, uzupełnienia 

raportu o rzeczywistym stanie wśród tej rzeszy seniorów tych osób, które są pozostawione zupełnie  

bez opieki, bo jest ich ogromna liczba i by uwrażliwić nie tylko samorząd ale też i Rządowi pokazać  

w większym stopniu, że te środki są potrzebne. Z drugiej strony jak rysujemy mapę województwa,  

to dobrze pokazać na zielono, czy też niech będzie na niebiesko miasta, w których są Dzienne Domy 

Pomocy Społecznej i na czerwono, takimi wielkimi, miasta i gminy, gdzie nie ma tych dziennych domów 

pomocy i to upublicznić w mediach lokalnych, i tak dalej, by jednocześnie zmobilizować sąsiada  
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do tego, by zrobił to ten za miedzą. Wydaje mi się, że to nie dotyczy tylko sfery społecznej, ale wielu 

innych dziedzin i wydatków, bo są takie gminy, które ogromnym nakładem sił realizują jakieś zadanie,  

a inni po prostu koncentrują się na innych kwestiach. Sprawy społeczne są bardzo ważne, choć bardzo 

pracochłonne. One niestety są mało spektakularne i w związku z tym gminy czasami z tego rezygnują. 

Ale zwracam uwagę na dwa te fakty. Silniejsze, mocniejsze sprawdzanie stanu osób zwłaszcza  

w małych miejscowościach i wioskach, gdzie nie dociera do seniorów nikt. Po prostu nikt. Gdyby  

nie pomoc sąsiedzka to w zasadzie ci ludzie by wegetowali. I po drugie, po prostu by pokazywać 

pozytywnie, a być może wyróżniać na jakichś galach akurat te samorządy, które wydatkują i tworzą 

takie miejsca, bo rzeczywiście to potrzeba tutaj jakiegoś lepszego uwydatnienia.  

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Ja się zgodzę 

tutaj z wypowiedzią Pana Przewodniczącego. Są dobre przykłady gmin, które po prostu oferują  

dla swoich osób – seniorów, różnego rodzaju ciekawe rozwiązania pod kątem aktywnego spędzania 

czasu wolnego, choćby, nie wiem, gmina Zbąszynek - taki program rządowy „Senior – Wigor”. Jeżeli 

chodzi o domy pomocy społecznej to jest prawdą to, że Komisja Europejska powiedziała, że nie będzie 

finansować rozbudowy istniejących domów pomocy społecznej, ponieważ Komisja Europejska stawia 

przede wszystkim na dzienne domy pobytu. Jest to problem, nie ukrywam tego. Na pewno tutaj polem 

do popisu są prywatne domy pomocy społecznej, które coraz częściej u nas zaczynają w województwie 

lubuskim funkcjonować. Przykładem jest Rodzinny Dom Seniora „Leśne Zacisze” z Żar, gdzie tego typu 

inicjatywa już działa i ludzie z tego też korzystają. Wiadomo, koszty pobytu są bardzo wysokie,  

bo średnio w naszym województwie to jest przeszło 3100 zł - to jest bardzo dużo, ale tego typu dzienne, 

znaczy całodobowe usługi będą w naszym społeczeństwie niestety coraz bardziej skomercjalizowane. 

Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, dziękuję. Chociaż 

Proszę Państwa, mamy świadomość, że jesteśmy jeszcze wciąż za biedni, zwłaszcza ci ludzie, którzy  

są w złej kondycji zdrowotnej, pozbawieni rodzin, oni nie mają dostępu do środków. Ale to jest problem, 

który mamy wszędzie i warto się zastanawiać, jak go rozwiązać, ale rozumiem, że mamy tego 

świadomość i to sprawozdanie z tego raportu przyjąć możemy, tak? Dziękuję bardzo.  
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Punkt 11. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Przytoczna – druk  

nr 258/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Wojciech Kozieja, Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy w tej sprawie  

są jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma, nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa  

i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Klaudiusz Balcerzak: Opinia 

pozytywna. Przepraszam, Ciebie wyręczyłem.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Panu 

Balcerzakowi za przekazanie tej opinii. Bardzo dziękuję. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa  

ma jakieś uwagi? Jeśli nie to przystępujemy do głosowania. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Przytoczna – druk nr 258/16 poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 Radnych. 23 było za, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymujący głos. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/250/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Przytoczna stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 
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Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Zespołowi Parków Krajobrazowych Województwa 

Lubuskiego – druk nr 270/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Wojciech Kozieja, Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

proszę Przewodniczącego Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jana Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma propozycje do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie 

nadania statutu Zespołowi Parków Krajobrazowych Województwa Lubuskiego – druk nr 270/16 poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 Radnych. Za było 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zatem 

Sejmik uchwałę podjął.   

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/251/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania statutu Zespołowi Parków Krajobrazowych Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 64 

do protokołu. 
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Punkt 12a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Zielona Góra – druk 

nr  289/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Wojciech 

Kozieja jest nadal obecny z Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

proszę Przewodniczącego Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jana Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy dodatkowo  

są jakieś pytania/uwagi do aglomeracji? Nie ma. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Zielona Góra – druk nr  289/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 Radnych. Za 23 głosy, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zatem 

Sejmik uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/252/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Zielona Góra stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 
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Punkt 12b. 

Podjęcie uchwały w sprawie odwołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  w Zielonej Górze – druk nr  290/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Wojciech Kozieja, Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia, 

opinie klubowe? O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jana Kołodziej: Komisja 

przyjęła większością głosów wniosek za odwołaniem przewodniczącego i projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypomnę tylko,  

że Przewodniczący miał nazwisko Balcerowicz, może miał złe nazwisko. Szanowni Państwo,  

kto z Państwa jest za podjęciem uchwały w sprawie odwołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  – druk nr 290/16, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. Za było  20, 1 był przeciw, 3 głosy wstrzymujące. Stwierdzam, 

że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/253/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

odwołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska  

i Gospodarki Wodnej  w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 
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Punkt 12c. 

Podjęcie uchwały w sprawie powołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk nr  291/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Wojciech Kozieja, Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Poprzedni 

przewodniczący, kiedy powoływaliśmy był na sali. Czy nowy przewodniczący Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska jest na sali? Nie ma. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, nie mamy tego  

w załącznikach. Nawet nie wiem, że tak powiem… Mamy? Nie, nie mamy. Kogoś odwołujemy, kogoś 

powołujemy.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ministerstwo…  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja wiem, że ministerstwo... 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: …odwołało Pana 

Balcerowicza i powołuje… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Kogo? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Odwołało Pana 

Balcerowicza dziś – dlatego mówiłem o tym nazwisku… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak. Usłyszałem Balcerzaka. Mi się już myli 

wszystko.  

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, już odwołaliśmy,  

a teraz powołujemy wyznaczonego przez ministra, Pana Leszka Karskiego. 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dlaczego my nie mamy żadnego druku? Ja bym 

prosił o druk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Nie my organizujemy sesję, nie my 

przygotowujemy projekty uchwał. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Druk 291. Ja bym prosił o druk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ale kto był inicjatorem wprowadzenia  

do porządku obrad tego punktu? My? Nasz Minister był? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: tak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: …żeby do porządku obrad dzisiaj wprowadzić, 

tak?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: No jak to, przecież to jest 

praca Sejmiku. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ale jakiś statut nas obowiązuje, no ludzie,  

no przecież... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Chwilę, Panie Mecenasie, niech Pan  

nie krzyczy. Ale jest zapisane, jak umiem czytać - druk 291/16. O jaki druk chodzi Panie 

Przewodniczący?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Druk 291/16, który 

został wprowadzony dzisiaj do porządku i na serwerze, tak jak informowałem i Państwo przyjęliście, 

wszyscy radni na serwerze mają te punkty wprowadzone do porządku obrad. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie. Nie ma tego druku. Jest? Po 286 powinny 

być dalsze, ale nie widzę.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: 291/16. To proszę  

o instruktaż obsługi komputera. Ja widzę, że Pani Radna ma pytanie. Dzisiaj wprowadziliśmy.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Można Panie 

Przewodniczący?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: A może, jeżeli Klub 

Prawa i Sprawiedliwości ma wątpliwości to na wniosek Klubu Prawa i Sprawiedliwości rzeczywiście 

zdejmijmy ten punkt o powołaniu z porządku dzisiejszej sesji. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ale mądry, ale mądry… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie odświeżyłem Panie Przewodniczący  

i miałem w pierwszej wersji. Najmocniej przepraszam.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Czyli nikt nie 

jest ideałem, tak? Raz jeszcze informuję, że uchwała 291/16 została wprowadzona, ponieważ minister 

wnosił o niezwłoczne, a niezwłoczne to jest na sesji przed którą to dotarło, dokonanie zmiany 

przewodniczącego i dlatego tak to zrobiliśmy. Przepraszam, nie zapamiętałem nazwiska, bo nie mam 

wyświetlonej… A nie, przepraszam, jest: Leszek Karski. Nazwisko też dobre. Szanowni Państwo, zatem 

rozumiem, że wątpliwości zostały rozwiane, ale Pani Barbara Kucharska mimo rozwiania wątpliwości 

ma pytania.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: No właśnie. To nie jest pytanie, jest uwaga. 

Nie po raz pierwszy wybieramy, czy uchwałą zatwierdzamy, Pana Przewodniczącego i nie jedyny 

minister tutaj takie stanowisko nam proponował o powołanie takiej osoby, jednakże albo ta osoba była 

na sesji, albo przynajmniej była dołączona jej krótka biografia. A tutaj mamy tylko nazwisko. Nie wiemy 

ani co, ani kto. I ja mam taką uwagę, żeby ewentualnie do ministerstwa wysłać zawiadomienie, że my 

radni podejmujemy uchwałę, tylko nie wiemy jak ten ktoś wygląda i ma działać u nas w naszym 

województwie, tak? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Kościk. 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przepraszam, może teraz lepszym refleksem się 

wykażę, ale jak czytam sobie ten druk, jeszcze raz do niego wracam, to nasz szacowny Kolega, 

Stanisław Tomczyszyn przybił pieczątkę swoją i podpisał się z datą 9 czerwca. Ja nie wiem co stało  

na przeszkodzie, dzisiaj mamy 20, żeby to normalnie wprowadzić do porządku obrad. No, 11 dni  

i zaskakuje się nas gdzieś w trakcie sesji jakimiś zmianami w porządku.  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn wyjaśnił, że jest to data, kiedy 

projekt uchwały został skierowany na posiedzenie Zarządu i że taka jest procedura. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. Pan Marszałek 

Jędrzejczak chciał zabrać głos.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący, Wysoka 

Rado, ja bym prosił Kolegów Radnych z Prawa i Sprawiedliwości, żeby dali mi szansę głosowania 

zgodnie z wolą rządu, ponieważ o niczym innym nie marzę jak o powołaniu Pana Karskiego  

na Przewodniczącego Rady Nadzorczej od kilkunastu minut. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

W uzasadnieniu jest podpis Zastępcy Dyrektora Departamentu Jerzego Tondera, nie Stanisława 

Tomczyszyna, zwracam uwagę. Tak jest. Szanowni Państwo, toczymy dziwny spór. Ja skieruję 

zaproszenie do Pana Tondera, by na którąś z sesji Sejmiku dotarł jednak i byśmy mogli się z nim 

zapoznać. Miejmy zaufanie do polskiego rządu i dlatego proponuję, by przegłosować projekt tej 

uchwały, bo rozumiem Komisja zaopiniowała pozytywnie, tak? 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja akurat 

miała możliwość wcześniej zorientować się i 17 czerwca mieliśmy posiedzenie. Zaakceptowaliśmy 

propozycję. Jednocześnie też nie mieliśmy okazji spotkać się z Panem, który ma być przewodniczącym. 

Inaczej niż to było poprzednio, ale to „dobra zmiana”. Dziękuję.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

ja wystosuję takie zaproszenie, żeby na którąś z sesji Pan Karski przyjechał i byśmy się mogli z nim 

zapoznać. Mam nadzieję, że to będzie miało miejsce, ale nie będziemy się ośmieszać. Ponieważ  
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to jest nasza uchwała więc nie będziemy pytać dlaczego my podjęliśmy bez wiedzy własną uchwałę.  

Dlatego poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa jest za podjęciem uchwały w sprawie powołania 

Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Zielonej Górze – druk nr 291/16, kto z Państwa jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 Radnych. Za 16, przeciw 2 głosy, 6 wstrzymujących. Stwierdzam,  

że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/254/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

powołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska  

i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn. „Lubuskie 

siłownie pod chmurką” na 2016 rok – druk nr 259/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Na sesji jest obecny  

Pan Sławomir Kulczyński, Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są w tej sprawie 

wystąpienia klubowe? Nie widzę. O opinię bardzo proszę Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, 

Sportu i Turystyki Tadeusza Jędrzejczaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji jest pozytywna. 

Chciałbym dodać, że dziękujemy za wsparcie i za wniosek pozytywnie rozpatrzony Komisji  

o zwiększenie kwoty na tą działalność. Dziękuję bardzo.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. Bo to Tadeusz 

Pająk był wnioskodawcą tego. Szanowni Państwo, czy do tego projektu są jakieś uwagi? Nie ma. 

Zatem projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu „Lubuskie siłownie  

pod chmurką” na rok 2016 – druk nr 259/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych. Za 24 głosy, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/255/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego  

z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn. „Lubuskie siłownie pod chmurką” na 2016 rok 

stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będących 

własnością Gminy Nowa Sól o statusie miejskim – druk nr 260/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Pan Roman Bąk, Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościam i i Planowania 

Przestrzennego. Czy w tej sprawie są jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii 

proszę Przewodniczącego Komisji Gospodarki Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: 

Komisja przyjęła jednogłośnie pozytywnie.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jeszcze jakieś 

pytania do projektu uchwały? Nie ma. To projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie 

darowizny nieruchomości, będących własnością Gminy Nowa Sól o statusie miejskim – druk  

nr 260/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych. Za 24 głosy, 1 przeciwny, nikt się nie wstrzymał. Stwierdzam, 

że uchwała została podjęta. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/256/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będących własnością Gminy Nowa Sól  

o statusie miejskim stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będących 

własnością Gminy Nowa Sól o statusie miejskim – druk nr 261/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jest Pan Dyrektor Bąk 

obecny na sali Sejmiku, Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami  

i Planowania Przestrzennego. Czy w tej sprawie są jakieś wystąp ienia klubowe? Nie ma.  

O przedstawienie opinii proszę Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana 

Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

jednogłośnie pozytywna. 
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś inne 

pytania do treści uchwały? Jeśli nie to projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie 

darowizny nieruchomości, będących własnością Gminy Nowa Sól o statusie miejskim – druk  

nr 261/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 Radnych. Za było 22, przeciw 1, nikt się nie wstrzymał. Zatem Sejmik 

uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/257/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będących własnością Gminy Nowa Sól  

o statusie miejskim stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będącej 

własnością Gminy Nowa Sól o statusie miejskim – druk nr 262/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan 

Dyrektor Bąk. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy mogę prosić o opinię Przewodniczącego 

Wacława Jana Maciuszonka z Komisji Gospodarki? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są uwagi jakieś? 

Jeśli nie ma to projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, 
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będącej własnością Gminy Nowa Sól o statusie miejskim – druk 262/16 poddaję pod głosowanie.   

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych. Za było 25, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/258/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będącej własnością Gminy Nowa Sól  

o statusie miejskim stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinka drogi 

wojewódzkiej nr 161 – druk nr 263/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Zdzisław Smoła, Dyrektor Departamentu. Czy są w tej sprawie jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma. 

Proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa przez Pana Wacława Jana 

Maciuszonka, Przewodniczącego Komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

niejednogłośnie pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Niejednogłośnie. Pani 

Radna Barbara Kucharska ma pytanie i uwagi. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Panie Przewodniczący, Szanowne Koleżanki 

i Koledzy Radni. Mam prośbę od Zarządu Powiatu Strzelecko–Drezdeneckiego: powiat dostał tylko  
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i wyłącznie zawiadomienie o tym, że ta droga zostanie przekazana na rzecz tej jednostki i z takim 

samym uzasadnieniem jak nasze. Ja pozwolę sobie odczytać protest naszego Zarządu: „Wskazane  

w uzasadnieniu projektu uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego argumenty, to jest 

proporcjonalność długości odcinka drogi wojewódzkiej do długości odcinków, jakie gminy pozbawiły 

kategorii dróg gminnych, które z mocy ustawy stały się drogami kategorii wojewódzkiej, nie stanowią 

przesłanki wskazanej w przywołanym przepisie. Przesłane uzasadnienie nie zawiera wyczerpującego 

opisu stanu faktycznego i prawnego, a co za tym idzie, trudno o kompleksową ocenę merytoryczną 

zasadności działań. Należy choćby zauważyć, iż proporcjonalna długość odcinków dróg nie dotyczy 

gminy na terenie powiatu strzelecko–drezdeneckiego. Nie zostały nam przekazane informacje na temat 

gmin, które pozbawiły kategorii dróg gminnych i przekazały je w kompetencje województwa. 

Reasumując, wobec braku wyczerpującej dokumentacji dotyczącej stanu faktycznego i prawnego, 

niewłaściwej interpretacji i zastosowania przepisów ustawy z dnia 21 marca 1985 roku o drogach 

publicznych, Dz.U. z 2005 r. poz. 460 ze zmianami, Zarząd Powiatu Strzelecko-Drezdeneckiego wyraża 

sprzeciw co do podjęcia wskazanej uchwały przez Sejmik Województwa Lubuskiego.”  

Ja w ogóle to mam pytanie: okazuje się, że ta droga jest od samego początku drogą wojewódzką.  

I czasami dobrze jest nic nie robić, żeby ona została zdewastowana i utraciła zupełnie znaczenie drogi 

wojewódzkiej, a później takie kukułcze jajo podrzucić powiatowi, niech powiat się martwi. Ja mam 

pytanie nawet tutaj  do Pana Dyrektora  Bąka: czy ta droga ma parametry, czy ona ma jakiś wymiar,  

czy ona ma jakiś areał? Bo, że 8,5 km długości to ja tu wyczytałam, ale ja znam tą drogę. Ta droga idzie 

przez jakieś ludzkie podwórka, przez pola. Dlaczego przez 16 lat, jeżeli właścicielem i zarządcą drogi 

był Wojewódzki Zarząd Dróg, dlaczego nic z tym nie zrobił? I teraz kiedy już faktycznie zajęły się media 

tą drogą to najlepiej wziąć przesunąć ją do powiatu, niech powiat się teraz martwi następne 16 lat,  

a może odda to gminom, dwóm gminom, nie wiem, która gmina jaki odcinek weźmie, no tak, Proszę 

Państwa. A my radni jesteśmy maszynkami do głosowania, tak? Uzasadnienie takie, no uzasadnione 

jest. Jak ona nie ma wymiarów i tak dalej ta droga, to po co taką drogę dla województwa? Pytam, gdzie 

były tamte zarządy, które przejęły tą drogę i nic nie robiły? To było już kilka zarządów po kolei, każdy  

tą drogę trzymał. I moje następne pytanie: ile jeszcze takich dróg w powiecie strzelecko–drezdeneckim? 

Bo tak jak mówię, tych dróg się nie robi i po co, jak będzie można oddać powiatowi? Dlatego mam apel, 

gorący apel, że ta uchwała jest nieprzygotowana. Nie mamy mapek. Nie wiemy czyja ta droga tak 

naprawdę jest, przez jaki teren ona przebiega i żeby, niestety, nie przyjąć tej uchwały, bo tak nie można 

robić. Każdy jeden starosta z każdego jednego powiatu, zaczniemy przekazywać drogi wątpliwe, albo 

takie, które faktycznie stany są takie, jakie są i w zarządzie województwa lepiej nic nie robić i oddać  

ją powiatowi. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pana Dyrektora Smołę 

proszę o odpowiedź na to pytanie, bo rozumiem, że już nie będziemy Pana Marszałka Fedki pytali  

o poprzednie 8 lat? Bo daleko posunięty wniosek Pani Radnej Kucharskiej.  

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Zdzisław Smoła: Szanowna Pani Marszałek, 

Szanowny Panie Przewodniczący, chciałem powiedzieć tak: w roku 2013 została przyjęta nowelizacja 

ustawy o drogach publicznych, gdzie zostało powiedziane mniej więcej, bez czytania w ten sposób,  

że drogi nowo wybudowane mogą być przekazywane przez Skarb Państwa do Zarządu Województwa.  

W związku z tym Zarząd Województwa, a właściwie Sejmik, ma prawo taką samą proporcjonalną ilość 

dróg, które są na jego stanie posiadania przekazać do powiatów. I to jest konsekwencja tej nowelizacji 

ustawy. 90 dni  gminy miały czas przekazać drogi krajowe, które wcześniej pozyskały od Skarbu 

Państwa, między innymi cała 3-ka, kawałek 24. Stąd gmina Otyń i Przytoczna przekazała nam około  

9 km dróg, które kiedyś były drogami krajowymi, a my w związku z tą nowelizacją możemy przekazać 

proporcjonalną ilość dróg, to jest w tej chwili ten odcinek 161 - powyżej 8 km, 8.200, jak dobrze 

pamiętam. To jest konsekwencja tej ustawy. Oczywiście, Pani Radna i uzasadnienie, które napisał Pan 

Starosta akurat nie odnosi się do tej nowelizacji prawnej, mówi o drogach publicznych i rzeczywiście  

w innym trybie można przekazywać drogi dla powiatu. To znaczy my nie wnioskowaliśmy do Zarządu  

z tamtego trybu, tylko z tego trybu, który przed chwilą przytoczyłem. Ja może Państwu tylko jedno 

zdanie przeczytam, żeby wątpliwości rozwiać, natomiast trudno mi odpowiedzieć na takie pytanie 

dlaczego ta droga jest w takim stanie. Ta droga została, jak Pani Radna powiedziała w tym momencie, 

przekazana 16 lat temu. To było ustawą przeprowadzone. Ani drogi wojewódzkie, ani drogi powiatowe, 

ani drogi gminne nie miały wpływu na to, jakie drogi zostaną im przekazane. Stąd stan tej drogi się nie 

zmienił. Droga łączy dwie miejscowości. Natężenie ruchu to jest około 200 osób, 200 pojazdów w ciągu 

doby, jest jedno z najmniejszych w całym naszym województwie, jeśli chodzi o drogi wojewódzkie.  

A przeczytam teraz te zdanie: „Sejmik województwa może, w drodze uchwały, pozbawić kategorii drogi 

wojewódzkiej odcinek drogi wojewódzkiej o proporcjonalnej długości do odcinka drogi krajowej,  

o którym mowa w ust. 1. Ten odcinek drogi wojewódzkiej zostaje zaliczony do kategorii drogi 

powiatowej”. I w następnym punkcie, już nie będę czytał, mamy obowiązek przekazać taką informację, 

że zamierzamy, czyli Zarząd Województwa przekazuje taką informację do powiatu, do którego chce 

przekazać odcinek drogi, starostwu powiatowemu. I taka informacja została 30 dni wcześniej 

przekazana zgodnie z tą nowelizacją, o której mówię. Natomiast starostwo strzelecko–drezdeneckiego 

powiatu odnosi się do innego przepisu, który dalej obowiązuje i być może to jest podpowiedź Pani 

Radnej, żeby przenalizować inne drogi, które można spróbować przekazać. Ale wtedy będzie 

wymagana konsultacja. Tu jest nie wymagana konsultacja. Chciałem jeszcze jedno tylko powiedzieć,  
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że dzisiaj zostanie przyjęte - na poprzednim Sejmiku został zwiększony budżet Zarządu Dróg 

Wojewódzkich - na tym Sejmiku, jeżeli Państwo się zgodzicie, zostaną przyjęte następne nowelizacje, 

czyli dołożone pieniążki do Zarządu Dróg Wojewódzkich. I tak na drodze 161, na której akurat z Panią 

Marszałek Makarską byliśmy, w okolicy Dobiegniewa do Mierzęcina 615 tys. wydamy na remont drogi  

w tamtej okolicy, 160-tka - droga też koło Drezdenka - ponad 1 mln złotych, 157 aż do 158 w trzech 

odcinkach ponad 1,5 mln. To jest tylko na tamtym terenie. To jest wysiłek Zarządu Województwa i wkład 

do tego, żeby na tej drodze uzyskać odpowiednią przejezdność.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pani Radna Kucharska raz jeszcze.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja przepraszam za tą moją polemikę. Wtedy 

byłyby zasadne, gdybyście Państwo powiedzieli: proszę bardzo, zrobiliśmy drogę nr 160, która leży  

w tym samym ciągu dróg i w zamian za to przekazujemy do powiatu drogę 161. A nie, że jeżeli została 

przejęta przez Zarząd Województwa droga gdzieś pod Otyniem, 3-ka i jeszcze jakaś gdzieś bardzo 

daleko położona od Drezdenka i od Dobiegniewa, i nagle wyrzuca się z dróg wojewódzkich  

tą najbardziej, to znaczy tam, gdzie się nic nie robiło, najbardziej zaniedbaną. To chyba tak nie jest. 

Niech ona leży w ciągu dróg remontowanych albo nowo oddanych. To jest wtedy, ma jakiś logiczny 

sens. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Przewodniczący 

Maciuszonek jeszcze.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Ja mam 

taką prośbę może byśmy puścili ten film, który widzieliśmy na Komisji. Będzie na tyle jasność, czy taka 

droga powinna być drogą wojewódzką.   

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Zdzisław Smoła: Zaraz będzie puszczony,  

bo jest rzeczywiście… Proszę popatrzeć. To jest droga wojewódzka, która od 16 lat jest w naszym 

stanie posiadania. Kiedyś miała charakter wojskowej drogi, dzisiaj już dawno nie jest, więc na pewno 

nie jest drogą  o charakterze drogi wojewódzkiej. Powiat oczywiście może, zgodnie z tą ustawą, dalej 

przekazać samorządowi stopień niżej. Więc można rzeczywiście wyłączyć ją z drogi gminnej i będzie 

bez kategorii. Takie drogi też w województwie mamy. Tak, ale my możemy jedno piętro niżej przekazać.  
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Nagranie stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Pytanie do Pana Dyrektora: czy ta droga 

spełnia parametry drogi powiatowej? Dziękuję bardzo.  

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Zdzisław Smoła: Ta droga nie spełnia 

parametrów drogi wojewódzkiej. Tak mówi ustawa. Że możemy przekazać do samorządu szczebla 

niższego. Samorząd szczebla niższego może dokładnie taką samą sytuację przeprowadzić.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Szanowni 

Państwo, tak przebiegał proces przekazywania dróg. Są w nim i tego rodzaju kwiatki. Dziękujemy Pani 

Radnej za obronę interesów powiatu, ale przystępujemy do głosowania. W głosowaniu podejmiemy 

rozstrzygniecie. Przypominam, że powiat ma prawo przekazać dalej. Wiemy jak wyglądają na terenie 

gmin, które my znamy, drogi, jaki jest stan rzeczywisty i kto się taką drogą zajmować powinien.  

Kto z Państwa jest za podjęciem projektu uchwały w sprawie pozbawienia drogi kategorii drogi 

wojewódzkiej dla odcinka drogi nr 161, druk nr 263/16 - podaję pod głosowanie - proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 Radnych. Za było 12, przeciw 5, wstrzymało się 6. Zatem Sejmik  

tą uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/259/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinka drogi wojewódzkiej nr 161 stanowi załącznik nr 98  

do protokołu. 

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie wskazania dodatkowych miast, w których może być 

przeprowadzany egzamin państwowy w zakresie prawa jazdy kategorii AM – druk nr 264/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest Pan 

Zdzisław Smoła, Dyrektor Departamentu Infrastruktury. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie 
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ma. O opinię proszę Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Wacława 

Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

jak najbardziej pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

czy są jakieś inne pytania? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie wskazania dodatkowych miast, 

w których może być przeprowadzany egzamin państwowy w zakresie prawa jazdy kategorii AM – druk 

264/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony 

„N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 Radnych. Za 21, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. Stwierdzam, 

że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/260/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

wskazania dodatkowych miast, w których może być przeprowadzany egzamin państwowy w zakresie 

prawa jazdy kategorii AM stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Punkt 18a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego – druk nr  293/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny  

Zdzisław Smoła, Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Tadeusza Pająka. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś inne 

pytania/uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego – druk 293/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 Radnych. Za 21 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/261/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego stanowi załącznik nr 106  

do protokołu. 

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia Szkoły Policealnej Nr 1 w Zielonej Górze – druk  

nr 265/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Sławomir Kulczyński, Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Tutaj komisja, ale to będzie Pan 

Przewodniczący zgłaszał, zgłosiła autopoprawkę. Pan Sławomir Kulczyński jest obecny tutaj na sali.  

Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O opinię bardzo proszę Przewodniczącego Komisji 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki wraz z tą autopoprawką.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 107 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji jest pozytywna.  
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 108 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Zatem 

przypominam, że w tej poprawce dodajemy „Medyk”. Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie 

utworzenia Szkoły Policealnej Nr 1 w Zielonej Górze – druk nr 265/16 wraz z autopoprawką poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. Za było 21 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 109 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/262/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

utworzenia Szkoły Policealnej Nr 1 w Zielonej  Górze stanowi załącznik nr 110 do protokołu. 

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia Szkoły Policealnej Nr 1 w Gorzowie Wielkopolskim  

– druk nr 266/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dyrektor Sławomir 

Kulczyński jest obecny na sali. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? O to wnioskował Pan Radny 

Kościk, myślę że ma dobre kontakty z Kuratorium to nie będzie problemu, żeby to tam jakoś 

zaakceptować. Czy ktoś z Państwa Radnych...? Czy można prosić o opinię Przewodniczącego Komisji 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki?  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 111 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 112 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś ma jeszcze 

jakieś pytania, uwagi do treści? Jeśli nie to projekt uchwały w sprawie utworzenia Szkoły Policealnej  

Nr 1 w Gorzowie Wielkopolskim – druk nr 266/16 wraz z autopoprawką poddaję pod głosowanie. Kto  
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z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 Radnych. Za było 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 113 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/263/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

utworzenia Szkoły Policealnej Nr 1 w Gorzowie Wielkopolskim stanowi załącznik nr 114 do protokołu. 

 

Punkt 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego  

i Ustawicznego „Medyk” w Zielonej Górze – druk nr 267/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Sławomir 

Kulczyński jest nadal obecny. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O opinię proszę  

Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusza Jędrzejczaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 115 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji jest pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 116 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa  

ma jeszcze uwagi do treści tej uchwały? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie utworzenia zespołu 

zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk” w Zielonej Górze – druk nr 267/16 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 Radnych. Za było 21, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 117 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/264/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

utworzenia zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk” w Zielonej 

Górze stanowi załącznik nr 118 do protokołu. 

 

Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego  

i Ustawicznego „Medyk” w Gorzowie Wielkopolskim – druk nr 268/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan 

Dyrektor Sławomir Kulczyński. Czy wystąpienia klubowe są w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie 

opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Jędrzejczaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 119 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji jest pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 120 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jeszcze jakieś pytania? Nie ma. Wobec tego projekt uchwały w sprawie utworzenia 

zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk” w Gorzowie 

Wielkopolskim – druk nr 268/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

Oddano 22 głosy. 22 głosy za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zatem Sejmik uchwałę podjął.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 121 do protokołu. 
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Uchwała Nr XXI/265/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

utworzenia zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk” w Gorzowie 

Wielkopolskim stanowi załącznik nr 122 do protokołu. 

 

Punkt 23. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego 

wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek 

organizacyjnych Województwa Lubuskiego dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, 

funkcyjnego, za warunki pracy oraz niektórych innych składników wynagrodzenia – druk  

nr 269/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan 

Dyrektor Sławomir Kulczyński. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie 

opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącego Tadeusza Jędrzejczaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 123 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, Pani Marszałek, Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki 

Sejmiku Województwa Lubuskiego pozytywnie zaopiniowała regulamin. Jedocześnie zwraca się do 

Zarządu Województwa, żeby dodatki funkcyjne dla dyrektorów oświatowych jednostek organizacyjnych 

Województwa Lubuskiego były przyznawane na maksymalnie wysokim poziomie wynikającym  

z właściwych przepisów.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 124 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: I wszyscy za tym 

głosowali łącznie z Radnymi, którzy czasem mówili, że za wysoki budżet jest? 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Tak. Łącznie 

z Panem Przewodniczącym. Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Dziękuję 

bardzo. O opinię Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 125 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma jeszcze uwagi do tego? Nikt. Zatem wobec braku uwag projekt 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego wysokość  

oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek organizacyjnych 

Województwa Lubuskiego dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy 

oraz niektórych innych składników wynagrodzenia – druk 269/16 poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?” 

Oddano 22 głosy. 22 głosy za, przeciw nie było, nikt się nie wstrzymał. A wniosek rozumiem Pani 

Marszałek odnotowała. Zatem Sejmik uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 126 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/266/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego wysokość oraz szczegółowe warunki 

przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek organizacyjnych Województwa Lubuskiego 

dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz niektórych innych 

składników wynagrodzenia stanowi załącznik nr 127 do protokołu. 

 

Punkt 23a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót 

budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy –  druk nr 292/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest 

Jakub Piosik, Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Czy są w tej 
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sprawie wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych przez Panią Wiceprzewodniczącą Annę Chinalską.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 128 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Opinia 

Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 129 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 130 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś pytania, uwagi? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody  

na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk 

292/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 19 Radnych. 19 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 131 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/267/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok 

budżetowy stanowi załącznik nr 132 do protokołu. 
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Punkt 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2016 rok – druk nr 271/16, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pani Józefa 

Chalecka, Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie 

opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 133 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 134 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa  

ma jeszcze uwagi do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2016 rok – druk 271/16, wersja  

2 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 Radnych. Za było 21 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 135 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/268/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2016 rok stanowi załącznik nr 136 

do protokołu. 
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Punkt 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2016-2029 – druk nr 272/16, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna 

Pani Józefa Chalecka, Skarbnik. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o opinię 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 137 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 138 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

jeszcze ma pytania, bądź uwagi? Nie ma. Wobec braku projekt uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2016-2029 - druk 272/16, wersja  

2 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski i podnieść rękę. 

W głosowaniu wzięło udział 19 Radnych. Za głosowało 18, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 139 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/269/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2016-2029 

stanowi załącznik nr 140 do protokołu. 
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Punkt 26. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Leszkowi Bończukowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 273/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

Kapituła zaopiniowała łącznie 16 wniosków. Mamy 16 uchwał i będę po kolei pytał w sprawie każdej  

z wyróżnionych osób. Czy w tej sprawie są jakieś wystąpienia klubowe? Jeśli nie, to kto z Państwa jest 

za podjęciem uchwały w sprawie nadania Leszkowi Bończukowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk  273/16, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”.  

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 19 Radnych. 19 było za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 141 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 142 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/270/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Leszkowi Bończukowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 143 do protokołu. 

 

Punkt 27. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jarosławowi Czorniczkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 274/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa  

ma jakieś uwagi? Zatem przystępujemy do głosowania uchwały w sprawie nadania Odznaki Panu 

Jarosławowi Czorniczkowi - druk 274/16. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 19 Radnych. 18 głosów za, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 144 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 145 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/271/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Jarosławowi Czorniczkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 146 do protokołu. 

 

Punkt 28. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Mariuszowi Czubie „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 275/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa  

ma jakieś uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie nadania Panu Mariuszowi Czubie odznaki 

honorowej – druk 275/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa jest za, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 19 Radnych. 18 było za, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 147 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 148 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/272/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Mariuszowi Czubie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 149 do protokołu. 

 

Punkt 29. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Alicji Danucie Górskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 276/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi? 

Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie nadania Alicji Górskiej odznaki honorowej – druk 276/16 poddaję 
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pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

W głosowaniu wzięło udział 19 Radnych. 18 było za, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymujący. Stwierdzam, 

że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 150 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 151 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/273/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Alicji Danucie Górskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 152 do protokołu. 

 

Punkt 30. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Marcinowi Horbaczowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 277/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś pytania, 

uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Marcinowi Horbaczowi Odznaki Honorowej – druk 

277/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 Radnych. Za 19, przeciw nikt, 2 głosy wstrzymujące. Stwierdzam,  

że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 153 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 154 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/274/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Marcinowi Horbaczowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 155 do protokołu. 
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Punkt 31. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Jaroszewiczowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 278/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi, 

pytania? Nie ma. Wobec tego projekt uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Jaroszewiczowi 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 278/16 poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 Radnych. Za 20 głosów, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 156 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 157 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/275/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Stanisławowi Jaroszewiczowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 158 do protokołu. 

 

Punkt 32. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jerzemu Kaliszanowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 279/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi?  

Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Jerzemu Kaliszanowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” - druk 279/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych  

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 Radnych. Za było 23 głosy, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 159 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 160 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/276/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Jerzemu Kaliszanowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 161 do protokołu. 

 

Punkt 33. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Barbarze Krzeszewskiej - Zmyślony „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 280/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają jakieś uwagi, pytania? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie nadania Pani Barbarze 

Krzeszewskiej - Zmyślony „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 280/16 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 Radnych. Za było 21 głosów, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 162 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 163 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/277/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Barbarze Krzeszewskiej - Zmyślony „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”  stanowi załącznik nr 164 do protokołu. 
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Punkt 34. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Andrzejowi Michałowskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 281/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi?  

Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie nadania Andrzejowi Michałowskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 281/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 Radnych. Za 22 głosy, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 165 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 166 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/278/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Andrzejowi Michałowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 167 do protokołu. 

 

Punkt 35. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Wilhelmowi Janowi Skibińskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 282/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma uwagi, pytania? Nie. Projekt uchwały w sprawie nadania Wilhelmowi Janowi Skibińskiemu 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 282/16 poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

22 głosy Radnych oddano. Za 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. Stwierdzam, że Sejmik 

uchwałę podjął. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 168 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 169 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/279/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Wilhelmowi Janowi Skibińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”  stanowi załącznik nr 170 do protokołu. 

 

Punkt 36. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Grzegorzowi Stachańczykowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 283/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są pytania, uwagi 

do tej kandydatury? Nie ma. Wobec braku, projekt uchwały w sprawie nadania Grzegorzowi 

Stachańczykowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 283/16 poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 Radnych. Za 23 głosy, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 171 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 172 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/280/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Grzegorzowi Stachańczykowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 173 do protokołu. 
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Punkt 37. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ewie Johna „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 284/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy w tej sprawie jakieś 

uwagi? Nie ma. Kto z Państwa jest zatem za podjęciem projektu uchwały w sprawie nadania Ewie 

Johna „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 284/16, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 Radnych. Za 24 głosy, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 174 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 175 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/281/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Ewie Johna „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 176 do protokołu. 

 

Punkt 37a. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Włodzimierzowi Grycnerowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 294/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś ma jakieś 

uwagi? Jeśli nie, to wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Włodzimierzowi Grycnerowi 

Odznaki Honorowej – druk 294/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 Radnych. Za 24 głosy, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 177 do protokołu. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 178 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/282/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Włodzimierzowi Grycnerowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 179 do protokołu. 

 

Punkt 37b. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Elżbiecie Reginie Marszałek „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 295/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy w tej sprawie  

są jakieś pytania? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie nadania Elżbiecie Reginie Marszałek 

Odznaki Honorowej – druk 295/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 Radnych. Za 24 głosy, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 180 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 181 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/283/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Elżbiecie Reginie Marszałek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 182 do protokołu. 

 

Punkt 37c. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Towarzystwu Miłośników Ziemi Babimojskiej „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 296/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są w tej sprawie 

jakieś uwagi? Nie ma. Wobec braku projekt uchwały w sprawie nadania Towarzystwu Miłośników Ziemi 

Babimojskiej Odznaki Honorowej – druk nr 296/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 
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podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 Radnych. Za 21 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 183 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 184 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/284/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Towarzystwu Miłośników Ziemi Babimojskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 185 do protokołu. 

 

Punkt 37d. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ochotniczej Straży Pożarnej Rogoziniec „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 297/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi  

na ten temat? Nie ma. Wobec braku takich uwag uchwałę w sprawie nadania Ochotniczej Straży 

Pożarnej Rogoziniec odznaki honorowej – druk 297/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych. Za 25 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Zatem nadaliśmy tę Odznakę i uchwała została przyjęta. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 186 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 187 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/285/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie 

nadania Ochotniczej Straży Pożarnej Rogoziniec „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 188 do protokołu. 
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Punkt 38 - wycofany 

 

Punkt 38a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji 

Rewizyjnej - druk nr 298/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tadeusz Jędrzejczak 

złożył rezygnację z pełnienia funkcji Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji i Sportu  

i proponowana jest kandydatura kobiety do roli przewodniczącej - Pani Marii Jaworskiej. Czy w tej 

sprawie są jakieś pytania? Nie ma. Zatem wobec braku uwag, projekt uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej – druk nr 298/16, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 Radnych. Za było 20 głosów, nikt nie był przeciw, 1 głos się wstrzymał. 

Gratulujemy Pani Radnej funkcji Przewodniczącej Komisji Sejmiku. Sejmik zatem uchwałę podjął.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 189 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 190 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/286/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 191 

do protokołu. 

 

Punkt 39. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie niektórych czynności związanych z podróżą 

służbową radnych Województwa Lubuskiego oraz ustalenia stawek za jeden kilometr przebiegu, 

w przypadku korzystania w podróży służbowej przez radnych z samochodu niebędącego 

własnością Województwa Lubuskiego – druk nr 286/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: To jaka jest stawka 

teraz, Pani Skarbnik? Nie wie Pani, tak? Proszę Państwa, projekt uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie niektórych czynności związanych z podróżą służbową radnych Województwa Lubuskiego 



96 
 

oraz ustalenia stawek za jeden kilometr przebiegu, w przypadku korzystania w podróży służbowej przez 

radnych z samochodu niebędącego własnością Województwa Lubuskiego - druk 286/16, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 Radnych. Za było 20, nikt nie był przeciw, 3 się wtrzymało. Stwierdzam, 

że uchwała została podjęta.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 192 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 193 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/287/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie niektórych czynności związanych z podróżą służbową radnych Województwa 

Lubuskiego oraz ustalenia stawek za jeden kilometr przebiegu, w przypadku korzystania w podróży 

służbowej przez radnych z samochodu niebędącego własnością Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 194 do protokołu. 

 

Punkt 40. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wyeliminowania w przygotowywanym 

przez Ministra Środowiska projekcie nowelizacji ustawy „Prawo Wodne” zapisów dotyczących 

wprowadzenia opłat za pobór oraz odprowadzanie wody na potrzeby chowu i hodowli ryb. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Dyrektor Kozieja, który przygotował tą propozycję. Ja osobiście złożyłem autopoprawkę dotyczącą 

wpisania liczby gospodarstw rybackich województwa lubuskiego, także jest tam załączona 

autopoprawka. O opinię poproszę przedstawiciela Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

Przewodniczącego Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 195 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

debatowała nad projektem stanowiska i przyjęła go jednogłośnie z poprawką, którą zaproponował 

Dyrektor. Dziękuję.  
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 196 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do stanowiska  

są jeszcze jakieś pytania, uwagi? Nie ma. Projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego  

w sprawie wyeliminowania w przygotowywanym przez Ministra Środowiska projekcie nowelizacji ustawy 

,,Prawo Wodne" zapisów dotyczących wprowadzenia opłat za pobór oraz odprowadzanie wody  

na potrzeby chowu i hodowli ryb, wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem stanowiska, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych. Za były 24 głosy, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik stanowisko podjął.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 197 do protokołu. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie wyeliminowania  

w przygotowywanym przez Ministra Środowiska projekcie nowelizacji ustawy „Prawo Wodne” zapisów 

dotyczących wprowadzenia opłat za pobór oraz odprowadzanie wody na potrzeby chowu i hodowli ryb 

stanowi załącznik nr 198 do protokołu. 

 

Punkt 41. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wspierania działań na rzecz 

eksploatacji złóż miedzi i srebra w Województwie Lubuskim.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zgodnie z sugestią 

wysłałem zaproszenie do Pana Ministra Szyszki, by wziął udział osobiście, bądź wydelegował 

pracownika na dzisiejszą sesję Sejmiku, ale odpowiedział, co bardzo eleganckie, że nie może osobiście 

uczestniczyć, ale nie został skierowany żaden przedstawiciel rządu. Natomiast propozycję stanowiska 

przygotował Departament Pana Dyrektora Smoły, który jest tu obecny. O opinię bardzo proszę 

Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 199 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

jak najbardziej pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 200 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych do tego stanowiska ma jakieś uwagi, spostrzeżenia? Nie ma. A zatem, wobec braku uwag 

projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wspierania działań na rzecz 

eksploatacji złóż miedzi i srebra w Województwie Lubuskim poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem stanowiska, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 Radnych. 25 było za, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. Zatem 

Sejmik uchwałę podjął.  

Bardzo proszę, by treść tego stanowiska była udostępniana, przekazywana wszystkim ważnym 

instytucjom w Polsce, jako argument aktualnego poglądu naszego Sejmiku. Dziękuję bardzo  

za podjęcie tego stanowiska. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 201 do protokołu. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie wspierania działań 

na rzecz eksploatacji złóż miedzi i srebra w Województwie Lubuskim stanowi załącznik nr 202 

do protokołu. 

 

Punkt 41a. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie budowy docelowych węzłów w ciągu 

planowanej autostrady A2 na terenie województwa lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Treść została Państwu 

Radnym dostarczona. Do mnie nikt nie skierował uwag dotyczących tej treści. Czy są jakieś inne 

pytania, uwagi do treści tego stanowiska? Nie ma. Zatem projekt stanowiska Województwa Lubuskiego 

w sprawie budowy docelowej węzłów w ciągu planowanej autostrady A2 na terenie województwa 

lubuskiego poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem stanowiska, proszę 
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podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych. Za były 23 głosy, 1 był przeciw, 1  wstrzymujący. Stanowisko 

Sejmik przyjął. Bardzo proszę również o przekazanie wszystkim zainteresowanym, podobnie  

jak w tamtym poprzednim przypadku, Parlamentarzystom Województwa Lubuskiego i ważnym 

wszystkim instytucjom.  

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 203 do protokołu. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 204 do protokołu. 

 

Punkt 42. 

Przyjęcie protokołu z XX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokół z sesji XX jest dostępny do wglądu, był  udostępniony. Nie wniesione zostały żadne uwagi.  

Nie, jest. Pan Radny Wołowicz ma uwagę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Może to drobiazg, może trochę śmieszne,  

a może co innego. Zwróciłem uwagę, że w protokole z ostatniej sesji Sejmiku nie ma wyników 

wiadomych głosowań - mianowicie wybór członka, tego podwójnego, nie ma odzwierciedlenia  

w protokole, tak dla potomności, jakby ktoś kiedyś badał. Oczywiście z kontekstu później, tam kilka 

punktów dalej, można się zorientować co tam było grane, mówiąc kolokwialnie, ale w protokole  

nie ma tego, a powinno być.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zgodnie z naszym 

Statutem są te wyniki zawarte w protokole komisji i protokół komisji jest załączony. Protokół komisji 

skrutacyjnej jest załącznikiem, jest dostępny, jest jak gdyby nieodłącznym elementem protokołu. Tak 

mówi Statut Województwa Lubuskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Czyli jednak swoista manipulacja. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie. Taki jest Statut, 

który uchwalaliśmy w naszym województwie. Zatem kto z Państwa  jest za przyjęciem protokołu z XX 
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sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 19 Radnych. 15 głosów za, 1 przeciwny, 3 wstrzymujące. Stwierdzam,  

że protokół z poprzedniej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został przyjęty. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 205 do protokołu. 

 

Punkt 43. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pozwólcie, że jako pierwszy 

poinformuję Państwa, że 25 czerwca o godzinie 14:00 w Nowym Zamku w Bad Muskau odbędzie się sesja 

uroczysta naszego województwa. Ta godzina została przesunięta godzinę wcześniej, bo o 15:00 jest 

prawdopodobny mecz Polski ze Szwajcarią, o ile jutro się tak potoczy, jak jest dzisiaj. Zatem bardzo 

proszę Państwa o zapoznanie się z planem dojazdów. Szanowni Państwo, jedziemy do Łęknicy, 

przekraczamy granicę w Łęknicy i skręcamy tuż za mostem w prawo, na parking wyznaczony  

dla Radnych Sejmiku. Proszę mieć przy sobie… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Nie przejedziemy granicy. Za mostem jest 

remont od wielu miesięcy. Niemcy się opóźnili. Jest już przejezdny? Bo miało być 8 maja już 

uruchomione, ale nie było jeszcze ostatnio.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Służby porządkowe będą 

kierowały, także tutaj uspokajam Państwa. Zapraszam wszystkich i na parking z tymi kartami 

parkingowymi, które Państwo Radni otrzymali, proszę dojechać. Czyli przejeżdżamy most, skręcamy  

w prawo i na parking. Każdy z Państwa otrzymał kartę dojazdu. Tam też jest informacja gdzie jest hotel, 

dla tych którzy korzystają z noclegu. Także o wszystkim będziecie Państwo poinformowani. Ci, którzy 

się zgłosili na wycieczki, czy też parkową, czy też po Geoparku, wszystko jest też powiedziane. 

Zachęcam wszystkich do udziału Państwa. Do oglądania meczu oczywiście nikogo nie zmuszam,  

bo tutaj Pani Radna spojrzała na mnie karcąco, ale jeśli ktoś ma ochotę oglądać mecz to jest taka 

możliwość. Są dwa głosy - Pan Radny Wołowicz, Pan Radny Maciuszonek. I Pan Radny Marcinkiewicz 

chciałby jeszcze zabrać głos.  Bardzo proszę w tej kolejności.  
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Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Dziękuję bardzo. Dzisiaj ukazała  

się informacja na stronie sejmikowej „Lubuskie stawia na kulturę 2016-2020”. Jest przyjęta przez Zarząd 

lista inwestycji priorytetowych. Ogółem chodzi o około 100 mln zł, z tego około 80 mln to jest 

dofinansowanie z pieniędzy Unii Europejskiej. I te inwestycje priorytetowe, które przyjął Zarząd  

to między innymi Filharmonia Zielonogórska – 13 mln, Regionalne Centrum Animacji Kultury – ponad  

18 mln, Teatr Kruczkowskiego – ponad 11, Osterwy – prawie 8, wojewódzkie biblioteki, znaczy Norwida 

i Herberta w Gorzowie i Zielonej, na prawie 14, Muzeum Ziemi Lubuskiej – prawie 16, Muzeum Dekerta 

5,5. Ogółem 83 mln, w tym wkład własny z budżetu województwa 16,6, dofinansowanie ze środków Unii 

Europejskiej 67 i wkład miasta Zielona Góra 1 mln 660 tys. Ja w związku z tym chciałbym się spytać,  

bo jeżeli ta pula jest ogółem 100 mln, z tego już na „dzień dobry” 83 mln pójdzie tylko na Zieloną Górę  

i Gorzów, to co zostanie dla reszty? Chyba, że te pieniądze są zawarte również w ZIT-ach Zielonej Góry 

 i Gorzowa? Jeżeli nie, to będzie awantura w skali województwa ze strony samorządów, bo praktycznie 

dla wszystkich pozostałych 80 - bo jak pamiętam 82 chyba gminy mamy w województwie lubuskim  

- to dla pozostałych 80 gmin zostanie kilkanaście milionów z tych 100 do ubiegania się o te środki.  

Jak to wygląda? Czy to jest w ZIT-ach, czy to jest już podział ostateczny i tą pulę środków europejskich 

po prostu Zarząd już zagospodarował na te dwa ośrodki? Ja oczywiście nie mam nic przeciwko Zielonej 

Górze i Gorzowowi, ale no nie zapominajmy, że to jest 25% mniej więcej województwa. 75% to reszta.  

I dla tej reszty nic nie zostanie. Czy to jest powielenie w ZIT-ach, czy nie? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. Pan Radny 

Maciuszonek, a za chwilę Pani Marszałek odpowie. Potem Pan Radny Marcinkiewicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Szanowni Radni, dzisiaj przyjęliśmy 

stanowisko w sprawie miedzi. Ja tu mam taką prośbę do Zarządu Województwa, żeby na tych 

wszystkich tablicach, czyli tam „mieć miedź”, żeby były zdjęcia wszystkich radnych, a nie tylko 

wybranych. Dziękuję. Przynajmniej tych, którzy dzisiaj głosowali za.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Bardzo proszę, 

Pan Radny Marcinkiewicz. Potem Pan Radny Ciemnoczołowski.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, jedna prosta rzecz. Ja poproszę Pana Przewodniczącego o przeprowadzenie jednego 

głosowania. To jest pewnie moje niedopatrzenie, ale w stanowisku naszym, które przyjęliśmy, pojawił 

się, przynajmniej w tym wydrukowanym, pojawił się zapis w sprawie budowy docelowych węzłów  
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w ciągu planowanej autostrady. Poproszę o przegłosowanie autopoprawki i wyrzucenie „planowanej”  

- w ciągu autostrady A-2. Ale formalnie poproszę Pana Przewodniczącego, żebyśmy to odbyli,  

bo niedopatrzenie. Przepraszam, że tak się stało.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy jest zgoda? Jest 

zgoda. To bardzo proszę, Szanowni Państwo, raz jeszcze wracamy do stanowiska, które 

przegłosowaliśmy. Stanowiska, które było w punkcie 41a. Czyli wracamy do tego stanowiska i jest tutaj 

autopoprawka. Z tytułu wyrzucamy „planowanej”. Mam nadzieję, że jeżeli w  treści gdzieś jest też 

„planowanej” to też to wyrzucamy. Sprawdzam. Nie, w treści już nie ma. Zatem, Szanowni Państwo, 

bardzo proszę o to, by Sejmik po raz kolejny przyjął stanowisko z tą autopoprawką.  

Kto z Państwa jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

Dziękuję za uwzględnienie. Oddano 19 głosów. Wszystkie głosy za. Czyli stanowisko zostało przyjęte.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 206 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 czerwca 2016 r. w sprawie budowy docelowej 

węzłów w ciągu autostrady A2 na terenie województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 207  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Radna 

Gośniowska-Kola jeszcze chciała zabrać głos, a potem Pani Marszałek. Przepraszam, Pan Radny 

Sebastian Ciemnoczołowski i Pan Radny Edward Fedko jeszcze przed Panią Marszałek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Dziękuję bardzo. Ja w 

sprawach różnych. Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Proszę Państwa, tutaj bardzo słuszna 

uwaga, jeżeli chodzi o miedź i o to, jak umieszczane są informacje w sferze publicznej. W związku z tym 

ja również mam prośbę. Mam takie odczucie, że jako Radni jesteśmy bardzo często pomijani w wielu 

różnych sytuacjach, w promocjach tego co się dzieje w Urzędzie Marszałkowskim, w pracy, którą 

staramy  

się pełnić jak najlepiej. Chcielibyśmy, aby też zauważano to, że reprezentujemy określone środowiska, 

wywodzimy się z określonych miejscowości i nie tylko Zarząd, i nie tylko Pani Marszałek - przepraszam 

za śmiałość - pracują właśnie w Urzędzie Marszałkowskim. W związku z tym chciałabym nawiązać  
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do tej informacji i prosić o to, żeby w mediach i w tych informacjach właśnie w sferze publicznej także 

dostrzec pracę Radnych. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dlatego wczoraj  

w Żarach, Pani Radna, zauważyłem Panią i podkreśliłem Pani obecność na tej uroczystości.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Bardzo przepraszam.  

Ja nie upominam się o siebie. Ja się upominam o wszystkich Radnych. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W kolejności:  

Pan Radny Ciemnoczołowski, Pan Radny Fedko, Pan Radny Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Co prawda nie jestem 

rolnikiem, ale chciałbym w tym temacie zabrać głos. Miałem przyjemność rozmawiać z szefem naszego 

LIR-u, który wyraził swoje zaniepokojenie tym, że pierwszy raz w historii naszego Sejmiku nie jest 

planowana sesja rolna. Myślę, że to byłoby dużym błędem, gdybyśmy tego nie zaplanowali, chyba  

że nie miał wiedzy i może nikt mu tego nie przekazał, szczególnie w kontekście zmian, które polski rząd 

planuje, zapowiada. Mówimy o ustawie o obrocie ziemią rolną, o wyborach, o nowym sposobie wyborów 

do Izb Rolnych, które budzą duże wątpliwości tego środowiska. Warto byłoby wysłuchać naszych 

lubuskich rolników o swoich uwagach, co do tych nowych regulacji. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja bym chciał się zwrócić do Prezydium 

Sejmiku, abyście Panowie rozważyli możliwość powrotu do przyjmowania jedną uchwałą wniosków  

w sprawie „Honorowej Odznaki za Zasługi dla Województw Lubuskiego”, ponieważ my na Kapitule 

bardzo szczegółowo analizujemy każdy wniosek i zgodnie z sugestiami, aby naprawdę przyznawać,  

czy opiniować pozytywnie te wnioski, które głównie są dla ludzi działających w sferze społecznej,  

a nie zawodowej i takie głosowanie później każdego pojedynczo to raz, że nam wydłuża tą procedurę,  

a poza tym niczego innego nie wnosi, bo i tak nikt dokładnie przecież nie analizuje tych kandydatur. 

Natomiast gdy ktoś ma wyraźne przeciwwskazanie, to wtedy pojedynczo ewentualnie głosować 

umieszczenie tej osoby na liście, która byłaby przedmiotem podjęcia tej uchwały, bo tak naprawdę całe 

te procedury powtarzamy. Temat drugi: tak naprawdę to zainspirowała mnie Pani Marszałek 
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wystąpieniem przy głosowaniu nad absolutorium, mówiąc że mamy wszystkie dokumenty strategiczne 

aktualne. Natomiast, pamiętacie Państwo, myśmy w ubiegłej kadencji przyjmowali Lubuski Plan 

Zagospodarowania Przestrzennego, czy Plan Zagospodarowania Przestrzennego Województwa 

Lubuskiego. Myśmy wtedy jako Klub jeszcze wskazywali, że należałoby się wstrzymać z przyjęciem 

uchwałą tego planu ze względu na to, że również pracowaliśmy nad nową Strategią Rozwoju 

Województwa Lubuskiego. Natomiast ustawa o samorządzie w art. 18 mówi o wyłącznej kompetencji  

do spraw przyjęcia planu zagospodarowania przestrzennego i strategii rozwoju województwa. Art. 11 tej 

ustawy mówi, że plan zagospodarowania musi być spójny ze strategią. Tymczasem mamy sytuację 

taką, że w planie zagospodarowania mamy priorytety strategii nieaktualnej. Być może,  

że w międzyczasie coś przeoczyłem, żeśmy ten plan zmieniali, ale wydaje się, że tak nie jest, a jeśli nie 

są aktualne zapisy strategii, to tak naprawdę plan jest nieaktualny. Chyba  w ubiegłym roku myśmy 

przyjmowali środki finansowe na aktualizację planu zagospodarowania przestrzennego. Ja myślę,  

że tutaj właściwa komisja, myślę że również Komisja Gospodarki, powinna zainteresować się tą kwestią 

i przeanalizować, bądź Pani Marszałek może, czy odpowiedni członek Zarządu odpowiedzialny  

za zmiany w planie zagospodarowania, przedstawi informację o stanie prac nad zmianą tego planu.  

To bardzo istotny, ważny dokument strategiczny. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Zbigniew 

Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja, jeśli Państwo pozwolicie, ja wiem, że czas 

nie bardzo sprzyja, ale jedna taka dygresja. Chciałbym trochę uzupełnić wypowiedź mojej Koleżanki 

Klubowej na temat tej prośby o obecność Radnych opozycyjnych w tej przestrzeni medialnej związanej 

z działalnością Urzędu Marszałkowskiego. Pamiętacie Państwo jak toczyliśmy boje o to, żebyśmy w tym 

publikatorze, jakim był „Region” byli obecni, ale - oczywiście braliśmy to pod uwagę - edycja tego 

zakończyła się, że tak powiem, wraz z wyborami. Później przestał być potrzebny. Dzisiaj faktycznie  

nie funkcjonujemy i apel także na kanwie tego, że przed chwilą na Państwa skrzynki mailowe przyszedł 

kolejny newsletter Pana Redaktora Iwanowskiego. Jak sobie poczytałem, to ten przebieg tej sesji, 

absolutorium wyglądał też troszeczkę inaczej. Choćby przez szacunek dla tego - proszę się nie śmiać, 

bardzo proszę - przez szacunek dla tego, że były wystąpienia klubowe warto byłoby tych Radnych 

przywołać w tym dokumencie. My też, na miły Bóg, istniejemy. Państwo macie jakieś, mówię  

o tej koalicji rządzącej, dziwne wyobrażenie rzeczywistości. Zarzucacie temu PiS-owi nieszczęsnemu, 

że przejął media. Ale w tych mediach ja Sebastiana Ciemnoczołowskiego dzisiaj częściej słyszę  

niż jak Wy rządziliście za przeproszeniem. Prawda? No nie jest tak? No a z tej przestrzeni publicznej 
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Urzędu Marszałkowskiego to mamy się traktować cały czas jak „dzieci gorszego Boga”. Ja już pomijam 

mściwość jakąś, bo to jak Państwo traktujecie Kolegę Balcerzaka to jest po prostu zwykła taka 

polityczna mściwość, dlatego że przeszedł z klubu jednego do drugiego. Potrzebna była ta Komisja 

wtedy, kiedy Kolega Klaudiusz był w Platformie, kiedy jest w PiS to oczywiście przydatność tej Komisji 

spadła do zera. Na miły Bóg. Ten newsletter uznaję za klasyczną po prostu manipulację. Warto byłoby 

tam przytoczyć przynajmniej… No Pani Marszałek, no tak jest. Tak jest. No to jest takie małe po prostu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Pan Radny 

Ciemnoczołowski jeszcze i dopiero Pani Marszałek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję Panie Radny 

Zbyszku za zainteresowanie moją osobą. Ja nie reprezentuję Sejmiku Województwa Lubuskiego w tych 

mediach, tylko swoją osobę i ugrupowanie, które reprezentuję, a nie Sejmik. Więc ta uwaga jest  

nie na miejscu. Tym bardziej, że jak bym reprezentował Sejmik to bym musiał się podzielić z Państwem, 

a mam okazję to się podzielę tym, jak niektórzy prominentni działacze Prawa i Sprawiedliwości wprost  

- odwołuję się do sobotniej audycji „Forum Lubuskie” o 11:15. W nawiązaniu do naszej kiedyś miłej 

wymiany zdań, że o 6:00 po mnie przyjdą, Zbyszek mi dał dwie godziny więcej czasu, że mam do 8:00 

spokojnie czas. Jednak Pan Sebastian Pieńkowski powiedział, że zdecydowanie jednak na 6:00 

powinienem być przygotowany, co uwzględnię w moich planach na najbliższy czas. Można sobie 

odsłuchać tą audycję, nie wiem czy to był żart, czy nie. Więc gdybym wówczas reprezentował Sejmik,  

to myślę, że Państwo powinni jakoś zareagować, może jakieś stanowisko w tej sprawie podjąć, może 

jakieś zawiadomienie, tak? Są gotowe wnioski, z tego co słyszałem. Natomiast reprezentowałem tylko  

i wyłącznie skromną Platformę Obywatelską i nie robiłem z tego wielkiego wydarzenia. Także  

nie na miejscu, Kolego Zbyszku, ta uwaga.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pani Radna, Marszałek Polak. Ja wiem, że jeszcze są zgłoszenia. Jeszcze są dwa zgłoszenia: 

Kołodziej i Jędrzejczak, ale Pani Marszałek Radna Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Radni, w sprawie Planu 

Zagospodarowania Przestrzennego - w tej chwili prowadzimy pracę. Jesteśmy po 6. etapie. Pan 

Marszałek Jędrzejczak za chwilę odpowie o szczegółach, ale niedawno tutaj, właśnie na tej sali, odbyły 

się konsultacje i plan był prezentowany właśnie po to, żebyśmy wszyscy mogli się zapoznać  

z procedowaniem, ze zmianami. Natomiast, jeżeli chodzi o naszą politykę informacyjną  
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i komunikacyjną. Proszę Państwa, mamy wszyscy komputery. Ja zapraszam na naszą stronę 

lubuskie.pl. i na tej naszej stronie lubuskie.pl: „Negatywne stanowisko PiS prezentowała Małgorzata  

Gośniowska-Kola. Jej zdaniem, Zarządowi brakuje strategii. Rozwój gospodarczy jest znikomy,  

a rządzący nie mają pomysłów. Twierdziła Radna PiS”. To jest na naszej stronie. My nie boimy  

się naprawdę krytyki i moje służby starają się obiektywnie prezentować. Ja mogę czytać dalej jak kolejni 

radni krytykowali Zarząd. To jest na naszej stronie, Proszę Państwa. Zarząd wykonuje funkcję 

wykonawcze. Pracujemy nie 8, często dłużej – po 12 godzin. Można sprawdzić. Ja do Pani Radnej 

chciałabym zwrócić się z taką prośbą, żeby mnie poinformowała, bo mi nic o tym nie wiadomo, żeby 

radni pracowali w Urzędzie Marszałkowskim.  Wiem, że nie wolno pracować radnym, nawiązywać jakiś 

stosunków pracy. Ja oczywiście zapraszam Panią jutro na posiedzenie Zarządu, a jeżeli Pani ma czas, 

to również może Pani w moim imieniu wziąć udział w Konwencie Marszałków, który będzie trwał 2 dni, 

nawet 3, a w tym czasie ja będę mogła pilniejsze może sprawy realizować. Może również Pani wygłosić 

oświadczenie 25-go na sesji w sprawie współpracy polsko-niemieckiej. Naprawdę nie mam nic 

przeciwko temu. Sejmik ma również swoją stronę, na której, zachęcam Państwa – proszę przesyłać 

swoje artykuły, stanowiska. Bardzo chętnie będziemy je zamieszczać. Tak samo jak i na naszej stronie,  

bo naprawdę to robimy.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. Dziękuję bardzo. 

Ad vocem, tak? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Ja przepraszam bardzo. 

Ja myślę... Nie „na okrągło”, tylko jeżeli ja się źle wyraziłam, to ja miałam na myśli swoją pracę, jako 

pracę radnej. Nie pracę w Urzędzie Marszałkowskim, Pani Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani powiedziała w Urzędzie 

Marszałkowskim. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: No tak, przejęzyczenie. 

Przepraszam. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: To myślę, że nie będę 

tego komentować. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Małgorzato,  

ja już dzisiaj mówiłem o tym, że będziemy starali się i wszystkie kluby bardzo proszę o to, byśmy 

pomyśleli o tym, jak sprawozdawać działalność Radnych i Sejmiku odrębnie. Pomyślmy o jakiejś 

skutecznej formie. To wcale nie musi być konkurencyjne, może być autonomiczne. Ale ja dostrzegam 

Państwa aktywność jako przewodniczący. A co do soboty, Pani Marszałek, to chyba będę przewodził, 

chyba będę sam oddawał głos. Pan Jędrzejczak chciał zabrać głos. Potem jeszcze Pan Radny 

Kołodziej.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący, zgodnie 

z poleceniem Pani Marszałek, informuję Pana Radnego Edwarda Fedkę, że zmiana Planu 

Przestrzennego Województwa Lubuskiego jest w trakcie. Kolejne etapy zostały odebrane. Jesteśmy  

w trakcie dyskusji z wykonawcami. Jutro na Zarządzie Województwa będzie ta sprawa omawiana. 

Chcemy zakończyć i mieć projekt nowego Planu Przestrzennego Województwa Lubuskiego w sierpniu. 

Serdecznie zapraszam, jeżeli taka będzie potrzeba. Możemy zaprosić nie tylko wydział, ale autorów 

projektu, przyjść na Komisję i przedstawić aktualny stan pracy. Jak mówiłem wcześniej, w sierpniu 

chcemy zakończyć pracę i mieć projekt, poddać go kolejnym etapom konsultacji i w roku 2017 

będziemy prosili Sejmik o uchwalenie nowego planu rozwoju dla województwa lubuskiego. Dlatego też, 

jeżeli taka wola będzie Sejmiku, bardzo chętnie tą wiedzą i wykonawca, i my jako Zarząd, podzielimy 

się, i wydziały merytoryczne, z Państwem Radnymi. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo prosiłbym Panią 

Dyrektor, żeby na stronie Sejmiku został zaktualizowany harmonogram prac nad planem 

zagospodarowania przestrzennego. Ad vocem Pan Radny Fedko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja mam tylko wątpliwość, czy my mamy 

aktualny plan zagospodarowania, czy nie mamy? W mojej ocenie nie mamy, ponieważ on nie spełnia 

wymogów zapisów ustawy o samorządzie, który mówi, że plan musi być spójny ze strategią, a on nie 

ma zapisanych priorytetów zawartych w strategii. Więc ja tą wątpliwość posiadam. Czy w takim układzie 

ten plan jest aktualny, czy nie jest aktualny? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Przewodniczący 

Marcinkiewicz.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, jako że kilkakrotnie dzisiaj pojawiała się sprawa Komisji doraźnej ds. Promocji, jak przed 

chwilą usłyszałem, Pan Radny Kościk tutaj wielkie uwagi miał. Ja proponuję taką rzecz. Dziś tak  

się stało, ja przepraszam za moich Kolegów, którzy pomylili się w czasie głosowania i stąd nie mogliśmy 

merytorycznie porozmawiać na ten temat, ale jak odnotowałem, chyba Pani Radna Małgorzata 

Gośniowska-Kola zwróciła uwagę, że warto podsumować pracę tej Komisji. Mam nadzieję, że Pan 

Przewodniczący Komisji na kolejnym Sejmiku przedstawi po prostu osiągnięcia tej Komisji, plan  

na najbliższy czas. Być może Radni, którzy doszli do wniosku, że ta Komisja jest niepotrzebna, zostaną 

po prostu przekonani. Jeżeli nie, to wtedy faktycznie wrócimy do tego tematu. Nie jakakolwiek zemsta 

na czymkolwiek, ale po to, żeby nie utrzymywać pewnego rodzaju fikcji tylko i wyłącznie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Zbigniew 

Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ja chciałbym się odnieść tutaj do Kolegi 

Ciemnoczołowskiego w sprawie debaty rolnej. Fakt jest taki, że miesiąc temu te sprawozdania instytucji 

okołorolniczych przyjęliśmy na sesji. Co prawda tematów było znacznie więcej i to tak umknęło,  

ale po raz pierwszy w tym roku od iluś lat, tak zwanej debaty rolnej w Sejmiku nie zaplanowano. 

Przyjmowaliśmy plan posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego i w tym momencie te tematy zostały 

troszeczkę spłycone i tylko częściowe sprawozdanie instytucji okołorolniczych. Na pewno  

w międzyczasie, od pół roku, dużo zmian w rolnictwie nastąpiło. Zmian osobowych, strategii, co dalej  

z rolnictwem. Byłoby dobrze na pewno ten temat podyskutować, ale to już raczej nie byłaby debata 

rolna na zasadzie sprawozdań, tylko sytuacji w rolnictwie i ewentualnie wysłuchania obecnych władz, 

jak zamierzają to wszystko dalej prowadzić. Chodzi ogólnie o politykę rolną. Wydaje mi się, że być 

może w miesiącach jesiennych, jeżeli udałoby się tutaj na Prezydium znaleźć wolne „moce 

przerobowe”, na ten temat byśmy mogli podyskutować. Dziękuje bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Możejko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Panie Przewodniczący. Odpowiadając 

Panu Kołodziejowi: skoro Komisja Rolnictwa już to wszystko przyjęła, nie ma sensu się powtarzać,  

bo debata rolna na tej sesji i tak nigdy nie była debatą rolną tak naprawdę, tylko pytaniami, w których 

Pan w większości uczestniczył. Jest propozycja też dla Pana taka, żeby jako Przewodniczący Komisji 

Rolnictwa zrobił Pan forum rolne województwa lubuskiego we wrześniu i zainicjował to spotkanie  
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z jednym z wiceprzewodniczących, albo Panem Przewodniczącym Czesławem Fiedorowiczem,  

czy też uzgodnił z Prezydium Sejmiku i zrobił taką debatę rolną, którą kiedyś ja też robiłem. I to daje  

o wiele lepszy efekt niż męczenie Radnych sprawami, na które i tak nie mają wpływu, bo od 1 maja 

sytuacja prawna, jeżeli chodzi o obrót nieruchomości rolnych, zmieniła się diametralnie i nikt nas  

o zdanie nie pytał.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Ja przepraszam, ale zagadaliśmy  

w ferworze tej dyskusji te moje 100 mln na kulturę, inwestycje priorytetowe. Głównie chodzi o to,  

czy to będzie wliczone w ZIT, czy nie. Wolałbym, żeby było.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Faktycznie, przepraszam. Jeżeli chodzi 

o tą listę, którą Zarząd przyjął – jest to lista projektów priorytetowych, a nie jest to lista projektów 

zatwierdzonych do realizacji. To jest różnica. Zarząd wskazał na priorytety w obszarze kultury i teraz 

dyrektorzy przygotowują projekty i wnioski, po to żeby aplikować. W trybie normalnego konkursu  

rozstrzygnie się, kto dostanie dofinansowanie. My staraliśmy się w ten sposób wybrać projekty, na które 

przeznaczymy wkłady własne.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: To gminy są bez szans.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jednostek 

wojewódzkich. Przypominam, że są konkursy i że na wszystko szanse są. Zatem każda jednostka musi 

ułożyć listę priorytetową swoich instytucji. Tylko się do dwóch rzeczy odniosę, bo dwie były do mnie 

adresowane. Jeśli chodzi o te uchwały przyjmowane w sprawie Odznak Honorowych - tutaj Edwardzie 

ja miałem uwagi też od osób, które otrzymywały uchwałę, na której było 30 nazwisk i czuły się niezbyt 

dumnie, że otrzymały uchwałę z Odznaką Honorową, na której jest 30 osób. Wydaje mi się, że to aż tak 

nie przeciąga czasu. W zasadzie dzisiaj to największą trudność ja miałem, by je przeczytać, natomiast 

podejmowanie uchwał w sprawie pojedynczych nazwisk trwało mniej więcej tyle, ile ta debata w punkcie 

sprawy różne. Ale przeanalizujemy Twoją uwagę. Natomiast jeżeli chodzi o sprawę debaty rolnej  

- przypominam, że na ostatniej debacie rolnej właśnie taki wniosek ja składałem, by zmienić jej formułę, 

by ona nie była sprawozdawaniem instytucji, tylko była debatą dotyczącą przedstawicieli różnych 

instytucji, bądź miejsc rolnych. Warto się nad tym zastanowić. Na nic nie jest za późno. Rzeczywiście, 

jest wiele znaków zapytania nad przyszłością polskiego rolnictwa i z całą pewnością nad tym  




